
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9385, 9422 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ Θ. Ρουσόπουλου και

Χ. Θεοχάρη, σελ. 9396 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες και µαθητές και συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο Γυ-
µνάσιο Τρικάλων και από το 17ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου
Κρήτης., σελ. 9388, 9402 

4. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης µε
την από 8 Μαρτίου 2025 επιστολή του προς τον Πρόεδρο της
Βουλής, µας ενηµερώνει ότι ο Βουλευτής Δράµας κ. Δηµή-
τριος Κυριαζίδης τίθεται εκτός Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας., σελ. 9388 - 9390 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9385, 9386, 9388, 9391,
9392, 9396, 9397, 9407, 9419, 9420, 9422 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε

θέµα: «Επιδείνωση των συνθηκών στις Κλειστές Ελεγχόµενες
Δοµές Νήσων (ΚΕΔΝ)», σελ. 9385 

β) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα:
«Να αντιµετωπιστεί η υποβάθµιση των λειτουργιών του Εθνι-
κού Κέντρου Τεκµηρίωσης και ηλεκτρονικού περιεχοµένου
(ΕΚΤ)», σελ. 9391 

γ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Δηµιουργία
ενός Νέου Αναπτυξιακού Πλαισίου Ενισχύσεων για υφιστά-
µενες και νέες επιχειρήσεις στη Θεσσαλία», σελ. 9393 

δ) Προς τον Υπουργό Εθνικής   Άµυνας, µε θέµα: «Για το
«Πόρισµα Ελέγχου» του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών για την Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία Α.Ε.»,
σελ. 9394 

ε) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: 
i. µε θέµα: «Επιστροφή αναδροµικών σε όλους τους συντα-

ξιούχους», σελ. 9397 
ii. µε θέµα: «  Έλλειψη ενηµέρωσης και εγκυκλίου για τη

διαδικασία στα Κέντρα Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕΠΑ) - Οι
ασθενείς σε αδιέξοδο» , σελ. 9399 

στ) Προς τον Υπουργό Υγείας:  
i. µε θέµα: «Τέµπη: Σχετικά µε τη στήριξη της ψυχικής

υγείας όσων βίωσαν την ανείπωτη τραγωδία», σελ. 9401 
ii. µε θέµα: «Το Θεαγένειο Αντικαρκινικό Νοσοκοµείο Θεσ-

σαλονίκης (ΑΝΘ) εκπέµπει SOS», σελ. 9403 
iii. µε θέµα: «Τραγικές οι ελλείψεις στο ΕΚΑΒ Θεσσαλονί-

κης», σελ.  , σελ. 9405 
iv. µε θέµα: «Αθέµιτες και παράνοµες χρεώσεις των ασφα-

λισµένων από ιδιωτικές δοµές υγείας, κατά κατάφορη παρα-
βίαση των υποχρεώσεών τους προς τον ΕΟΠΥΥ και κερδο-
σκοπώντας εις βάρος των ασθενών», σελ. 9406 

ζ) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
µε θέµα: «Φθίνουσα Πορεία του Ελληνικού Νηολογίου», σελ.
9408 

η) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Για τις ελλείψεις σε υπαλλήλους πληροφοριών πτήσεων και
την ασφάλεια των πτήσεων στην Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας», σελ. 9409 

θ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη: 

i. µε θέµα: «Οι οργανωµένες επιθέσεις ένστολων αστυνο-
µικών σε πολίτες στις 28-2-2025, ανήµερα της 2ης επετείου
από το   Έγκληµα των Τεµπών, την ώρα της µεγαλειώδους
συγκέντρωσης των πολιτών σε όλη την Ελλάδα, µε αίτηµα
την απόδοση δικαιοσύνης και το τέλος της ατιµωρησίας για
το   Έγκληµα στα Τέµπη, που στέρησε τη ζωή σε πενήντα
επτά ανθρώπους, τραυµάτισε σοβαρά δεκάδες άλλους και
πλήγωσε βαθιά την ελληνική κοινωνία», σελ. 9412 

ii. µε θέµα: «Περιπτώσεις παρακρατικής δράσης και οργα-
νωµένης προβοκάτσιας σε βάρος των διαδηλωτών, σε συνερ-
γασία µε την Ελληνική Αστυνοµία, ανήµερα της 2ης Επετείου
από το   Έγκληµα των Τεµπών, στις 28-2-2025, στη διάρκεια
της µεγαλειώδους διαµαρτυρίας των πολιτών για Δικαιοσύνη,
για την τιµωρία των ενόχων, κυβερνητικών και πολιτικών προ-
σώπων, και για τον τερµατισµό της κυβερνητικής Συγκάλυ-
ψης» , σελ. 9417 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής   Άµυνας, Εσωτερικών,
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Υποδοµών
και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Μετανά-
στευσης και Ασύλου, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Επικρατείας, οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, καθώς και
ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν στις 10-3-
2025 σχέδιο νόµου «Αναδιοργάνωση της δοµής της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας και αναβάθµιση της εκπαίδευσης του ένστο-
λου προσωπικού της - Εκσυγχρονισµός του θεσµού της ηλε-
κτρονικής επιτήρησης υπόδικων, κατάδικων και κρατούµενων
σε άδεια - Ρύθµιση θεµάτων κρατούµενων σε σωφρονιστικά
καταστήµατα και άλλες διατάξεις», σελ. 9396 

2. Κατάθεση πρότασης νόµου:
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΕΛΛΗΝΙΚΗ

ΛΥΣΗ-ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ» και οι Βουλευτές του κόµ-
µατός του κατέθεσαν σήµερα 10-3-2025 πρόταση νόµου
«Απαγόρευση-ακυρότητα δικαιοπραξιών στις παραµεθόριες
περιοχές»., σελ. 9396 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 9385 - 9407
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9407 - 9422

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 9385, 9386, 9388, 9392, 

9396, 9397
ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ Ι. , σελ. 9407, 9419, 9420, 9422
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 9391

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Δ., σελ. 9401, 9402
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ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 9403, 9404, 9405, 9406, 
9407

ΓΚΙΚΑΣ Σ., σελ. 9408, 9409
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 9401, 9402
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 9395, 9396
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 9393, 9394, 9406, 9407
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 9391, 9392
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ , σελ. 9391, 9392
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 9412, 9414, 9415, 9416, 
9417, 949, 9420, 9421

ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 
σελ. 9393, 9394

ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 9408
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 9399, 9400, 9401
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9413, 944, 9416, 9417, 9419, 

9420, 9421
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 9403, 9404, 9405, 9406
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ  Β. , σελ. 9410, 9411, 9412
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 9386, 9387, 9388
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 9395
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9409, 9410, 9411, 9412
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 9397, 9398
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π., σελ. 9397, 9398, 9399, 9400, 

9401
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 9385, 9387, 9388



Αθήνα, σήµερα στις 10 Μαρτίου 2025, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
14.02’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΒΙΛΙΑΡΔΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 7-3-2025
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΠΘ’ συνεδριάσεώς του, της Παρασ-
κευής 7 Μαρτίου 2025)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σχετικά µε τη συζή-
τηση των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου τη Δευτέρα 10 Μαρτίου 2025, οι επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Οι υπ’ αριθµόν 597/25-2-2025, 600/25-2-2025 και 604/27-2-2025
και 615/4-3-2025 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον
Υπουργό Υγείας κ. Σπυρίδωνα - Άδωνη Γεωργιάδη.

Η υπ’ αριθµόν 602/27-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Νικόλαο Πανα-
γιωτόπουλο.

Η υπ’ αριθµόν 614/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη.

Οι υπ’ αριθµόν 617/4-3-2025 και 618/4-3-2025 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη κ. Ανδρέα Νικολακόπουλο.

Η υπ’ αριθµόν 609/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Βασίλειο Οι-
κονόµου.

Η υπ’ αριθµόν 595/25-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Ανάπτυξης κ. Άννα Μάνη.

Οι υπ’ αριθµόν 598/25-2-2025 και 601/26-2-2025 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου.

Η υπ’ αριθµόν 614/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Στέ-
φανο Γκίκα.

Η υπ’ αριθµόν 611/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κωνσταντίνο
Κυρανάκη.

Η υπ’ αριθµόν 589/24-2-2025 επίκαιρη ερώτηση, που απευθύ-

νεται προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Γεώργιο Φλωρίδη, δεν
θα απαντηθεί λόγω αρµοδιότητας.

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές. 

Θα ξεκινήσουµε τώρα µε τη µε αριθµό 602/27-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή Κορινθίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεωργίου Ψυχογιού προς
τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Επιδείνωση
των συνθηκών στις Κλειστές Ελεγχόµενες Δοµές Νήσων (ΚΕΔΝ)».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Νι-
κόλαος Παναγιωτόπουλος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, από το 2020 είχαµε εκφράσει τις ανησυχίες και

τις ενστάσεις µας σε σχέση µε τη λειτουργία των Κλειστών Ελεγ-
χόµενων Δοµών Νήσων, που περισσότερο θυµίζουν κλειστά κέ-
ντρα κράτησης παρά δοµές για την υποδοχή και την ταυτοποίηση. 

Οι επιτόπιες επισκέψεις οργανώσεων του πεδίου στη ΚΕΔΝ
Σάµο ειδικά αποκαλύπτουν συνθήκες υποδοχής µη σύµφωνες µε
τα βασικά πρότυπα. Βασικό ζήτηµα είναι ο υπερπληθυσµός, που
παραµένει ένα σηµαντικό πρόβληµα µε ανθρώπους, συµπεριλαµ-
βανοµένων παιδιών, να αναγκάζονται να ζουν σε κοινόχρηστους
χώρους ή αυτοσχέδια καταλύµατα, καθώς πολλοί οικίσκοι είναι
ακατάλληλοι για κατοίκηση λόγω αµέλειας και φθορών.

Η έλλειψη πρόσβασης σε τρεχούµενο και πόσιµο νερό επίσης,
που µε ερωτήσεις µας και στις 14-9-2023 και στις 6-3-2024, είναι
ένα επίµονο και κρίσιµο ζήτηµα, που παραβιάζει θεµελιώδη δι-
καιώµατα και επηρεάζει την υγεία και υγιεινή των διαµενόντων,
ενώ αποτελεί και κίνδυνο για τη δηµόσια υγεία. 

Ενδεικτικά καταγγέλλεται ανεπαρκής παροχή νερού µε ανα-
φορές για ανθρώπους που λαµβάνουν µόνο ενάµισι λίτρο νερού
την ηµέρα. Την ίδια στιγµή η κακή αποχέτευση δηµιουργεί απάν-
θρωπες συνθήκες µε αναφορές για λύµατα σε χώρους διαβίωσης
και προσβολές από παράσιτα, ενώ υπάρχει και ένα πρόβληµα µε
την πυρασφάλεια. Δεν υπάρχει, δηλαδή, επαρκής εγκατάσταση
της υποδοµής για να καλυφθεί σε περίπτωση που υπάρξει φωτιά. 

Τα συστήµατα παρακολούθησης και ελέγχου στην κλειστή
δοµή της Σάµου, όπως τα «Κένταυρος» και «Υπερίων» µαζί µε τον
διπλό φράχτη τύπου ΝΑΤΟ, οι περιπολίες µε σκύλους τουρνικέ,
αξιωµατικούς ελέγχους ακόµα και σε παιδιά που επιστρέφουν
από το σχολείο, δηµιουργούν ένα περιβάλλον µακριά από την έν-
νοια της δοµής φιλοξενίας που προφανώς χρειάζεται κανόνες και
οργάνωση, αλλά να προορίζεται και να διευκολύνει τις διαδικα-
σίες υποδοχής και ταυτοποίησης και όχι να είναι µια πραγµατική
φυλακή. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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Η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα έχει
ήδη επιβάλει πρόστιµο για τους λόγους αυτούς και για τα επιµέ-
ρους προβλήµατα και τα επιµέρους ζητήµατα που υπάρχουν µε
τα συστήµατα ασφαλείας.

Επειδή η εµπειρία από τις υπάρχουσες δοµές και ιδίως στη
Σάµο καταδεικνύει ότι οι δοµές αυτές για τις οποίες ανακοίνωσε
τότε µε στόµφο ο Πρωθυπουργός µε τον κ. Σχοινά δεν αποτε-
λούν στην ουσία στο πλαίσιο του Συµφώνου Μετανάστευσης της
Ευρώπης µια λύση, αλλά είναι µέρος του προβλήµατος, καθώς
κάνουν τη χώρα µας de facto αποθήκη ψυχών χωρίς καµία αλλη-
λεγγύη από τα υπόλοιπα κράτη-µέλη και επειδή η δηµιουργία µι-
κρών και ανοιχτών δοµών µε ανθρώπινες συνθήκες και σαφείς
κανόνες λειτουργίας και επαρκή στελέχωση βέβαια, η επιτά-
χυνση των διαδικασιών ταυτοποίησης και ασύλου και η άµεση µε-
ταφορά αιτούντων άσυλο στην ενδοχώρα, αλλά και η ενεργο-
ποίηση µετεγκαταστάσεων στην Ευρώπη αποτελούν για µας την
πραγµατική και µοναδική λύση. 

Στο πλαίσιο αυτό, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα θα
ληφθούν άµεσα για τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης στην
ΚΕΔΝ Σάµου ιδίως όσον αφορά τον πληθυσµό, την πρόσβαση
στο νερό και την αποχέτευση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο συνάδελφο. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Ενδιαφέρουσα ερώτηση, κύριε συνάδελφε.
Ασφαλώς και δεν θα διαφωνήσω ότι οι συνθήκες διαβίωσης

στις δοµές είναι ιδανικές και αυτό, βέβαια, έχει να κάνει και µε τα
φαινόµενα υπερπληθυσµού. Όταν οι αφίξεις είναι πολλές, όταν
το σύστηµα υφίσταται πίεση, τότε βέβαια οι συνθήκες στις δοµές
πιέζονται και πιέζονται προς το χειρότερο και γίνεται ένας αγώ-
νας δρόµου από τους διοικητές των δοµών, από τις υπηρεσίες
του Υπουργείου, ειδικά από τη Γενική Γραµµατεία Υποδοχής και
Ταυτοποίησης, που είναι αρµόδια για την κατάσταση στις δοµές,
να λύνουµε προβλήµατα, να διορθώνουµε φθορές. Οι φθορές
είναι ένα άλλο ζήτηµα που έχει τάσεις επαναλαµβανόµενες, θα
έλεγα, και αυτό έχει να κάνει πολλές φορές και µε τη συµπερι-
φορά των φιλοξενούµενων που προβαίνουν τακτικότατα στις
φθορές, διότι έτσι έχουν την εντύπωση ότι θα απαλλαγούν πιο
γρήγορα, θα πάρουν ταξιδιωτικά έγγραφα, θα αναχωρήσουν, θα
φύγουν. Όµως, γίνεται µια µεγάλη προσπάθεια. 

Θα πω τα εξής: Όσον αφορά το σύστηµα των Κλειστών Ελεγ-
χόµενων Δοµών και τα Κέντρα Υποδοχής και Ταυτοποίησης -τα
ΚΕΔ, ΚΥΤ- που είναι κυρίως ανεπτυγµένα στα νησιά και δύο στην
ενδοχώρα, Μαλακάσα, Διαβατά Θεσσαλονίκης, σκοπός είναι η
πραγµατοποίηση διαδικασιών καταγραφής, ταυτοποίησης και
εξακρίβωσης στοιχείων των εισερχοµένων, ιατρικού ελέγχου,
εντοπισµού ευαλωτότητας, παροχής ενηµέρωσης σχετικά µε δι-
καιώµατα και υποχρεώσεις, καθώς και πλήρους καταγραφής αι-
τηµάτων για διεθνή προστασία των πολιτών τρίτων χωρών και
ανιθαγενών, προσωρινή φιλοξενία των αιτούντων άσυλο, καθώς
και τυχόν περαιτέρω παραποµπή τους σε άλλη δοµή του Εθνικού
Συστήµατος Υποδοχής.

Για όσο διάστηµα παραµένουν εντός των επιµέρους τµηµάτων
προσωρινής υποδοχής των ΚΕΔ και σε διακριτούς χώρους µέσα
σε αυτά οι πολίτες τρίτων χωρών ή ανιθαγενείς τελούν υπό κα-
θεστώς ελεύθερης κυκλοφορίας. Οι διαµένοντες κυκλοφορούν
ελεύθερα σε προκαθορισµένους χώρους, προκειµένου να µην
εµποδίζεται η εύρυθµη λειτουργία των ΚΕΔ. Απολαµβάνουν δι-
καιώµατα εισόδου, εξόδου κατά τις ώρες που ορίζονται σε από-
φαση του διοικητή της ΥΠΥΤ, η οποία ισχύει ενιαία για το σύνολο
των ΚΕΔ της επικράτειας.

Εποµένως, όλη αυτή η κατάσταση δεν προσιδιάζει σε χαρα-
κτηριστικά φυλακής, εντελώς κλειστού συστήµατος. Υπάρχει κά-
ποια σχετική ελευθερία κίνησης, σύµφωνα, βέβαια, µε τους
κανόνες.

Από εκεί και πέρα, θυµίζω ότι έχουν ελεύθερη πρόσβαση στα
ΚΕΔ -κατόπιν αιτήµατος, βέβαια- νοµικοί παραστάτες των φιλο-
ξενουµένων, καθώς και εθελοντικά µέλη µη κυβερνητικών οργα-
νώσεων. Άρα, το σύστηµα κατά κάποιο τρόπο παρακολουθείται

από φορείς οι οποίοι βλέπουν, ελέγχουν τις συνθήκες διαβίωσης
εκεί.

Θυµίζω ότι για περίπτωση καταστρατήγησης κάποιου από τα
θεµελιώδη δικαιώµατα κάποιου φιλοξενουµένου υπάρχει και ο
µηχανισµός καταγγελίας µέσω του Fundamental Rights Officer,
δηλαδή του αξιωµατούχου θεµελιωδών δικαιωµάτων, έναν µηχα-
νισµό που θέσπισε το Υπουργείο, προκειµένου να υπάρχει και
αυτή η δυνατότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τώρα, όσον αφορά την ύδρευση θα πω λιγότερα στη δευτερο-
λογία κυρίως για το Ευρωπαϊκό Σύµφωνο. Ας εξαντλήσω µε την
ανοχή σας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εντάξει, συνεχίστε,
κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Όσον αφορά την πρόσβαση σε πόσιµο νερό και τις υγιεινές
συνθήκες διαβίωσης, ασφαλώς και είναι αυτονόητη προτεραι-
ότητα. Δεν είναι εύκολη υπόθεση πάντα να είναι στο ιδανικό ση-
µείο για τις δοµές, δεδοµένων και όλων αυτών των φθορών και
των φαινοµένων υπερπληθυσµού, όµως, γίνεται κάθε προσπά-
θεια. Κάθε διαµένων κατά τους κανόνες λαµβάνει τουλάχιστον
τρία λίτρα νερού ηµερησίως, καλύπτοντας πλήρως ανάγκες κα-
τανάλωσης και υγιεινής.

Για το ΚΕΔ Σάµου, οι ανάγκες της εν λόγω δοµής σε νερό κα-
λύπτονται από την υφιστάµενη γεώτρηση εντός της δοµής και
από το παρεχόµενο νερό µε βυτιοφόρα οχήµατα από την ανά-
δοχο εταιρεία, που είναι ένας τοπικός προµηθευτής ο οποίος µε-
ταφέρει νερό στη δοµή µε βυτία.

Είχαµε προσφάτως προβλήµατα όσον αφορά την απρόσκοπτη
παροχή νερού µέσω του αναδόχου, επειδή υπήρχαν κάποιες οι-
κονοµικές εκκρεµότητες που υπάρχουν ακόµα. Πρόθεση του
Υπουργείου, φυσικά, να τις διευθετήσει. Έχουµε διευθετήσει
παρά πολλές εκκρεµότητες σε διάφορα σηµεία και πρέπει να δι-
ευθετήσουµε και αυτή. Στο διάστηµα που είχε διακοπεί η παροχή
νερού λόγω των προβληµάτων αυτών των εκκρεµοτήτων προς
τον προµηθευτή οι ανάγκες καλύφθηκαν µε βυτιοφόρα του
δήµου. Τώρα επανήλθε ο προµηθευτής, εν όψει της νέας σύµβα-
σης που θα υπογραφεί σύντοµα, εντός του επόµενου µηνός κατά
πάσα πιθανότητα. Σκοπός µας είναι να τακτοποιήσουµε αυτές τις
οικονοµικές εκκρεµότητες -δεν είναι µεγάλο το ποσόν, αλλά για
κάποιον τοπικό προµηθευτή ασφαλώς και έχει σηµασία- ώστε να
συνεχιστεί απρόσκοπτα η παροχή αυτής της υπηρεσίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου): Όσον αφορά την αποχέτευση και εκεί δεν
υπάρχει πρόβληµα, αλλά παρατηρούνται κάποιες ώρες, όταν κά-
ποιος διεθνής αξιωµατούχος -είτε πρέσβης είτε εκπρόσωπος
κράτους είτε εκπρόσωπος µεγάλης οργάνωσης- επισκέπτεται τη
δοµή, φαινόµενα φθορών και ζηµιών στα συστήµατα, έτσι ώστε
να δηµιουργηθούν εντυπώσεις ότι η κατάσταση εκεί είναι κακή
και βέβαια, να δηµιουργηθεί πίεση για αποχώρηση κάποιων φι-
λοξενουµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, τα
υπόλοιπα στη δευτερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου): Όσον αφορά την αποσυµφόρηση, θα πω αυτό
µόνο και θα συµπληρώσω στη δευτερολογία µου, ότι η εντολή
του Υπουργείου προς τη Γενική Γραµµατεία και αυτή προς τους
σχετικούς, όσους έχουν να κάνουν µε την υπόθεση της µεταφο-
ράς, είναι η αποσυµφόρηση δοµών, όπως η Σάµος. Αυτή τη στι-
γµή διαµένουν εκεί γύρω στα τρεις χιλιάδες τριακόσια άτοµα,
πρόσφατα αφίχθησαν άλλα εκατό, αλλά τόσο στα ασυνόδευτα
ανήλικα όσο και στα άτοµα του γενικού πληθυσµού η εντολή είναι
να αποσυµφορίζονται, να µεταφέρονται δηλαδή προς δοµές της
ενδοχώρας µε τον συχνότερο, ταχύτερο δυνατό ρυθµό. Θα πα-
ραθέσω σχετικούς αριθµούς στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

9386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ορίστε, κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε προσοχή την απάντησή σας. Κατ’

αρχάς, να επιµείνω στο γεγονός ότι όσον αφορά στο νερό, όπως
καταλαβαίνετε, σε όλες του τις µορφές -είτε είναι πόσιµο είτε
είναι τρεχούµενο για κάθε χρήση είτε είναι αποχέτευση είτε είναι
η πυρασφάλεια που σας είπα πριν- πρέπει να κινηθείτε άµεσα.

Και θέλω να µου πείτε συγκεκριµένα και για την πυρασφάλεια,
διότι είναι µια µεγάλη δοµή µε χιλιάδες διαµένοντες, ποιες ενέρ-
γειες θα γίνουν εκεί και πώς θα λύσουµε άµεσα ζητήµατα, που
αν καλούµασταν εµείς να µείνουµε εκεί σε αυτές τις συνθήκες
για µια βδοµάδα, θα ήταν πάρα πολύ δύσκολο. Και αντιλαµβάνε-
στε ότι θα πρέπει να παρέχουµε υλικές συνθήκες υποδοχής, σύµ-
φωνα µε το Διεθνές και Εθνικό Δίκαιο και το νερό είναι κρίσιµο
για όλα αυτά.

Επίσης, να πω ότι το 2018-2019, όταν και εµείς επιχειρούσαµε
την αποσυµφόρηση, όπως είπατε -και συµφωνούµε σε αυτό-
υπήρχαν δύο οδοί. Η µία ήταν στην ενδοχώρα, στην οποία υπήρ-
χαν δοµές φιλοξενίας τότε και στην ουσία µεταφέρονταν αιτού-
ντες άσυλο και υπήρχε και η Ευρώπη. Όταν µεν φέρναµε στην
ενδοχώρα κόσµο για να εγκατασταθεί σε δοµές -είτε ξενοδοχεία
είτε µε το πρόγραµµα ΕΣΤΙΑ- βρίσκαµε, δυστυχώς, απέναντι -και
τώρα είναι ένα πολιτικό σχόλιο αυτό- πολλές δυνάµεις της σηµε-
ρινής Κυβέρνησης, δηµάρχους, αυτοδιοικητικούς φορείς και
λοιπά. Εµάς θα µας βρείτε µαζί, εάν χρειαστεί να υπάρξουν τέ-
τοιες µεταφορές µε σωστές συνθήκες και µε οργάνωση.

Όπως επίσης θα µας βρείτε µαζί και στο να υπάρχουν υποχρε-
ωτικές µετεγκαταστάσεις στην Ευρώπη και ήσασταν στην Ευ-
ρώπη, οπότε να µας ενηµερώσετε αν αυτό το Σύµφωνο Μετανά-
στευσης, που κάνει τη χώρα αποθήκη και φυλακή ψυχών de facto
µε εθελοντική αλληλεγγύη των κρατών-µελών, θα είναι η γραµµή
από εδώ και πέρα.

Εµείς ζητάµε ενιαίο σύστηµα ασύλου και υποδοχής, ενιαίο σύ-
στηµα επιστροφών, αλλά και υποχρεωτικές µετεγκαταστάσεις µε
πληθυσµιακά κριτήρια. Αυτή είναι η αλληλεγγύη και ένα βιώσιµο
Σύµφωνο Μετανάστευσης.

Από εκεί και πέρα, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα δηµοσίευµα,
ένα ρεπορτάζ µάλιστα στο «News247.gr», την ιστοσελίδα, που
συνοδεύεται µε υλικό, µε στοιχεία και µε φωτογραφίες και ανα-
φέρεται σε εκατοντάδες ανήλικα που κρατούνται επ’ αόριστον,
όπως λέει, στην Κλειστή Δοµή της Σάµου, χωρίς πρόσβαση στο
νερό, όπως είπαµε, σε ρούχα, φάρµακα και σχολική εκπαίδευση,
ενώ υφίστανται και µεταδοτικές δερµατικές ασθένειες, όπως
ενός δεκαεξάχρονου, ο οποίος ήταν µε ψώρα και µετά από εξή-
ντα τέσσερις ηµέρες κράτηση, µετά από δικαστική απόφαση του
Διοικητικού Πρωτοδικείου Σύρου, που στην ουσία εφάρµοσε τα
ασφαλιστικά µέτρα του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου, αφέθηκε ελεύθερος µαζί µε κάποιους ακόµα συ-
νοµήλικούς του.

Αυτά, λοιπόν, συνιστούν µία παράνοµη πρακτική, η οποία όταν
η δυναµικότητα της δοµής είναι περίπου διακόσια άτοµα στο safe
zone και υπήρχαν πεντακόσια πριν από κάποιο διάστηµα –δεν
ξέρω σήµερα πόσοι είναι- καταλαβαίνετε πολύ καλά ότι θα πρέπει
να αλλάξει, διότι απαιτείται ιδιαίτερη φροντίδα, περίθαλψη, υπάρ-
χει ευαλωτότητα στα ανήλικα. Η παρατεταµένη κράτηση δεν συ-
νάδει, όπως είπαµε, µε τον νόµο. Δεν ευθύνονται για τις καθυστε-
ρήσεις και τις συνθήκες αυτές οι ίδιοι οι ανήλικοι και ακόµα πρέ-
πει να διοριστούν και επίτροποι, οι οποίοι να µπορούν να τα συ-
νοδεύουν και να τα βοηθάνε σε όλες τις διαδικασίες που έχουν,
νοµικές και άλλες καθηµερινές ανάγκες.

Και σίγουρα, η στελέχωση είναι ένα µεγάλο ζήτηµα που και στη
δοµή της Σάµου και αλλού έχει απαξιωθεί, έχει υποβαθµιστεί και
πρέπει να την αυξήσετε. Πρέπει να απαιτήσετε προσλήψεις στο
πεδίο του προσφυγικού-µεταναστευτικού, διότι λείπει προσω-
πικό.

Και για να πούµε και µια κουβέντα, θέλω µια απάντηση για
αυτό, δηλαδή για το κοµµάτι των ανηλίκων στη δοµή της Σάµου
και µε βάση το ρεπορτάζ αυτό και τα στοιχεία, στο πού βρισκό-
µαστε σήµερα σε αριθµό και αν θα συνεχιστεί αυτή η παράνοµη
πρακτική και η εξευτελιστική µεταχείριση.

Και τέλος, θέλω να πω ότι µία αντιµετώπιση και προς την Ευ-

ρώπη αλλά και προς την ενδοχώρα που θα αποσυµφορίζει και θα
τηρεί το Διεθνές Δίκαιο και θα προχωρά και στην ένταξη για αυ-
τούς που θα µείνουν εδώ είναι και η απάντηση σε όλα αυτά τα
πράγµατι παράνοµα και εγκληµατικά δίκτυα διακίνησης τα οποία,
όταν υπάρχουν κανόνες και από την Ευρώπη και από την Ελλάδα,
θα µειώνονται και καταπολεµώνται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Προφανώς και υπάρχουν και κυρώσεις
για αυτούς που συλλαµβάνονται, δεν το συζητάµε, αλλά θα πρέ-
πει να υπάρχουν κανόνες και θα πρέπει η Ελληνική Κυβέρνηση
να το απαιτήσει, προκειµένου να είναι αυτό που της αναλογεί,
στο βάρος που έχει σηκώσει το προσφυγικό-µεταναστευτικό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ψυχογιό.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Θα ήθελα να δώσω κάποιες απαντήσεις, κύριε
συνάδελφε, στα πολλά και σύνθετα θέµατα που βάζετε, αλλά θα
ξεκινήσουµε από το προκείµενο.

Το 2024 µπήκαν στη χώρα παρανόµως παράτυποι µετανάστες
περί τις πενήντα πέντε χιλιάδες άτοµα. Τον Δεκέµβριο του 2024,
όµως, στις δοµές όλης της επικράτειας φιλοξενούνταν περί τις
είκοσι επτά χιλιάδες. Σήµερα, τρεις µήνες µετά, τον Μάρτιο του
2025, φιλοξενούνται περί τις είκοσι τέσσερις χιλιάδες, ίσως κάτι
λιγότεροι -έδωσα τους ακριβείς αριθµούς στην προχθεσινή συ-
ζήτηση στην Ολοµέλεια για την πρόταση δυσπιστίας- δηλαδή εί-
κοσι τρεις χιλιάδες εννιακόσιοι τριάντα δύο, αν δεν απατώµαι.

Αυτό σηµαίνει ότι η χώρα δεν είναι ακριβώς αποθήκη ψυχών.
Υπάρχουν εισροές, υπάρχουν και εκροές. Οι εκροές είναι από
αυτούς που παίρνουν ταξιδιωτικά έγγραφα και προωθούνται
στον, ούτως ή άλλως, αρχικό προορισµό τους και στη συνέχεια
του ταξιδιού τους προς χώρες της Βόρειας Ευρώπης, παρά το
γεγονός ότι τώρα η τάση αυτή αρχίζει να αλλάζει από τις χώρες
της Βόρειας Ευρώπης, οι οποίες αισθάνονται την πίεση που πολ-
λές φορές έχει και πολιτικό χαρακτήρα και αρχίζουν να είναι δύ-
σπιστοι σε αυτές τις εισροές στις δικές τους χώρες. Βέβαια,
έχουµε και την πολιτική επιστροφών σύµφωνα µε την οποία, όπου
υπάρχει λόγος -δηλαδή, γι’ αυτούς που έχουν απορριφθεί όσον
αφορά την αίτησή τους για άσυλο- προφανώς πρέπει να επιστρα-
φούν στις χώρες καταγωγής. Και αυτό γίνεται µε τρόπο συντε-
ταγµένο, όχι µε καταναγκασµούς, όχι σιδεροδέσµιοι όπως έχω
πει, αλλά µε επιχείρηση της Frontex που συνοδεύει και πληρώνει
τα έξοδα και κατόπιν συµφωνίας µε τις χώρες καταγωγής. Επο-
µένως, το σύστηµα, παρά το ότι πιέζεται ιδίως σε χρονιές αύξη-
σης των ροών, αντέχει. 

Όσον αφορά την αποσυµφόρηση της Σάµου, δείτε τους αριθ-
µούς από τους τελευταίους µήνες. Αναφορικά µε τα άτοµα γενι-
κού πληθυσµού, κατά τον Νοέµβριο του 2024 µετακινήθηκαν
χίλιοι δεκαεπτά προς δοµές της ενδοχώρας. Τον Δεκέµβριο του
2024 ήταν εξακόσιοι ενενήντα επτά. Τον Ιανουάριο του 2025 ήταν
εξακόσιοι οκτώ. Τον Φεβρουάριο του 2025 ήταν επτακόσιοι δε-
καοκτώ. Το σύνολο είναι τρεις χιλιάδες σαράντα άτοµα γενικού
πληθυσµού που µετακινήθηκαν από τη Σάµο προκειµένου να µην
υπάρχει αυτή η υπερσυµφόρηση. 

Όσον αφορά τα ασυνόδευτα ανήλικα, εκεί η µεταφορά είναι
λίγο πιο σύνθετη υπόθεση. Γίνεται κάθε Δευτέρα, µε τη συνοδεία
των αρµόδιων ειδικών συνοδών επιτρόπων µελών κάποιας ΜΚΟ.
Εδώ είναι η µετάδραση η οποία πραγµατοποιεί αυτή τη συνοδεία
στις µεταφορές µικρότερου αριθµού ασυνόδευτων, όπως κατα-
λαβαίνετε. 

Σ’ αυτή τη βάση µετακινήθηκαν εξήντα ένα άτοµα τον Νοέµβρη
του 2024, εβδοµήντα ένα τον Δεκέµβρη του 2024, σαράντα πέντε
τον Ιανουάριο του 2025 και εκατόν ενενήντα τέσσερα -εδώ λίγο
προσπαθήσαµε να εντείνουµε τους ρυθµούς- τον Φεβρουάριο
του 2025. Το σύνολο είναι τριακόσια εβδοµήντα ένα άτοµα, ασυ-
νόδευτα ανήλικα, τους τελευταίους τέσσερις µήνες και υπάρχει
στον σχεδιασµό και νέα µεταφορά το συντοµότερο δυνατό σε
µία ή δύο Δευτέρες. 

Όπως καταλαβαίνετε, ναι, συσσωρεύτηκαν, µαζεύτηκαν πολλά
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άτοµα αυτής της ειδικής κατηγορίας ευάλωτων ατόµων -περί τα
εξακόσια, επτακόσια- ήδη όµως από αυτούς που φιλοξενούνταν
σε δοµές οι µισοί έχουν φύγει. 

Προχθές, στη Σάµο αφίχθησαν άλλα εκατό άτοµα….
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Η Θάσος λόγω Καβάλας…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Ναι, να το πούµε κι αυτό.
Αφίχθησαν άλλα εκατό άτοµα γενικού πληθυσµού. Εποµένως,

υπάρχει µία διαρκής, αν θέλετε, δυναµική. Έρχονται άτοµα, αλλά
όταν η εντολή είναι να αποσυµφορηθεί η δοµή, υπάρχει και τρό-
πος να µεταφέρονται προς δοµές της ενδοχώρας. 

Όσον αφορά τις µετεγκαταστάσεις ασυνόδευτων ανηλίκων,
αποτελεί στοιχείο του ευρωπαϊκού Συµφώνου Μετανάστευσης
το οποίο θα εφαρµοστεί από του χρόνου. Αυτή είναι η χρονιά της
τελικής διαβούλευσης, προκειµένου να καταλήξουµε στην τελική
µορφή. Ένα στοιχείο αυτού του ευρωπαϊκού συµφώνου που νο-
µίζω ότι µας ικανοποιεί ως χώρα και δεν θα διαφωνήσετε µε αυτό,
είναι το στοιχείο της αλληλεγγύης. Ζητάµε όµως -και φυσικά είναι
από τα πάγια αιτήµατά µας στις παραστάσεις µας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση- αλληλεγγύη στην πράξη και όχι στα λόγια. Αυτή
τη στιγµή, οι περισσότερες χώρες, ενώ κατά καιρούς κάνανε µε-
τεγκαταστάσεις, δέχονταν δηλαδή περιορισµένο αριθµό ασυνό-
δευτων ανηλίκων σε δοµές δικές τους, οι περισσότερες θα έλεγα
ότι σφυρίζουν αδιάφορα. Έχουν εγκαταλείψει, αν θέλετε, εντα-
τικά αυτήν την προσπάθεια. 

Είναι µια διαρκής προσπάθεια της χώρας να επισηµαίνει το
πρόβληµα και να ζητά στη βάση αυτής της αλληλεγγύης- που,
όπως είπα, πρέπει να αποδεικνύεται στην πράξη και όχι στη θε-
ωρία- να συνδράµουν οι Ευρωπαίοι εταίροι την Ελλάδα. Δεν
έχουµε αυτή τη στιγµή ιδιαίτερα ενθαρρυντικές επιδόσεις, γιατί
η συζήτηση στο µεταξύ έχει αλλάξει και η έµφαση είναι στις επι-
στροφές πλέον προς τρίτες χώρες ή χώρες καταγωγής. Θεωρώ,
όµως, ότι και αυτό έχει τη δική του σηµασία για να περιοριστούν
οι ροές. 

Εµείς θέλουµε ευρωπαϊκές λύσεις και ευρωπαϊκή συνδροµή σε
πνεύµα αλληλεγγύης και όχι βέβαια η Ελλάδα να συνεχίσει να
υφίσταται την πίεση που έχει υποστεί κατά το παρελθόν και να
πληρώνει, αν θέλετε, αυτή το κόστος των ροών, µε προβλήµατα
πάντα. Πάντα µε προβλήµατα, δεν υπάρχει θέµα. 

Άρα, συµπερασµατικά, γιατί είπα πολλά, µιλάµε για αποσυµ-
φόρηση από τη Σάµο, συντεταγµένα όσον αφορά τον γενικό πλη-

θυσµό και τα ασυνόδευτα ανήλικα µε τις ειδικές συνθήκες. Μιλά-
µε, επίσης, για λύση του θέµατος υδροδότησης και πυρασφά-
λειας, όµως πολλές φορές αυτό χρειάζεται και νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις τις οποίες σε µία σειρά δοµών είµαστε έτοιµοι να δροµο-
λογήσουµε. Υπάρχουν πολλές εκκρεµότητες και όχι µόνο στη
Σάµο, το ξέρετε, ιδίως σε περιοχές που είναι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, µε
συγχωρείτε, δεν έχετε άλλον χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου): Ο αγώνας συνεχίζεται και η προσπάθεια είναι
διαρκής. Όµως, νοµίζω ότι το σύστηµα αντέχει µέχρι τώρα και η
δική µας καθηµερινή προσπάθεια είναι να προσπαθούµε να το
αποφορτίζουµε όσο γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παναγιωτόπουλο.

Πριν συνεχίσουµε, θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση στο
Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, πενήντα έξι µα-
θήτριες και µαθητές και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο Γυ-
µνάσιο Τρικάλων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακολουθείτε εδώ µία συνεδρίαση συζήτησης επίκαιρων
ερωτήσεων. Υπάρχει ο Βουλευτής ο οποίος κάνει την ερώτηση,
ο αρµόδιος Υπουργός που απαντάει και γι’ αυτόν τον λόγο βλέ-
πετε τόσο λίγους στην Αίθουσα. 

Θα ήθελα να κάνω και µία δεύτερη ανακοίνωση στο Σώµα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω

ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης µε την από 8 Μαρτίου 2025 επι-
στολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, µας ενηµερώνει ότι ο
Βουλευτής Δράµας κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης τίθεται εκτός Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας. 

Η προαναφερθείσα επιστολή κατατίθεται στα Πρακτικά της ση-
µερινής συνεδρίασης. 

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

9388 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε συνάδελφε, θα αρχίσετε να µιλάτε από τώρα; Από κάτω

δεν επιτρέπεται να µιλάµε. Το ξέρετε. Σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το λέει ο Κανονισµός αυτό το

πράγµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ!

Έχουµε µία συνεδρίαση και πρέπει να είµαστε σωστοί. 
Θα συνεχίσουµε τώρα µε την όγδοη µε αριθµό 611/4-3-2025

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό
Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Να αντιµετωπιστεί η υπο-
βάθµιση των λειτουργιών του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης και
ηλεκτρονικού περιεχοµένου (ΕΚΤ)».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ.
Κωνσταντίνος Κυρανάκης.

Ορίστε, κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, επανερχόµαστε σε ένα πολύ σοβαρό θέµα,

αυτό του ρόλου και της λειτουργίας του Εθνικού Κέντρου Τεκµη-
ρίωσης. Τα προβλήµατα που συζητήσαµε την προηγούµενη
φορά παραµένουν, µε έµφαση στην υποστελέχωση που αντιµε-
τωπίζει το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης, ειδικά το Τµήµα Ψηφια-
κού Περιεχοµένου. Η υποστελέχωση έχει ενταθεί τους τελευ-
ταίους µήνες µε αποχωρήσεις έµπειρου και εξειδικευµένου προ-
σωπικού, ειδικά σε τεχνολογίες αιχµής όπως αυτές που χρει-
άζεται το κέντρο για να επιτελέσει τον ρόλο του. Αυτές οι
αποχωρήσεις χρεώνονται και στην υποχρηµατοδότηση, η οποία
είναι πάγιο πρόβληµα όλων των ερευνητικών κέντρων και στο ερ-
γασιακό περιβάλλον και τα προβλήµατα που υπάρχουν εκεί,
όπως αποτυπώνεται και στο έγγραφο του σωµατείου των εργα-
ζοµένων προς τη διοίκηση τον προηγούµενο Ιούλιο αλλά και στις
διαρκείς αλλαγές στον προσανατολισµό και τον ρόλο του κέ-
ντρου που δείχνουν απαξίωση του έργου και του ρόλου του, µε
ταυτόχρονη µία απαξίωση που συνδυάζεται µε παραχώρηση κρί-
σιµων λειτουργιών του σε εταιρείες εργολάβους. 

Το δεύτερο θέµα είναι το σοβαρότατο θέµα της παραχώρησης
δεδοµένων που είναι ο πλούτος του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίω-
σης, όπως είναι οι πενήντα τρεις χιλιάδες διδακτορικές διατριβές
και οι εννιακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες τεκµήρια µε σηµασιολο-
γικό εµπλουτισµό. 

Σε προηγούµενη ερώτησή µας είχατε απαντήσει ότι εξετάζετε
ένα πρόγραµµα ΕΣΠΑ για τη χρηµατοδότηση των υποδοµών πε-
ριεχοµένου.

Ωστόσο, κάτι τέτοιο δεν συνέβη στο τέλος. Αντίθετα, η διοί-
κηση παραχώρησε τα δεδοµένα και τµήµα –ή τµήµατος, δεν γνω-
ρίζουµε, ακριβώς- σε ιδιωτικές εταιρείες. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι πού βρίσκονται αυτά τα δεδοµένα,
σε ποιο «cloud», ποιας χώρας, ποιας ιδιοκτησίας, µε ποιες συµ-
βάσεις και σε ποιο πλαίσιο; Αυτά έχουν ιδιαίτερη σηµασία σή-
µερα, µε δεδοµένο όσα δηµοσιοποιήθηκαν στο σχέδιο για την
τεχνητή νοηµοσύνη, τη χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση ενός από τα έξι AI Factories, όπως είναι το «Φάρος» για
τη χώρα µας, τις επενδύσεις σε κέντρα δεδοµένων από µεγάλα
µονοπώλια, την εξάρτηση όλου αυτού του πλέγµατος και τις δια-
συνδέσεις, που αφορούν σε ψηφιακές τεχνολογίες και όλες τις
τεχνολογίες της ψηφιακής µετάβασης και  εξάρτησης, τόσο σε
υλικό όσο και σε υπηρεσίες, από ψηφιακούς κολοσσούς, εκ των
οποίων, πολλοί από αυτούς, των ΗΠΑ.

Με δεδοµένο, λοιπόν, τον κοµβικό ρόλο των δεδοµένων στην
εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης, ειδικά σε περίοδο µετάβασης
στην πολεµική οικονοµία, όπου οι ανταγωνισµοί και οι πολεµικές
συγκρούσεις εντείνονται µέρα µε τη µέρα, είναι απολύτως απα-
ραίτητο να υπάρχει διαφάνεια και ενηµέρωση για τους χειρι-
σµούς του Υπουργείου, σχετικά µε την τύχη των δεδοµένων του
Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης. 

Πρώτον, λοιπόν, θέλουµε να γνωρίζουµε σε ποιον φορέα ή επι-
χείρηση έχουν παραχωρηθεί αυτά τα δεδοµένα και τους όρους
της σύµβασης. Να δοθεί στην δηµοσιότητα η σύµβαση. Και δεύ-
τερον, τι έχετε κάνει για να διασφαλιστεί η απρόσκοπτη κρατική
χρηµατοδότηση του κέντρου, προκειµένου να στελεχωθεί, έτσι

όπως αρµόζει σε έναν ερευνητικό φορέα, µε τον συγκεκριµένο
ρόλο και προορισµό, όπως το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κτενά.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, τα έχουµε συζητήσει ξανά. Σας ευχαριστώ,

που µου δίνετε την ευκαιρία να απαντήσω µε διαφάνεια σε µια
πολύ σηµαντική πρωτοβουλία, που αναλαµβάνει το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης και αφορά την εξωστρέφεια του πλού-
του αυτού που αναφέρατε, των διδακτορικών διατριβών, ερευ-
νητών, φοιτητών και καθηγητών της πατρίδας µας. 

Αυτά, λοιπόν, τα πενήντα τρία χιλιάδες διδακτορικά, τα οποία
αναφέρατε κι εσείς, είναι ανοιχτά δεδοµένα. Είναι δεδοµένα, τα
οποία είναι προσβάσιµα σε εσάς, σε εµένα, στον κύριο Πρόεδρο,
στους µαθητές, που µας παρακολουθούν από τα θεωρεία. 

Είναι οι διδακτορικές διατριβές, οι οποίες εκ του νόµου οφεί-
λουν οι διδακτορικοί φοιτητές, να τα εναποθέτουν σε µία ανα-
γνωρίσιµη µορφή, σε ένα pdf, δηλαδή, στο αποθετήριο του Εθ-
νικού Κέντρου Τεκµηρίωσης. Αυτό τι σηµαίνει; Ότι ο οποιοσδή-
ποτε, σε Ελλάδα και εξωτερικό, µπορεί να µπει σήµερα στο di-
daktorika.gr και να δει σε ανοιχτά δεδοµένα αυτές τις διατριβές.
Κι όπως σωστά γράφετε στην ερώτησή σας, έχουν και µία σηµα-
σιολογική σήµανση, έτσι ώστε να µπορείς να ψάχνεις έννοιες και
όρους, µέσα σε αυτά τα διδακτορικά.

Εµείς, λοιπόν, τι θέλουµε να κάνουµε; Θέλουµε, αυτόν τον
πλούτο, µε την δύναµη της τεχνητής νοηµοσύνης, µε την δύναµη
του AI, να κάνουµε αυτό το εργαλείο ακόµη πιο εξωστρεφές. Δη-
λαδή, στον νέο ερευνητή, στον νέο φοιτητή, ο οποίος θα θέλει
να δει τι περιεχόµενο έχουν αυτές οι διδακτορικές διατριβές, µε
ένα εργαλείο τεχνητής νοηµοσύνης να µπορείς να κάνεις τις κα-
τάλληλες ερωτήσεις, να µπορείς να βρίσκεις θέµατα, να µπορείς
να βρίσκεις όρους, να µπορείς να έχεις ένα εργαλείο, κι αυτόν
τον πλούτο -που κι εσείς αναγνωρίζετε ότι υπάρχει στο Εθνικό
Κέντρο Τεκµηρίωσης- να τον έχει ολόκληρη η ακαδηµαϊκή κοινό-
τητα. Δεν καταλαβαίνω, τι κακό βρίσκετε σε αυτό; 

Είναι, λοιπόν, παραπληροφόρηση αυτό το οποίο –ενδεχοµέ-
νως- σας έχει µεταφερθεί και αντιλαµβάνοµαι ότι δεν έρχεστε
εδώ µε δόλο, να µου το θέσετε ως ερώτηση. Είναι παραπληρο-
φόρηση, λοιπόν, ότι µε αυτά τα δεδοµένα εκπαιδεύονται µοντέλα
τεχνητής νοηµοσύνης. 

Τα µοντέλα τεχνητής νοηµοσύνης -όπως της Open AI, της Ama-
zon, της Google και ούτω καθεξής- είναι µοντέλα «pre-trained».
Έχουν, δηλαδή, εκπαίδευση από πριν, µε δεδοµένα τα οποία προ-
έρχονται από τον παγκόσµιο ιστό του ίντερνετ. Δεν περιµένουν,
δηλαδή εµάς, για να εκπαιδευτούν. 

Εµείς, τι κάνουµε; Χρησιµοποιούµε αυτά τα µοντέλα, τα οποία
είναι έτοιµα προς διάθεση µέσω των προγραµµατικών συµφω-
νιών, των λεγόµενων «framework agreements», των πλαισιακών
συµφωνιών που έχει το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε
κάποιους από αυτούς τους τεχνολογικούς κολοσσούς. Αυτά τα
µοντέλα επιτρέπουν τη γνώση των διδακτορικών διατριβών να
µπορούµε να την κάνουµε εξωστρεφή, ώστε ο κάθε φοιτητής και
ο κάθε µαθητής –θα πω εγώ- να έχει δυνατότητα πρόσβασης και
να βγάζει κατάλληλα συµπεράσµατα, από τη γνώση που προσφέ-
ρουν αυτά τα διδακτορικά. 

Διαφωνώ, επίσης, κυρία συνάδελφε, µε την αιχµή που αφήσατε
για υποστελέχωση. Έχω, λοιπόν, εδώ τον πίνακα µε το προσω-
πικό που βρήκαµε περίπου την εποχή που είχατε υποβάλει την
προηγούµενη ερώτηση. Όταν ανέλαβε η νέα διοίκηση ήταν στα
εβδοµήντα ένα άτοµα το προσωπικό του Εθνικού Κέντρου Τεκµη-
ρίωσης, σήµερα έχουµε αύξηση 15%. Είµαστε, δηλαδή, ήδη στα
ογδόντα ένα και έχουµε προγραµµατίσει µόνιµες προσλήψεις,
αλλά και προσλήψεις µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης, που αναρω-
τιόσασταν αν θα πάει µόνο σε εργολάβους και αν θα πάει µόνο
στον ιδιωτικό τοµέα κ.λπ.. Ορίστε, λοιπόν, µε Ταµείο Ανάκαµψης
έρχονται συνολικά είκοσι δύο εργαζόµενοι για το παρατηρητήριο
δεικτών ψηφιακής µετάβασης, οκτώ εργαζόµενοι για το παρατη-
ρητήριο γραφειοκρατίας και τρεις εργαζόµενοι για υποστήριξη
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παραγωγής στατιστικών δεικτών. Σύνολο, µαζί µε τους µόνιµους,
θα φτάσει το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης στους εκατόν δέκα
επτά. Δηλαδή, θα έχουµε επί ηµερών µας αύξηση 65% στη στε-
λέχωση. Αυτό θα γίνει τους επόµενους µήνες και σε κάθε περί-
πτωση µέσα στον επόµενο χρόνο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κυρανάκη. 
Η κ. Κτενά έχει τον λόγο. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Κύριε Υπουργέ, στο πρώτο θέµα των δε-

δοµένων, δεν πρόκειται για παραπληροφόρηση γιατί ο ίδιος ο
Υπουργός σε επιτροπές έχει αναφερθεί στην παραχώρηση των
δεδοµένων για την εκπαίδευση του µεγάλου γλωσσικού µοντέ-
λου. Ωστόσο, σχετικά µε την εξωστρέφεια φοβάµαι ότι δίνετε δια-
φορετικό ορισµό. Εσείς ως εξωστρέφεια, απ’ ό,τι έχουµε αντι-
ληφθεί µέχρι τώρα όχι µόνο σε σχέση µε το Εθνικό Κέντρο Τε-
κµηρίωσης, εννοείτε την εµπορική αξιοποίηση αυτών των δεδο-
µένων. Εµείς εννοούµε την αξιοποίησή τους προς όφελος της
κοινωνικής πλειοψηφίας και αυτό επιβάλλει τη στερέωση του κέ-
ντρου για να γίνεται η αξιοποίηση αυτών των δεδοµένων από το
προσωπικό του κέντρου, όπου µέχρι τώρα έχει και την επάρκεια
και τη γνώση για να αναπτύξει τέτοιες εφαρµογές. Και, φυσικά,
για να εκπληρώσει τον ρόλο του, πρέπει να προσληφθούν και
άλλοι επιστήµονες ανάλογου επιπέδου. Άρα, λοιπόν, αυτό δεν
έχει απαντηθεί, κατά τη γνώµη µας, γιατί δεν µας λέτε ποιες είναι
αυτές οι συµβάσεις, µε ποιες συγκεκριµένες εταιρείες και αν σκο-
πεύετε να δώσετε στη δηµοσιότητα τις συµβάσεις µε αυτές τις
εταιρείες, για να δούµε τους όρους παραχώρησης των δεδοµέ-
νων και αξιοποίησής τους από αυτές τις εταιρείες. 

Το άλλο θέµα είναι ότι δεν έχετε απαντήσει σχετικά µε το
ΕΣΠΑ, γιατί το ΕΣΠΑ προέβλεπε στελέχωση του κέντρου, προ-
κειµένου να γίνει in-house αυτή η αξιοποίηση. Άρα, λοιπόν, προ-
φανώς επιλέξατε την παραχώρηση των δεδοµένων σε εταιρείες
από το να προσλάβετε προσωπικό κατάλληλου επιπέδου στο κέ-
ντρο, το οποίο θα άφηνε και την τεχνογνωσία στο κέντρο, που
είναι πάρα πολύ σηµαντικό –ξαναλέω- σε εποχές σαν τις σηµερι-
νές µε έντονους τους διεθνείς ανταγωνισµούς, να εκπαιδεύεται
στη χώρα  µας και να αναπτύσσεται προς επιστηµονικό δυναµικό
µε τέτοιες δεξιότητες. 

Σχετικά τώρα µε την υποστελέχωση, είπατε πολλές φορές τη
λέξη «θα». Θα  φτάσουν, θα έρθουν. Ένα ζήτηµα που πρέπει να
απαντηθεί µε σαφήνεια, είναι αυτή τη στιγµή αν επαρκούν οι θέ-
σεις του µονίµου προσωπικού, γιατί τα στοιχεία µας λένε ότι έχει
αποχωρήσει επιστήµονας πληροφορικής που υποστήριζε για δε-
καπέντε χρόνια διδακτορικά. Έχουν αποχωρήσει τέσσερις επι-
στήµονες πληροφόρησης και επιµελητές περιεχοµένου. Δύο
στελέχη που υποστήριζαν οριζόντια το κέντρο και τον πυλώνα
περιεχοµένου  µε εµπειρία πάνω από δέκα χρόνια. Ξέρουµε ότι
αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει ειδικός λειτουργικός επιστήµονας
στο τµήµα περιεχοµένου. Κι επειδή είστε και της αξιολόγησης
υποστηρικτές, εάν αξιολογούσατε το Υπουργείο σας και τη διοί-
κηση, σε σχέση µε τη στερέωση του κέντρου, τι βαθµό θα βγά-
ζατε αλήθεια; 

Παρακαλούµε, λοιπόν, για απαντήσεις και για συγκεκριµένα
µέτρα, προκειµένου να στελεχωθεί µε κατάλληλου επιπέδου προ-
σωπικό, µε µόνιµες σχέσεις εργασίας και εφόσον αναφέρεται σε
έναν ορίζοντα προσλήψεων, ποιος είναι αυτός ο ορίζοντας; Με
τις σχέσεις εργασίας θα έρθει αυτό το προσωπικό; Με τι κριτήρια
θα αξιολογηθεί και ποια η σχέση του µε το υφιστάµενο προσω-
πικό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κτενά. 

Ο κύριος Υφυπουργός έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Στην ερώτησή σας, κυρία Κτενά, µε ρωτάτε όχι γε-
νικά για δεδοµένα, µε ρωτάτε για τα διδακτορικά. Το γράφετε
στην πρώτη παράγραφο της ερώτησής σας, εκτός εάν διαβάζω
λάθος. Μιλάτε για πενήντα τρεις χιλιάδες διδακτορικά. 

Σας απάντησα, λοιπόν, ότι δεν παραχωρείται τίποτα από τα δε-
δοµένα των διδακτορικών. Φτιάχνουµε ένα εργαλείο το οποίο θα
δώσει ανοιχτή πρόσβαση σε όλους, δωρεάν, χωρίς εµπορική

εκµετάλλευση, χωρίς κάποιος να πληρώνει κάποιο αντίτιµο,
χωρίς να υπάρχει κάτι µυστικό, κάτι αδιαφανές, κάτι µυστηριώ-
δες, το οποίο εσείς, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, ανακα-
λύψατε και το φέρνετε εδώ στη Βουλή.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ποιος το φτιάχνει, κύριε Υπουργέ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε….
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Σας απάντησα στην πρωτολογία µου. Υπάρχουν
δύο σηµαντικές συµβάσεις του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, τα λεγόµενα framework agreements µε τη Microsoft, µε τη
Google και ούτω καθεξής. Αυτές οι επιχειρήσεις δεν περίµεναν
εµάς για να φτιάξουν µοντέλα τεχνητής νοηµοσύνης, τα έχουν
φτιάξει ήδη. Το γνωρίζετε αυτό, φαντάζοµαι. 

Εµείς, λοιπόν, τι τους ζητάµε; Τους ζητάµε σε αυτή τη δηµόσια
γνώση των διδακτορικών να µπορεί ο καθένας από τους ερευνη-
τές αυτής της χώρας να βρίσκει εύκολα αυτό που θέλει µε pre-
trained µοντέλα τεχνητής νοηµοσύνης. Δεν ξέρω, εάν έχετε
κάποια διαφωνία µε αυτό, εάν θέλετε δηλαδή να είναι «κλειστή»
η γνώση και να είναι µόνο, για παράδειγµα, για τους υπαλλήλους
του EKT ή µόνο για τα κόµµατα ή µόνο για τους Βουλευτές. Δεν
το καταλαβαίνω ειλικρινά.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Δεν είναι αυτή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, δεν

σας διέκοψε. Σας άκουσε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Άλλη σύµβαση για άλλα δεδοµένα, τα οποία έχει
ή µάλλον φιλοξενεί το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης, δεν υπάρχει,
δεν υφίσταται. Δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή κάποια εµπορική
εκµετάλλευση δεδοµένων, τα οποία βρίσκονται στα αποθετήρια
του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης. Άρα, πραγµατικά, δεν ξέρω
για τι πράγµα αναφέρεστε και λέτε, µάλιστα, και τη λέξη προφα-
νώς. Δηλαδή, έχετε πείσει τον εαυτό σας και προσπαθείτε να πεί-
σετε και τους ακροατές σας ότι αυτό, το οποίο ψευδώς έρχεστε
και αναφέρετε στην ερώτηση σας, ισχύει. Δεν ισχύει, κυρία
Κτενά.

Με ρωτάτε πού βρισκόµαστε σήµερα. Σας απάντησα στην
πρωτολογία µου και το επαναλαµβάνω. Είµαστε στους ογδόντα
έναν. Δηλαδή, αποχώρησαν οικειοθελώς κάποια στελέχη. Δεν
τους έδιωξε κανείς, έχουµε οικειοθελείς αποχωρήσεις, εκτός εάν
πιστεύετε ότι πρέπει µε το ζόρι να κρατάµε µε κάποιο λουρί τους
εργαζόµενους και να τους λέµε: «Εδώ θα µείνεις». Δεν είµαστε
σε κουµµουνισµό, κυρία Κτενά, είµαστε σε µια ελεύθερη οικονο-
µία. Εάν κάποιος εργαζόµενος ακόµη και δηµόσιος υπάλληλος
βρει µια καλύτερη ευκαιρία στην αγορά, είναι ελεύθερος να πάει.
Κάποιοι από αυτούς που αναφέρατε βρήκαν. Άρα, λοιπόν, έχουµε
οικειοθελείς αποχωρήσεις.

Αντιστάθµισµα σε αυτές οι οικειοθελείς αποχωρήσεις είναι, σε
σχέση µε τους εβδοµήντα έναν που παραλάβαµε ως νέα διοί-
κηση, ογδόντα ένας εργαζόµενοι σήµερα. Προγραµµατισµένες
προσλήψεις, τόσο µόνιµες όσο και µέσω του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, έχουµε και θα φτάσουµε στους εκατόν δέκα επτά. Επανα-
λαµβάνω, είναι 65% αύξηση. 

Με ρωτήσατε για το ΕΣΠΑ. Δεν έχουµε αυτή τη στιγµή έγκριση
για κάποιο έργο ΕΣΠΑ. Το αντισταθµίσαµε, όµως, µε δεύτερο
έργο από το Ταµείο Ανάκαµψης, το οποίο αντιστοιχεί, όχι σε
υπεργολαβίες ως επί το πλείστον, όπως αναφέρατε ψευδώς στη
δευτερολογία σας, αλλά σε θέσεις εργασίας που ανέφερα και
νωρίτερα, οι οποίες έχουν ως εξής: Τρία έργα του Ταµείου Ανά-
καµψης, τα οποία δεν υπήρχαν πριν και τα εξασφαλίσαµε εµείς.
Παρατηρητήριο Δεικτών Ψηφιακής Μετάβασης: είκοσι δύο ερ-
γαζόµενοι, αυτεπιστασία. Παρατηρητήριο Γραφειοκρατίας: οκτώ
εργαζόµενοι, αυτεπιστασία. Υποστήριξη Παραγωγής Στατιστικών
Δεικτών: τρεις εργαζόµενοι, αυτεπιστασία. 

Αυτοί, λοιπόν, οι άνθρωποι, µαζί µε τους µονίµους, µαζί µε το
ΕΣΠΑ, µαζί µε  του εργαζοµένους του ΑΣΕΠ κ.ο.κ.. θα κάνουν
όλη αυτή την πολύ σηµαντική εργασία και θα µετρούν και τους
δείκτες που χρειάζεται και το Υπουργείο Ανάπτυξης για παράδει-
γµα, για να µετράµε κάθε χρόνο την καινοτοµία. Η καινοτοµία και
το γεγονός ότι µπορούµε να στέλνουµε στην Eurostat τα επίσηµα
στοιχεία είναι δουλειά και αποτέλεσµα αυτών των ανθρώπων.
Άρα, λοιπόν, προηγουµένως είχαµε εβδοµήντα έναν και θα φτά-
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σουµε στους εκατόν δέκα επτά. Σήµερα είµαστε στους ογδόντα
ένα εργαζόµενους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Υφυπουργό. 
Θα συνεχίσουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 595/25-2-2025 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Δη-
µιουργία ενός Νέου Αναπτυξιακού Πλαισίου Ενισχύσεων για υφι-
στάµενες και νέες επιχειρήσεις στη Θεσσαλία».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Ανάπτυ-
ξης κ. Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, οι καταστροφικές πληµµύρες του «Daniel» τον

Σεπτέµβριο του 2023 δεν έπληξαν µόνο, όπως ήταν φυσικό, τον
πρωτογενή τοµέα. Έχουν πλήξει ανεπανόρθωτα και τις επιχειρή-
σεις σε όλη τη Θεσσαλία. 

Περίπου έναν χρόνο µετά, στις αρχές Αυγούστου του 2024, ο
Σύνδεσµος Θεσσαλικών Βιοµηχανιών και Επιχειρήσεων, µε έγ-
γραφό του, απευθυνόµενος στον Αναπληρωτή Υπουργό κ. Πα-
παθανάση, αναφέρει δύο συγκεκριµένα πράγµατα µεταξύ άλλων:
Πρώτον, ότι τα µέτρα που έχουν ληφθεί για «πάγωµα», αναστολή
φορολογικών υποχρεώσεων και αποζηµιώσεις ήταν σχεδόν σε
ικανοποιητικό βαθµό –δήλωση, την οποία και εγώ υπερθεµατίζω-
, αλλά σε καµία περίπτωση -λένε οι θεσσαλικές επιχειρήσεις, διά
του συνδέσµου- δεν είναι ικανοποιητικά, για να επαναφέρουν σε
µια ισορροπία τις µεγάλες επιχειρήσεις της περιοχής που υπέ-
στησαν ολοκληρωτική καταστροφή. 

Συνεχίζουν οι βιοµήχανοι, οι επιχειρηµατίες στη Θεσσαλία -όχι
ο Βουλευτής- λέγοντας ότι µέχρι σήµερα δεν έχει υπάρξει καµία
πρωτοβουλία προς αυτή την κατεύθυνση. Ποια; Τη θέσπιση ειδι-
κού προγράµµατος χρηµατοδότησης, στο πλαίσιο του νέου ανα-
πτυξιακού νόµου υπό το καθεστώς ενισχύσεων «Επιχειρηµατικό-
τητα 360». Έχουν διαπιστωθεί -συνεχίζουν οι θεσσαλικές επιχει-
ρήσεις να λένε- σηµαντικές καθυστερήσεις στην υλοποίηση του
νέου αναπτυξιακού νόµου και απουσιάζουν αναπτυξιακά εργα-
λεία, τα οποία θα δώσουν πνοή αναπτυξιακή και ανάταση στις
θεσσαλικές επιχειρήσεις. 

Αµέσως, µετά από λίγες ηµέρες, κατέθεσα σχετική αναφορά,
διότι θεωρώ ότι οι επιχειρήσεις στη Θεσσαλία, εκτός του ότι είναι
πολύ σηµαντικές, είναι και εξαγωγικές και είναι αναπόσπαστο
κοµµάτι της τοπικής οικονοµίας. 

Σε απάντησή του το Υπουργείο Οικονοµίας, η Ειδική Υπηρεσία
Συντονισµού του Ταµείου Ανάκαµψης, µου ανέφερε γύρω στις
δέκα δράσεις. Δέκα δράσεις! Εάν ενταχθεί το 20% σε αυτές τις
δράσεις δεν θέλουν τίποτα άλλο. 

Ενδεικτικά -και αυτό είναι το αντικείµενο της ερώτησης- ρωτώ
τα εξής: Δανειακή στήριξη. Πήραν δέκα επιχειρήσεις δάνειο από
το Ταµείο Ανάκαµψης; Πήραν είκοσι επιχειρήσεις, πήραν τριάντα,
πήρε µία; Πόσες επιχειρήσεις πήραν δάνειο; 

Άλλες δράσεις: Πρόγραµµα εγγυήσεων InvestEU, πλατφόρµα
ιδίων κεφαλαίων που διαχειρίζεται η Ελληνική Αναπτυξιακή Τρά-
πεζα Επενδύσεων, προϋπολογισµού 500 εκατοµµυρίων ευρώ.
Ψηφιακός µετασχηµατισµός: πρόγραµµα «Ψηφιακά Εργαλεία»,
πρόγραµµα «Ανάπτυξη ψηφιακών προϊόντων», πρόγραµµα «Ψη-
φιακές Συναλλαγές». Και συνεχίζει η υπηρεσία του Ταµείου Ανά-
καµψης και µε άλλα µέτρα για την ενεργειακή απόδοση επιχειρή-
σεων του τριτογενούς τοµέα, για φωτοβολταϊκά στις επιχειρή-
σεις, που τα έχουν ανάγκη. 

Όλα αυτά µου θύµισαν οµιλίες Υπουργών που έρχονται στη
Θεσσαλία και λένε ότι υπάρχουν πάρα πολλά µέτρα. Στο διά
ταύτα τώρα. Από όλα αυτά τα µέτρα για τη Θεσσαλία έχετε κά-
ποιο συγκριτικό στοιχείο για το πόσες επιχειρήσεις από τη Θεσ-
σαλία έχουν ενταχθεί και πόσες δεν έχουν ενταχθεί;

Δεύτερον, υπάρχει στην Κυβέρνηση πρόθεση να δώσετε µια
αναπτυξιακή -γιατί αυτό πρέπει να κάνετε- προοπτική µετά τις
πληµµύρες, µε τη θέσπιση ειδικού χρηµατοδοτικού εργαλείου για
τις θεσσαλικές επιχειρήσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κόκκαλη.

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, να πω ότι πράγµατι σας τιµά ότι

αναγνωρίζετε ότι έχουν γίνει βήµατα θετικά, σηµαντικά, για την
ενίσχυση των περιοχών που επλήγησαν από την κακοκαιρία του
«Daniel», όπως ήταν αυτά που αναφέρατε νωρίτερα για τις ανα-
στολές αλλά και σε άλλα θέµατα. 

Επειδή η ερώτησή σας επεκτάθηκε σε πάρα πολλά ζητήµατα,
θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στα της αρµοδιότητάς µας. 

Έτσι, λοιπόν, η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή έχει κινηθεί
µεθοδικά για τη στήριξη των επιχειρήσεων της Θεσσαλίας και κυ-
ρίως για τις επιχειρήσεις που επλήγησαν από την κακοκαιρία του
«Daniel». Αναγνωρίζοντας τις προκλήσεις και τις δυσκολίες που
αντιµετωπίζουν αυτές οι επιχειρήσεις, γιατί, όπως είπατε και
εσείς, πράγµατι είναι ο µοχλός ανάπτυξης της Θεσσαλίας, καθώς
πολλές από αυτές τις επιχειρήσεις είναι εξαγωγικές, όπως έχει
διαβεβαιώσει και ο Υπουργός, ο Τάκης Θεοδωρικάκος, αξιοποι-
ούνται αλλά και θα αξιοποιηθούν όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία
για τη διασφάλιση της στήριξής τους. 

Έχουν ήδη δροµολογηθεί σηµαντικές πρωτοβουλίες οι οποίες
αποδεικνύουν τη δέσµευση της Κυβέρνησης να στηρίξουµε
αυτές τις επιχειρήσεις. 

Ειδικότερα, µε τον αναπτυξιακό νόµο στο καθεστώς της µετα-
ποίησης Α έχουν ενταχθεί σαράντα ένα επενδυτικά σχέδια προ-
ϋπολογισµού 84,64 εκατοµµυρίων ευρώ, από τα οποία 13,5
εκατοµµύρια ευρώ αφορούν φοροαπαλλαγές και 16,68 εκατοµ-
µύρια ευρώ σε επιχορηγήσεις. Περαιτέρω, στη µεταποίηση Β
έχουν ενταχθεί είκοσι επενδυτικά σχέδια µε προϋπολογισµό 38,8
εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 5,85 εκατοµµύρια ευρώ
αφορούν φοροαπαλλαγές και 17,15 εκατοµµύρια ευρώ σε επιχο-
ρηγήσεις. 

Επίσης, στον τουρισµό Α έχουν ενταχθεί εννέα επενδυτικά σχέ-
δια µε προϋπολογισµό 20,1 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων
11,5 εκατοµµύρια ευρώ αφορούν σε επιχορηγήσεις και στον του-
ρισµό Β έχουν ενταχθεί δεκατέσσερα επενδυτικά σχέδια µε προ-
ϋπολογισµό 18,1 εκατοµµύρια, ευρώ, εκ των οποίων 11,25 εκα-
τοµµύρια σε επιχορηγήσεις. Συνολικά, δηλαδή, έχουν ενταχθεί
ογδόντα τέσσερα επενδυτικά σχέδια συνολικού προϋπολογισµού
161,64 εκατοµµυρίων ευρώ και από τα παραπάνω 19,1 εκατοµ-
µύρια ευρώ είναι οι συνολικές φοροαπαλλαγές και 56,58 εκατοµ-
µύρια ευρώ είναι οι συνολικές επιχορηγήσεις.

Περαιτέρω, επειδή αναφερθήκατε και στο τι µέλλει γενέσθαι,
ποιος είναι ο προγραµµατισµός µας και για την επόµενη µέρα,
να σας πω και να σας διαβεβαιώσω ότι στις τροποποιήσεις του
αναπτυξιακού νόµου 4887/2022, τις οποίες επεξεργάζεται το
Υπουργείο Ανάπτυξης και αναµένεται να κατατεθούν άµεσα προς
ψήφιση, περιλαµβάνεται η δηµιουργία -φαντάζοµαι θα το έχετε
ακούσει γενικότερα- ενός νέου καθεστώτος για τις περιοχές ει-
δικής ενίσχυσης ύψους 150 εκατοµµυρίων ευρώ, προκειµένου να
καθίστανται δυνατές στοχευµένες παρεµβάσεις σε περιοχές που
έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές, όπως είναι περιοχές της
Περιφέρειας Θεσσαλίας. 

Τα επενδυτικά σχέδια στις περιοχές αυτές θα θεωρούνται
στρατηγικά σχέδια και θα αξιολογούνται ως στρατηγικές επεν-
δύσεις. Τα δε παρεχόµενα κίνητρα θα συνίστανται σε επιχορή-
γηση, επιχορήγηση χρηµατοδοτικής µίσθωσης, επιδότηση
κόστους της δηµιουργούµενης απασχόλησης, φορολογική απαλ-
λαγή και ταχεία αδειοδότηση και χωροθέτηση.

Παράλληλα, κύριε συνάδελφε, µε στόχο την περαιτέρω βελτι-
στοποίηση των διατάξεών του το Υπουργείο Ανάπτυξης εξετάζει
και αξιολογεί µε ιδιαίτερη προσοχή τις παρατηρήσεις, τα σχόλια,
τις προτάσεις, που υποβάλλονται θεσµικά από όλους τους φο-
ρείς, όπως και του Συνδέσµου Βιοµηχανιών Θεσσαλίας και Στε-
ρεάς Ελλάδας αλλά ακόµη, όπως και εν προκειµένω, και µέσω
του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Στη δευτερολογία µου θα αναπτύξω και τις άλλες δράσεις.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
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την κυρία Υφυπουργό.
Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, επειδή είπατε ότι µε

τιµά που αναγνωρίζω, να πω ότι τα αυτονόητα λέω. Μακάρι και η
Κυβέρνησή σας να έκανε το ίδιο, διότι όταν κάποιος πληµµυρίζει
και χάνει την επιχείρησή του και έρχεσαι ως κράτος και αναστέλ-
λεις την υποχρέωσή του αυτό είναι αυτονόητο. Δεν θα πει και ευ-
χαριστώ. 

Επαναλαµβάνω: Όταν κάποιος πληµµυρίζει, χάνει την επιχεί-
ρησή του και έρχεσαι ως κράτος και αναστέλλεις τη φορολογική
υποχρέωση που έχει, αυτό νοµίζω ότι είναι αυτονόητο. Κάτι πα-
ραπάνω περιµένουν οι επιχειρήσεις. 

Μιλήσατε για ογδόντα τέσσερα επενδυτικά σχέδια. Αναφέρατε
ότι τα εξήντα είναι η µεταποίηση. Για κοιτάξτε λίγο πότε έχουν
ενταχθεί αυτά; Μήπως έχουν ενταχθεί από το 2022 - 2023. Προ-
χώρησαν; Όταν λέω «προχώρησαν», εννοώ αν είδαν αυτές οι επι-
χειρήσεις την εκταµίευση των χρηµάτων για να αγοράσουν
συσκευαστήρια ή οτιδήποτε άλλο. Εάν έχει προχωρήσει η εκτα-
µίευση του επενδυτικού από αυτά τα πενήντα που αναφέρονται
στη µεταποίηση, τότε µπορούµε να πούµε ότι, έστω και αν είναι
πολύ λίγα, υλοποιήθηκαν -δεν νοµίζω όµως να έχουν προχωρήσει
γιατί αυτά έχουν ενταχθεί από το 2023- και περίπου δέκα στον
τουρισµό.

Σήµερα όµως -αναφέροµαι στο δεύτερο σκέλος της απάντη-
σής σας, που είπατε για το ειδικό καθεστώς που είναι η ουσία-
το ειδικό καθεστώς για τις θεσσαλικές επιχειρήσεις θα αφορά
την επιδότηση του κόστους εργασίας; Πόσες επιχειρήσεις θα
µπορεί να καλύψει; Μιλήσατε για 150 εκατοµµύρια ευρώ. Νοµίζω
είναι πολύ λίγα για όλη τη Θεσσαλία. 

Επίσης, θα έχουν οι επιχειρήσεις το δικαίωµα στον αυτοσυµ-
ψηφισµό; Ξέρουµε ότι το δίκτυο του ΔΕΔΔΗΕ είναι κατειληµµένο. 

Σήµερα οι επιχειρήσεις, ενεργειακό κόστος και κόστος εργα-
σίας.

Ακόµα, πόσες επιχειρήσεις θα περιλαµβάνει αυτό το µέτρο το
οποίο το ζητάνε οι θεσµικοί φορείς; Υπήρχε δέσµευση από τότε
που ήταν αρµόδιος Υπουργός ο κ. Σκρέκας για ειδικό πρόγραµµα
χρηµατοδότησης στο πλαίσιο του νέου αναπτυξιακού νόµου υπό
το καθεστώς ενισχύσεων «Επιχειρηµατικότητα 360�». Από τότε
υπήρχε αυτή η δέσµευση.

Σήµερα οι επιχειρήσεις στη Θεσσαλία περιµένουν από την Κυ-
βέρνηση κάτι πιο συγκεκριµένο. Δώστε αναπτυξιακή προοπτική.
Αυτό είναι που θέλουν σήµερα οι επιχειρήσεις, ενεργειακό κό-
στος, κόστος εργασίας και πρόσβαση στη χρηµατοδότηση. 

Άραγε θα µας απαντήσει κάποιος συνολικά; Αναφερθήκατε
στην αρµοδιότητά σας. Το σέβοµαι. Η απάντηση από το Ταµείο
Ανάκαµψης ανέφερε γύρω στα είκοσι µέτρα. Όποιος το διαβάζει,
νοµίζει ότι είναι παράδεισος η Θεσσαλία. Ποιες επιχειρήσεις δα-
νειοδοτήθηκαν; Δανειοδοτήθηκαν οι µικροµεσαίες; Σας λέω κα-
µία. 

Συνοψίζω: Οι επιχειρήσεις στη Θεσσαλία θέλουν κόστος εργα-
σίας, ενεργειακό κόστος και πρόσβαση στη χρηµατοδότηση ει-
δικά για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης): Κύριε συνάδελφε, κάνατε χρήση της λέξης «αυτονόητο».
Αυτή η Κυβέρνηση έχει αποδείξει εµπράκτως ότι στηρίζει την
υγιή επιχειρηµατικότητα και µάλιστα το έχει αποδείξει σε µια πε-
ρίοδο κρίσης. Να σας θυµίσω την περίοδο της πανδηµίας που
κατάφερε να κρατήσει όρθιες τις ελληνικές επιχειρήσεις, την ελ-
ληνική οικονοµία και φυσικά να σωθούν και οι θέσεις εργασίας. 

Τώρα να έρθουµε σε αυτό που είπατε, στην περίπτωση της
Θεσσαλίας, να πούµε σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι επιχειρήσεις
στις οποίες αναφέρθηκα. 

Σας είπα νωρίτερα, κύριε συνάδελφε, ότι έχουν ενταχθεί. Ο
χρόνος υλοποίησης, αν ξέρετε από επενδυτικά προγράµµατα,
εξαρτάται και από την ανταπόκριση της κάθε επιχείρησης. Η
κάθε επιχείρηση τρέχει µε τους δικούς της ρυθµούς, προσκοµίζει
τα παραστατικά της, προχωρά τα έργα µε τους δικούς της ρυθ-

µούς. Αυτό που έχει σηµασία, είναι ότι η Κυβέρνηση και το
Υπουργείο Ανάπτυξης έχουν εντάξει και έχουν έτοιµα τα χρήµατα
για τις επιχειρήσεις. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να αναφερθώ και λίγο παραπάνω
γιατί αναφερθήκατε και στο Ταµείο Ανάκαµψης. Πέρα από τα
επενδυτικά σχέδια που ανέφερα στην πρωτολογία µου, το
Υπουργείο Ανάπτυξης µέσω της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχα-
νίας υλοποιεί και άλλες δράσεις µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Θα αναφερθώ στο πρόγραµµα «Έξυπνη Μεταποίηση», µια
δράση ενίσχυσης πολύ µικρών, µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων
του µεταποιητικού τοµέα. Με τη συγκεκριµένη δράση επιχορη-
γούνται επενδυτικά σχέδια σε τεχνολογίες αιχµής, οι οποίες επι-
τρέπουν, µεταξύ άλλων, τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, καθώς και
την παραγωγή πρωτότυπων και εξατοµικευµένων προϊόντων που
ενσωµατώνουν υψηλή τεχνολογία. 

Σε ό,τι αφορά την Περιφέρεια Θεσσαλίας εντάχθηκαν επιχει-
ρήσεις µε συνολική επιχορήγηση 6.679.590,79 ευρώ. Επιπλέον,
επίσης η Γενική Γραµµατεία Βιοµηχανίας του Υπουργείου Ανά-
πτυξης, στο πλαίσιο του έργου «Ενίσχυση των επιχειρήσεων που
επλήγησαν από την κακοκαιρία «Daniel» στην Περιφέρεια Θεσ-
σαλίας» που υλοποιείται µέσω της ειδικής µας υπηρεσίας της
ΕΥΔΕ-ΒΕΚ παρέχει στοχευµένη στήριξη, προκειµένου να διασφα-
λιστεί ότι οι επιχειρήσεις οι οποίες ασκούν εµπορικές και µετα-
ποιητικές δραστηριότητες και οι οποίες απώλεσαν τη δυνατότητα
λειτουργίας τους για σηµαντικό χρονικό διάστηµα τυγχάνουν
συνδροµής στην ελλιπή ρευστότητα που αντιµετωπίζουν. 

Στόχος του έργου είναι οι εµπορικές και µεταποιητικές δρα-
στηριότητες της περιοχής να επανακτήσουν τη λειτουργικότητά
τους, να συνεχίσουν την πορεία ανάπτυξης που είχαν πριν από
τη φυσική καταστροφή και συνεπώς να συνεχίσουν να είναι και
εξωστρεφείς και ανταγωνιστικές και λειτουργικές. Στο πλαίσιο
αυτής της δράσης θεσπίστηκε και το αφορολόγητο και το ακα-
τάσχετο και το ασυµψήφιστο των σχετικών ενισχύσεων, σε συν-
δυασµό µε την απαλλαγή των δικαιούχων από την υποχρέωση
προσκόµισης φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας. Φα-
ντάζοµαι ότι τα γνωρίζετε αυτά, κύριε συνάδελφε.

Συνολικά -να πάµε και στα ποσά τώρα και στον αριθµό των επι-
χειρήσεων, επειδή θέλετε συγκεκριµένα νούµερα- έχουν εγκριθεί
χίλιες τετρακόσιες σαράντα πέντε αιτήσεις µε συνολική δηµόσια
δαπάνη 8.723.000 ευρώ και µάλιστα τις αµέσως επόµενες ηµέρες
-εδώ είµαστε να έρθουµε πάλι να τα πούµε- θα δηµοσιευθεί άλλη
µια πρόσκληση για ενίσχυση των επιχειρήσεων της Μαγνησίας
και των Τρικάλων που επλήγησαν, ύψους 10 εκατοµµυρίων ευρώ.

Συµπερασµατικά, κύριε συνάδελφε, το Υπουργείο Ανάπτυξης
έχει προχωρήσει και επιταχύνει όλες τις διαδικασίες µε τις πολ-
λαπλές ενέργειες που συντελέστηκαν. Αποδεικνύουµε ότι στεκό-
µαστε δίπλα στις επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από την κακο-
καιρία «Daniel» και ότι αξιοποιούµε κάθε διαθέσιµο εργαλείο. Και
φυσικά, κύριε Κόκκαλη, η προσπάθειά µας δεν σταµατά εδώ και
το ξέρετε. Στο πλαίσιο αυτής της προσπάθειας η Κυβέρνηση συ-
νολικά εκπονεί ένα ολοκληρωµένο στρατηγικό σχέδιο ανασυγκρό-
τησης της Θεσσαλίας ύψους 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο
δεν αφορά µόνο την αποκατάσταση των ζηµιών, αλλά τη θεµε-
λίωση µιας νέας, ανθεκτικής και βιώσιµης αναπτυξιακής πορείας.

Η Κυβέρνησή µας και το Υπουργείο Ανάπτυξης στηρίζει έµπρα-
κτα τους συµπολίτες µας στη Θεσσαλία, κύριε συνάδελφε, η
οποία όχι απλά δεν θα µείνει πίσω, αλλά όπως έχει πει και ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, θα κερδίσουµε
το στοίχηµα και η Θεσσαλία θα βγει πιο ισχυρή από ποτέ. Και να
είστε βέβαιος γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υφυπουργό. 

Θα συνεχίσουµε µε τη δέκατη τέταρτη µε αριθµό 614/4-3-2025
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Αιτωλοακαρ-
νανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Νικόλαου Παπαναστάση προς τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Για το «Πόρισµα Ελέγχου» του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών για την Ελληνική Αε-
ροπορική Βιοµηχανία Α.Ε.».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Κεφαλογιάν-
νης. 
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Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλησπέρα, κύριε Υπουργέ.
Από το καλοκαίρι του 2024 έχει γνωστοποιηθεί στους εργαζό-

µενους της Ελληνικής Αεροπορικής Βιοµηχανίας ότι το Υπουρ-
γείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών έχει στείλει ένα
πόρισµα, µε βάση το οποίο -ανάµεσα στα άλλα- θεωρεί µερικώς
παράνοµες µια σειρά παροχές που για δεκαετίες λάµβαναν οι ερ-
γαζόµενοι, όπως η καταβολή του επιδόµατος επικίνδυνης και αν-
θυγιεινής εργασίας, η καταβολή αποζηµίωσης στους εργαζό-
µενους που εργάστηκαν εκτός έδρας συντηρώντας ή επισκευά-
ζοντας αεροσκάφη της Πολεµικής Αεροπορίας και τρίτον, ο τρό-
πος απόδοσης οικονοµικών κλιµακίων λόγω προϋπηρεσίας.

Επιπλέον, σύµφωνα µε πληροφορίες, υπάρχει υπόδειξη προς
τη διοίκηση της εταιρείας ώστε η Επιχειρησιακή Συλλογική Σύµ-
βαση Εργασίας να συνδεθεί και να εφαρµόζεται υπό τον όρο «να
πιάνονται µηνιαίοι στόχοι παραγωγής». Όµως το πόρισµα δεν
σταµατά εδώ. Απαιτεί την επιστροφή από τους εργαζόµενους
όσων παροχών κρίνονται παράνοµες και αχρεωστήτως καταβλη-
θείσες. 

Τα παραπάνω, κατά την άποψή µας, συνδέονται µε το ότι το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών δεν έχει ακόµη
υπογράψει την επιχειρησιακή συλλογική σύµβαση εργασίας, που
υπογράφηκε το καλοκαίρι µεταξύ διοίκησης της εταιρείας και του
σωµατείου εργαζοµένων, µε αποτέλεσµα βέβαια, εφόσον δεν
έχει υπογραφεί, να µην εφαρµόζεται αυτή.

Ένα στοιχείο που θέλει, κατά την άποψή µας, ιδιαίτερη προ-
σοχή είναι ότι οι ελάχιστες πέραν του ενιαίου µισθολογίου απο-
δοχές είναι η βασική αιτία για την οποία δεν έχει γενικευθεί ακόµη
το υπαρκτό ρεύµα αποχωρήσεων εργαζοµένων που προσλήφθη-
καν πρόσφατα, που συµβαίνει αµέσως -αυτό το ρεύµα δηλαδή-
µόλις αυτοί αποκτήσουν τη βασική εξειδίκευση από την εταιρεία. 

Οι παραπάνω εξελίξεις έχουν προκαλέσει δίκαιη αγανάκτηση
στο σύνολο του προσωπικού της εταιρείας, το οποίο βρίσκεται
σε κινητοποιήσεις, µε τελευταία εξέλιξη µάλιστα την απαράδεκτη
δίωξη συνδικαλιστών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα ερωτήµατα που σας θέτουµε -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
είναι: Πρώτα απ’ όλα, τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση για να µην
υπάρξει καµία περικοπή των ήδη καταβαλλόµενων παροχών στο
προσωπικό της ΕΑΒ, να µην αναζητηθεί κανένα ποσό ως αχρεω-
στήτως καταβληθέν και να υπογραφεί η Επιχειρησιακή Συλλογική
Σύµβαση Εργασίας;

Δεύτερον, οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου να
συµβληθούν µε συµβάσεις αορίστου χρόνου και να παύσει η
ισχύς του ενιαίου µισθολογίου στο προσωπικό της ΕΑΒ. 

Τρίτον, να σταµατήσει τώρα η προσπάθεια τροµοκράτησης
των εργαζοµένων της ΕΑΒ µέσω των διώξεων στους συνδικαλι-
στές του σωµατείου των εργαζοµένων της εταιρείας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαναστάση. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι µέσα απ’ αυτήν την ερώτηση µας

δίνεται η δυνατότητα να ορίσουµε τα πράγµατα στη σωστή τους
διάσταση, ακριβώς για να µη δηµιουργούνται λανθασµένες εντυ-
πώσεις. Και το λέω αυτό διότι αντικείµενο του έκτακτου διαχειρι-
στικού ελέγχου από την πρώτη Δηµοσιονοµική Υπηρεσία Επο-
πτείας και Ελέγχου αποτέλεσε τότε η διερεύνηση των δυσχε-
ρειών για την εκτέλεση του κρατικού προϋπολογισµού της ΕΑΒ
του έτους 2016 και µάλιστα, για να το γνωρίζετε, αυτός ο έλεγχος
διετάχθη το 2017, ασχέτως αν το πόρισµα ήρθε, όπως αναφέρετε
κι εσείς, το 2024. Και µάλιστα αντικείµενο του ελέγχου, όπως σας
προείπα, ήταν η διαπίστωση ή µη της συµµόρφωσης του φορέα
όσον αφορά τους διαχειριστικούς κανόνες αλλά και την ορθή
εκτέλεση του κρατικού προϋπολογισµού της οικονοµικής χρή-
σεως του 2016. 

Επίσης, να σας ενηµερώσω ότι το αποτέλεσµα αυτού του ελέγ-

χου, το πόρισµα, περιήλθε εις γνώσιν του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας ακριβώς την ίδια χρονική περίοδο κατά την οποία έλαβαν
γνώση και οι εργαζόµενοι της ΕΑΒ. Μάλιστα ήρθαµε σε επαφή
µαζί τους άµεσα, προκειµένου να µπορέσουµε να προτεραιοποι-
ήσουµε και τις δικές τους προτάσεις, ακριβώς για να δούµε πώς
θα αντιµετωπίσουµε τα ζητήµατα, µε βάση και τα ευρήµατα του
πορίσµατος.

Και θα ήθελα να είµαι λίγο πιο αναλυτικός. Κατ’ αρχάς όσον
αφορά τη διαδικασία έγκρισης της επιχειρησιακής συλλογικής
σύµβασης εργασίας, να σας ενηµερώσω ότι αυτή έχει ολοκλη-
ρωθεί. Επίσης γνωρίζετε ότι µε τη συγκεκριµένη σύµβαση, σύµ-
φωνα µάλιστα και µε το έγγραφο της Διεύθυνσης Εισοδηµατικής
Πολιτικής του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
δεν δύνανται να ρυθµίζονται ζητήµατα µισθολογικής φύσεως,
γιατί πολύ καλά γνωρίζετε ότι αυτά τα ορίζουν οι νόµοι και εν
προκειµένω ο ν.4354/2015 αλλά και ο ν.4972/2022, διότι σε κάθε
άλλη περίπτωση θα είχαµε παρέκκλιση της κείµενης νοµοθεσίας.
Αντιθέτως, στη σύµβαση, η οποία όπως είπα προηγουµένως έχει
συµφωνηθεί, έχουν εγκριθεί µία σειρά από µη µισθολογικές πα-
ροχές. Ενδεικτικά µάλιστα σας αναφέρω: αποζηµιώσεις δαπανών
βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών, διατακτικές σίτισης θέ-
ρους, Χριστουγέννων και Πάσχα, ποσά για την ιατρική εξέταση
εργαζοµένων, βοήθηµα για τα τέκνα ΑµεΑ και ασφαλιστήρια συµ-
βόλαια, βραβεύσεις µαθητών, ποσά για εκπαιδεύσεις και καταρ-
τίσεις των εργαζοµένων.

Όσον αφορά µάλιστα τις καταβαλλόµενες αποζηµιώσεις υπε-
ρωριακής απασχόλησης, απασχόλησης στις εξαιρέσιµες ηµέρες
αλλά και τις νυχτερινές ώρες ήδη βρισκόµαστε µε το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας σε µία συνεργασία, προκειµένου αυτά τα ζη-
τήµατα να διευθετηθούν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, προς
όφελος των εργαζοµένων. Και θα είµαι απόλυτα σαφής, κύριε συ-
νάδελφε, ότι καµία περικοπή δεν πρόκειται να γίνει στις παροχές
και αποζηµιώσεις τις οποίες δικαιούται το προσωπικό της ΕΑΒ,
όπως τουλάχιστον αυτές ορίζονται από την ισχύουσα νοµοθεσία
αλλά και βεβαίως και µε τις κανονιστικές διατάξεις. 

Στη δευτερολογία µου θα είµαι στη διάθεσή σας να σας απα-
ντήσω, εάν υπάρχει κάποια άλλη απορία.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. 
Κύριε συνάδελφε, κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο για τη

δευτερολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το θέµα που τέθηκε είναι αν αυτή τη στιγµή -

και το περιµένουν οι εργαζόµενοι, µας βλέπουν- συνεχίζει η διεκ-
δίκηση χρηµάτων από το Υπουργείο Οικονοµικών ως επιστροφή
από τους εργαζόµενους. Η απάντησή σας ήταν ότι βρίσκεται σε
έναν δρόµο, σε µια επεξεργασία, αν δεν κάνω λάθος. Όµως αυτή
η επεξεργασία κρατάει πολύ. Οι εργαζόµενοι δεν έχουν κανέναν
λόγο να εµπιστευθούν ούτε τη διοίκηση ούτε την Κυβέρνηση. Και
το λέω αυτό γιατί; Η διοίκηση από την πρώτη στιγµή υποσχόταν
ότι θα υπάρξει νοµοθετική ρύθµιση, χωρίς ακόµη να έχει γίνει το
παραµικρό. 

Πέρα από αυτό, υπάρχουν τώρα συνδικαλιστικές διώξεις. Η
εταιρεία έχει κάνει ασφαλιστικά µέτρα στον πρόεδρο του σωµα-
τείου εργαζοµένων και σε άλλα τρία άτοµα επίσης συνδικαλιστές.
Και µάλιστα -και το αναφέρω αυτό γιατί υπάρχει µέσα στο σχε-
τικό έγγραφο της εταιρείας- µε αφετηρία ανακοίνωση της ΔΑΚΕ
-και δεν το λέµε εµείς αυτό, όπως σας είπα υπάρχει µέσα στη δι-
κογραφία- η παράταξη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
των εργαζοµένων ήδη έβαλε ως πρόκριµα κάθε εξέλιξης την από-
συρση των µέτρων κατά των συνδικαλιστών. Είναι µια δίωξη που
βρίσκεται σε εξέλιξη, συσκοτίζοντας τον θεσµικό ρόλο των διω-
κόµενων. 

Και το λέµε αυτό γιατί πουθενά δεν αναφέρεται η ιδιότητά
τους. Είναι πρόεδρος σωµατείου εργαζοµένων. Διώκεται µε το
ονοµατεπώνυµό του. Τους αντιµετωπίζει ως φυσικά πρόσωπα,
κατηγορώντας τους ότι παρακωλύουν την παραγωγή, µε αποτέ-
λεσµα να υπάρχει απώλεια εργατοωρών. 

Ήδη υπήρξε και σχετική ερώτηση του ΠΑΣΟΚ, η οποία βέβαια
–επιτρέψτε µας, εµείς την κρίνουµε, δηµόσια ήταν και τη γνωρί-
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ζουµε- παραφράζοντας τη γνωστή λαϊκή ρήση, το ένα χέρι νίβει
το άλλο και τα δυο µαζί τσακίζουν τους εργαζόµενους, δηλαδή
Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Το λέµε αυτό γιατί η ερώτηση του ΠΑΣΟΚ γράφει µέσα ότι
έφερε αναστάτωση η κινητοποίησή τους, παρακωλύοντας, λέει,
τη λειτουργία της ΕΑΒ. Αν αυτό λοιπόν δεν είναι σύµπνοια µε τις
θέσεις της Κυβέρνησης, τότε τι είναι;

Εµείς ως κόµµα ξεκαθαρίζουµε ότι δεν έχουµε καµία εµπιστο-
σύνη ούτε στην Κυβέρνηση ούτε στη διοίκηση της εταιρείας. Κι
ενώ όλοι παραδέχονται το απαράδεκτο της απαίτησης επιστρο-
φής χρηµάτων προς τους εργαζόµενους -το έχει πει ξεκάθαρα η
διοίκηση της εταιρείας-, τίποτε µέχρι σήµερα δεν έχει κάνει.
Πόσο θα περιµένουν πια οι εργαζόµενοι;

Και βέβαια η προσµονή της διευθέτησης των απαιτήσεων του
Υπουργείου Οικονοµικών ακόµη και η ικανοποίησή τους δεν λύνει
το σοβαρότατο πρόβληµα που αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι µε
σύµβαση ορισµένου χρόνου από το 2016, δηλαδή την αφόρητη
εργασιακή ανασφάλεια.

Εκπαιδεύεται προσωπικό, βιώνει αυτήν την ανασφάλεια και τι
κάνει; Παραιτείται κατευθείαν και µεταπηδά εκπαιδευµένο, µε κό-
στος για τον φορολογούµενο αυτή εκπαίδευση, στους ιδιώτες
ανταγωνιστές. Είναι πραγµατικά µια απαράδεκτη κατάσταση
αυτή.

Χτυπάτε τους εργαζόµενους σε µια αναµφισβήτητη δίκαιη
απαίτησή τους. Αυτό το αποδέχεστε όλοι σας και η Κυβέρνηση
και η διοίκηση της εταιρείας. Παρ’ όλα αυτά, τους κυνηγάτε µε
κάθε τρόπο, κατηγορώντας τους ότι σαµποτάρουν την παραγω-
γή. Τι κάνετε όµως µε αυτό; Ρίχνετε εσκεµµένα λάδι στη φωτιά. 

Δείτε τα αποτελέσµατα αυτής της πρακτικής. Ήδη υπάρχει µε-
γάλη αύξηση του υπερεργολαβικού έργου σε ιδιώτες. Και το
ερώτηµα που βάζουµε είναι: Μήπως σκοπεύετε να χρησιµοποι-
ήσετε τον αγώνα και τα δίκαια αιτήµατα των εργαζοµένων ως άλ-
λοθι για να προωθηθεί το ξεπούληµα της ΕΑΒ ή κατά άλλους, η
ιδιωτικοποίησή της. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαναστάση.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, θα µείνω στα ερωτήµατα τα οποία θέτετε
κυρίως στην επίκαιρη ερώτησή σας και αυτά που ίσως προσθέ-
σατε και στη δευτερολογία σας, γιατί νοµίζω ότι ίσως να χρει-
αζόταν και µια εξειδικευµένη συζήτηση στην Ελληνική Βουλή για
το θέµα της ΕΑΒ και διαχρονικά, αλλά και για τη σηµερινή κατά-
σταση αλλά κυρίως, για τις προοπτικές τις οποίες έχει. 

Σας είπα στην πρωτολογία µου ότι όσον αφορά τη συλλογική
σύµβαση εργασίας, είµαστε προς την ολοκλήρωσή της και µάλι-
στα, σας ανέφερα και ενδεικτικά µια σειρά από παροχές µη µι-
σθολογικές, τις οποίες περιλαµβάνει, και θεωρώ πως είναι προς
όφελος των εργαζοµένων. 

Τώρα όσον αφορά τα υπόλοιπα ζητήµατα, να σας ξαναπώ ότι
τα δύο Υπουργεία, το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, κάνουν ό,τι είναι δυνατόν, ό,τι είναι
νοµικά επιτρεπτό, έτσι ώστε κατ’ αρχάς να µην δηµιουργηθούν
αδικίες έναντι των εργαζοµένων και κυρίως, µε βάση τα κακώς
τελεσµένα, όπως τουλάχιστον το λέει το πόρισµα. 

Εποµένως, όσον αφορά τα αχρεωστήτως καταβληθέντα, να
σας πω ότι αυτήν τη στιγµή βρισκόµαστε σε µια αγαστή συνερ-
γασία µε το συναρµόδιο Υπουργείο, έτσι ώστε πρώτον, να απο-
σαφηνιστεί το ζήτηµα και κυρίως, να µην ανακύψει οποιαδήποτε
µελλοντική δυσχέρεια. Να σας πω µάλιστα ότι όσον αφορά τα µι-
σθολογικά κλιµάκια, έχει ψηφιστεί το άρθρο 64 παράγραφος 2
του ν.5113 του 2024 -το γνωρίζετε- όπου θεσπίστηκε η µη ανα-
ζήτηση των αχρεωστήτως καταβληθέντων έως 21 Ιουνίου 2024
για ποσά τα οποία είναι διαφορές µισθολογικών απολαβών που
έχουν καταβληθεί σε υπαλλήλους µε σχέση εξαρτηµένης εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και µάλιστα, αυτές υπά-
γονται στο άρθρο του ν.4354 του 2015. 

Διευκρινίζω για µια ακόµη φορά ότι πρόθεσή µας είναι, σε συ-
νεργασία και µε τους εργαζόµενους της ΕΑΒ, να προστατέψουµε
τα νόµιµα δικαιώµατά τους και µέσα από τη συλλογική σύµβαση

εργασίας, αλλά κυρίως να µην αδικηθούν αυτοί οι εργαζόµενοι.
Το λέω ευθέως, ερχόµενος και στην τελευταία σας παρατήρηση,
είναι εργαζόµενοι οι οποίοι συνεχίζουν απρόσκοπτα το έργο τους
προς όφελος της πατρίδας. Θέλουµε µια κραταιή δηµόσια ΕΑΒ,
γιατί θεωρούµε ότι έχει πολύ µεγάλο έργο να προσφέρει. 

Να σας θυµίσω επίσης, κύριε συνάδελφε, ότι µέσα από την µε-
ταρρύθµιση που γίνεται και µέσω του ΕΛΚΑΚ ήδη τους προηγού-
µενους µήνες είχαµε και αποτελέσµατα σε ένα πολύ εξελιγµένο
προϊόν, όπως είναι ο «Κένταυρος», δηλαδή ένα σύστηµα αντιαε-
ροπορικής προστασίας που έχει κουµπώσει στις φρεγάτες µας
και δηµιουργείται µέσα από την ΕΑΒ.

Να σας πληροφορήσω µάλιστα ότι βρισκόµαστε ήδη σε φάση
περαιτέρω ανάπτυξης αυτού του συστήµατος πάλι από την ΕΑΒ
και µπορώ να σας πω επίσης ότι υπάρχουν και άλλα κράτη τα
οποία έχουν ενδιαφερθεί ακόµη και για την προµήθειά του.

Συνεπώς, έχουν ληφθεί συγκεκριµένες πρωτοβουλίες και για
το κοµµάτι επίλυσης των ζητηµάτων από ένα πόρισµα, που, όπως
σας είπα προηγουµένως, µας έρχεται από πολύ παλιά, από το
2016, 2017, δηλαδή από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και πρακτικά
είναι αυτό το πόρισµα το οποίο είχε διαταχθεί. 

Θα λύσουµε αυτά τα ζητήµατα, δεν θα αδικηθεί κανένας ερ-
γαζόµενος, όσον αφορά τις απολαβές τις οποίες περιλαµβάνει
και όσον αφορά τα αχρεωστήτως. Νοµίζω ότι σε αυτό ήµουν από-
λυτα ξεκάθαρος. 

Αλλά όσον αφορά την ανάπτυξη της ΕΑΒ, νοµίζω ότι όλοι συµ-
φωνούµε σε αυτήν την Αίθουσα ότι θέλουµε µια δυνατή ΕΑΒ
προς όφελος της πατρίδας και προς όφελος των Ενόπλων Δυνά-
µεων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Πριν συνεχίσουµε, ορισµένες ανακοινώσεις στο Σώµα.
Οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Υποδοµών και Με-
ταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Μετανάστευσης και
Ασύλου, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Του-
ρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, Υγείας, καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρωθυ-
πουργό κατέθεσαν στις 10-3-2025 σχέδιο νόµου: «Αναδιοργά-
νωση της δοµής της Ελληνικής Αστυνοµίας και αναβάθµιση της
εκπαίδευσης του ένστολου προσωπικού της - Εκσυγχρονισµός
του θεσµού της ηλεκτρονικής επιτήρησης υπόδικων, κατάδικων
και κρατούµενων σε άδεια - Ρύθµιση θεµάτων κρατούµενων σε
σωφρονιστικά καταστήµατα και άλλες διατάξεις». Παραπέµπεται
στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΕΛΛΗΝΙΚΗ
ΛΥΣΗ-ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ» και οι Βουλευτές του κόµµατός
του κατέθεσαν σήµερα 10-3-2025 πρόταση νόµου «Απαγόρευση-
ακυρότητα δικαιοπραξιών στις παραµεθόριες περιοχές». Παρα-
πέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.

Ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Ρουσόπουλος ζητεί άδεια απου-
σίας από τις κοινοβουλευτικές δραστηριότητες από τις 9 έως τις
16 Μαρτίου 2025, λόγω των υποχρεώσεών του ως Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής κ. Χάρης Θεοχάρης ζητεί άδεια απουσίας στις

11-3-2025, καθώς θα µεταβεί στο Κάιρο στο πλαίσιο της προώθη-
σης της υποψηφιότητας της Ελλάδας για τη θέση του Γενικού
Γραµµατέα του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
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Θα συνεχίσουµε τώρα µε την έκτη µε αριθµό 601/26-2-2025
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Ανεξάρτητης Βουλευτού
Νοµού Πέλλας κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς την Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Επιστροφή αναδροµι-
κών σε όλους τους συνταξιούχους». Θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Τσακλόγλου.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, συζητούµε για την επι-

στροφή των αναδροµικών στους συνταξιούχους, όπως η κατά-
σταση αυτή διαµορφώθηκε µετά την έκδοση της απόφασης του
Ανώτατου Ειδικού Δικαστηρίου που έκρινε αντισυνταγµατική την
περικοπή των δώρων- µιλάµε για τα δώρα Χριστουγέννων, Πάσχα
και θερινής άδειας -στις κύριες και τις επικουρικές συντάξεις των
συνταξιούχων του δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα για το χρο-
νικό διάστηµα Ιούνιος 2015-Μάιος 2016. 

Σύµφωνα όµως µε την απόφαση αυτή, η επιστροφή των ανα-
δροµικών θα πρέπει να γίνει µόνο στους τριακόσιους εβδοµήντα
χιλιάδες συνταξιούχους για τις κύριες και τις επικουρικές συντά-
ξεις που είχαν προσφύγει µέχρι 21-7-2020. Αυτό, όπως αντιλαµ-
βάνεστε, έχει προκαλέσει τεράστιες αντιδράσεις στα υπόλοιπα
2,1 εκατοµµύρια των συνταξιούχων, οι οποίοι δεν είχαν προσφύ-
γει. 

Και δεν προσέφυγαν επειδή, κύριε Υπουργέ, επαναπαύτηκαν
από τα ψεύτικα τα λόγια τα µεγάλα της Κυβέρνησής σας. Πρώτα
απ’ όλα, από τον ίδιο τον Υφυπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ
και Κυβερνητικό Εκπρόσωπο τότε, τον κ. Στέλιο Πέτσα, ο οποίος
τους παρότρυνε να µην προσφύγουν, επειδή δήθεν αυτό δεν
χρειαζόταν, καθώς έλεγε ότι θα υπάρξει οριζόντια ρύθµιση και
δεν χρειάζεται κανείς να προσφύγει στη δικαιοσύνη. Έκανε µά-
λιστα έκκληση στους συνταξιούχους να µην προβούν στην
άσκηση ενδίκων βοηθηµάτων, διότι αυτό θα προκαλούσε πρό-
σθετο γραφειοκρατικό βάρος, θα προσέθετε βάρος στα δικαστή-
ρια και εν πάση περιπτώσει, δαπάνη για τους ίδιους τους συντα-
ξιούχους και κόστος.

Ακριβώς µε τις ίδιες εκκλήσεις απευθύνθηκε και ο ίδιος ο κ. Γε-
ραπετρίτης, Υπουργός Επικρατείας τότε της Κυβέρνησης και
έγκριτος νοµικός, διαβεβαιώνοντας τους συνταξιούχους ότι θα
υπάρξει οριζόντια ρύθµιση για όλους και χωρίς µάλιστα να δια-
χωρίζει τις κύριες από τις επικουρικές συντάξεις.

Ο ίδιος, δε, ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του στις 21-7-2020
από αυτό εδώ το Βήµα έλεγε -επί λέξει διαβάζω- ότι «η Κυβέρ-
νηση θα καταβάλει εφάπαξ, πλήρως και σε όλους τους συνταξι-
ούχους της χώρας µέσα στο 2020 τα αναδροµικά ποσά που
δικαιούνται, βάσει της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας».

Κύριε Υφυπουργέ, ξεπερνώντας όλα αυτά τα ψεύτικα τα λόγια
τα µεγάλα που σας είπα, η καταβολή των αναδροµικών σε όλους
τους συνταξιούχους υπαγορεύεται, πρώτα από όλα, από την
αρχή της ισότητας, άρθρο 4 του Συντάγµατος, έναντι του νόµου.
Αυτό κατοχυρώνεται εκεί. Δεν µπορεί κάποιοι να τα παίρνουν και
κάποιοι άλλοι όχι. Εφόσον από την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας κρίθηκε αντισυνταγµατική η περικοπή των συντά-
ξεων -στις επικουρικές, εν πάση περιπτώσει- για τα δώρα, όπως
αντιλαµβάνεστε, το κράτος δικαίου υπαγορεύει η συµµόρφωσή
µας µε τις δικαστικές αποφάσεις να αφορά όλους τους συνταξι-
ούχους και όχι µόνο κάποιους από αυτούς. Επίσης, υπάρχει το
προηγούµενο, πριν από το 2020, της καταβολής των αναδροµι-
κών για τις κύριες συντάξεις σε όλους τους συνταξιούχους.

Βεβαίως, θα σας πω επίσης ότι, σύµφωνα µε τα λεγόµενα της
Κυβέρνησής σας πάντα, υπάρχουν σηµαντικά πρωτογενή πλεο-
νάσµατα και η οικονοµία έχει ανακάµψει και επίσης, πολλοί συ-
νταξιούχοι δεν προσέφυγαν, πρώτον, γιατί είναι ηλικιωµένοι οι
περισσότεροι, λόγω οικονοµικής αδυναµίας ή άλλων τεχνικών
προβληµάτων, αλλά και γιατί η ενηµέρωση της Κυβέρνησής σας
ήταν και ελλιπής, αλλά, όπως αποδείχθηκε εκ των υστέρων και
ανεύθυνη, κύριε Υπουργέ και στρεψόδικη. Θα µπορούσα να σας
πω, µάλιστα, ότι είναι και παρελκυστική και κυρίως, πρόκειται για
µια τάξη η οποία, εξαιτίας της κρίσης, έχει υποστεί σηµαντική
αφαίµαξη των οικονοµικών της.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Υπουργέ, έκανα την ερώτηση για να σας ρωτήσω αν
προτίθεται η Κυβέρνηση να νοµοθετήσει την επιστροφή των ανα-
δροµικών σε όλους τους συνταξιούχους για την περικοπή των
δώρων τους στις κύριες και τις επικουρικές συντάξεις -µάλιστα,
στους συνταξιούχους του δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα- για
το χρονικό διάστηµα που έκρινε η απόφαση αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Και επειδή, όπως µας λέτε εσείς, η Κυ-
βέρνηση έχει παραγάγει σηµαντικά πρωτογενή πλεονάσµατα και
η οικονοµία έχει ανακάµψει, νοµίζω ότι πρέπει να εξετάσετε την
επαναφορά των δώρων Χριστουγέννων και Πάσχα σε όλους τους
συνταξιούχους τα οποία είχαν περικοπεί, σας θυµίζω, κατά τη
διάρκεια των µνηµονίων ως προσωρινό µέτρο.

Να σας πω, επειδή είµαι σίγουρη ότι θα µου πείτε για τον δη-
µοσιονοµικό χώρο, ότι στον προϋπολογισµό του 2025 θα κλη-
θούν τα νοικοκυριά, οι επιχειρήσεις και οι συνταξιούχοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, δύο
λεπτά είναι ο χρόνος σας. Έχετε πάει στα τέσσερα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Θα κληθούν, λοιπόν, να καταβάλουν 69,2 δισεκατοµµύρια φό-

ρους, αυξηµένους κατά 2,49 δισεκατοµµύρια, δηλαδή κατά 3,7%
έναντι του 2024.

Και επίσης, να πω ότι από το 2021 και µέχρι σήµερα, τα φορο-
λογικά έσοδα από άµεσους και έµµεσους φόρους, κύριε Υπουρ-
γέ, βαίνουν συνεχώς αυξανόµενα και παράγουν πολύ µεγαλύ-
τερο δηµοσιονοµικό χώρο, εντός του οποίου είναι εφικτή η ικα-
νοποίηση του αιτήµατος αυτού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Τζάκρη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Τζάκρη, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε το

πρώτο ερώτηµά σας. Για τη δέκατη τρίτη και τη δέκατη τέταρτη
σύνταξη θα απαντήσω στη δευτερολογία µου.

Όταν δηµοσιευθεί η απόφαση του Ανώτατου Ειδικού Δικαστη-
ρίου, θα πρέπει όλοι να εξετάσουµε τι ακριβώς ορίζει αυτή. Σύµ-
φωνα µε όσα έχουν δει το φως της δηµοσιότητας, το Ανώτατο
Ειδικό Δικαστήριο έκρινε ότι στερείται σχετικής δικαιοδοσίας,
γιατί δεν υπάρχει αντίθεση ανάµεσα στην απόφαση του Αρείου
Πάγου και τις δύο αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας
που αφορούν στη συνταγµατικότητα των περικοπών στις συντά-
ξεις του ν.4093/2012.

Με αυτά τα δεδοµένα, οφείλω να επισηµάνω ότι δεν αλλάζει
τίποτα σε σχέση µε όσα γνωρίζουµε και ισχύουν µέχρι σήµερα.
Η κυβέρνηση έχει, ήδη, συµµορφωθεί µε τις σχετικές αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας, χορηγώντας άµεσα και εφάπαξ
τα αναδροµικά που αντιστοιχούσαν στις περικοπές των κύριων
συντάξεων σε όλους τους συνταξιούχους και όχι µόνο σε όσους
είχαν προσφύγει στη δικαιοσύνη.

Αυτό το έκτακτο µέτρο, που εφαρµόστηκε µε τον ν.4714/2020,
όπως τροποποιήθηκε µε τον ν.4734/2020, είχε συνολικό κόστος
1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όπως είχε τονιστεί τότε, η συγκεκρι-
µένη δαπάνη άγγιξε τα όρια των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων
της χώρας και δεν υπήρχαν περιθώρια για ικανοποίηση πρόσθε-
των παροχών, όπως είναι οι επικουρικές και τα δώρα.

Εποµένως, πολιτική λύση έχει, ήδη, δοθεί µε τους νόµους που
σας προανέφερα. Παρότι και τότε οι αποφάσεις αφορούσαν
µόνο όσους είχαν προσφύγει, η ρύθµιση που έφερε τότε η Κυ-
βέρνηση κάλυπτε όλους τους συνταξιούχους για τις περικοπές
στις κύριες συντάξεις. Εξάντλησε, µάλιστα, τότε κάθε δηµοσιο-
νοµικό περιθώριο. Και ας µην ξεχνάµε πως το 2020, η χώρα βρέ-
θηκε στη δίνη της πανδηµίας, η αντιµετώπιση της οποίας
δηµιούργησε µεγάλες ανάγκες, η κάλυψη των οποίων οδήγησε
το, ήδη, υψηλό δηµόσιο χρέος µας σε ακόµα ψηλότερα επίπεδα.

Το έκτακτο αυτό µέτρο για την απόδοση των περικοπών των
κύριων συντάξεων που αφορούν στο ενδεκάµηνο, όπως και η
απόσβεση των λοιπών αξιώσεων για όσους δεν είχαν προσφύγει
στα δικαστήρια µέχρι τις 31-7-2020, που αναφέρετε στην ερώ-
τησή σας, έχουν τεθεί ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας,
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το οποίο µε τις αποφάσεις 1403/2020 και 1407/2020, έκρινε ότι
δεν αντίκεινται στο Σύνταγµα.

Θέλω να δώσω, όµως, ορισµένους αριθµούς για να αντιλη-
φθούµε όλοι την τάξη µεγέθους αυτού που προτείνετε. Σύµφωνα
µε τις εκτιµήσεις των Υπηρεσιών του Υπουργείου Εργασίας, το
κόστος απόδοσης των περικοπών σε όσους έχουν προσφύγει
στα δικαστήρια και των οποίων οι υποθέσεις θα προχωρήσουν
πλέον δικαστικά είναι περίπου 760 εκατοµµύρια ευρώ. Όµως, το
ποσό αυτό δεν περιλαµβάνει τις προσαυξήσεις, που είναι 6% τον
χρόνο και αντιστοιχεί σε αντιπροσωπευτικό δείγµα των συνταξι-
ούχων.

Δεδοµένου ότι είναι λογικό να υποθέσουµε ότι αυτοί που προ-
σέφυγαν στα δικαστήρια πιθανότατα ανήκουν κυρίως στο πάνω
µέρος της κατανοµής των συνταξιούχων -είναι κάτι το οποίο υπαι-
νιχθήκατε και εσείς στην ερώτησή σας- είναι λογικό να υποθέ-
σουµε ότι το πραγµατικό κόστος της εφαρµογής των αποφάσεων
του Ανώτατου Ειδικού Δικαστηρίου θα είναι πολύ υψηλότερο, πι-
θανόν ακόµη και υπερδιπλάσιο αυτών των εκτιµήσεων, κατά την
άποψή µου.

Και πάλι σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις των Υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Εργασίας και χωρίς να υπολογίζονται οι προσαυξήσεις, αν
όλες οι περικοπές αποδοθούν σε όλους τους συνταξιούχους, το
κόστος εκτοξεύεται στα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Καταλαβαί-
νετε ότι η τρύπα που δηµιουργεί µια τέτοια δαπάνη στα οικονο-
µικά της χώρας είναι δύσκολο να αντισταθµιστεί. Η αρχή της
χρηστής δηµοσιονοµικής διαχείρισης µας επιβάλλει να είµαστε
πολύ προσεκτικοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ας µην ξεχνάµε ότι, παρόλο που το συνταξιοδοτικό µας σύ-
στηµα είναι διανεµητικό και θεωρητικά, οι συντάξεις των τωρινών
συνταξιούχων χρηµατοδοτούνται από τις εισφορές των τωρινών
εργαζοµένων, στην πράξη λίγο λιγότερο από το µισό της δαπά-
νης των κύριων συντάξεων, ήδη, καταβάλλεται από τον κρατικό
προϋπολογισµό, από χρήµατα δηλαδή των φορολογουµένων,
που θα κληθούν να πληρώσουν και αυτά που ανέφερα προηγου-
µένως, αυτόν τον επιπλέον λογαριασµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Ταυτόχρονα, η χώρα µας έχει ένα πολύ µεγάλο δηµόσιο χρέος,
το υψηλότερο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ως ποσοστό του ΑΕΠ.
Λόγω της υπεύθυνης και αποτελεσµατικής οικονοµικής πολιτικής
που ασκεί η Κυβέρνηση, ο λόγος χρέους προς ΑΕΠ µειώνεται και
µάλιστα, µε ταχείς ρυθµούς. Όµως, η δηµοσιονοµική ισορροπία,
που µε τόσες θυσίες πετύχαµε, δεν πρέπει σε καµία περίπτωση
να ανατραπεί.

Η Κυβέρνηση έχει ξεκαθαρίσει ότι θα δώσει µια συνολική ορι-
ζόντια πολιτική λύση για τις κύριες συντάξεις, το οποίο έγινε
πράξη µε τους νόµους που ανέφερα. Η απόφαση του Ανώτατου
Ειδικού Δικαστηρίου δεν αλλάζει αυτά τα δεδοµένα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε αυτά που

µόλις µας είπατε, αντιλαµβάνοµαι ότι βρισκόµαστε µπροστά σε
ένα οργανωµένο σχέδιο εξαπάτησης των συνταξιούχων.

Τους εξαπατήσατε, κύριε Υπουργέ, γιατί προεκλογικά υποσχε-
θήκατε στήριξη στους συνταξιούχους και στη συνέχεια, δεν το
κάνατε και κυρίως, γιατί υποσχεθήκατε και µάλιστα, τους παρο-
τρύνατε να µην προβούν σε δικαστικές προσφυγές, επειδή δήθεν
θα φέρνατε οριζόντια ρύθµιση που να τους αφορά όλους.

Και τώρα θυµηθήκατε, κύριε Υπουργέ, παρά τις διαβεβαιώσεις,
τι; Δεν θα πω για τους υπόλοιπους Υπουργούς, για τον κ. Πέτσα
και για τον κ. Γεραπετρίτη. Θα σας πω για τον ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, στην ολοµέλεια, που έλεγε
για την καταβολή των αναδροµικών στους συνταξιούχους εφά-
παξ, πλήρως και σε όλους τους συνταξιούχους. Τώρα θυµηθή-
κατε ότι δηµιουργείται τρύπα στα δηµοσιονοµικά της χώρας και

ότι δεν υπάρχει δηµοσιονοµικός χώρος; Εσείς που µας λέτε ότι
έχετε παραγάγει σηµαντικότατα πρωτογενή πλεονάσµατα και ότι
δήθεν η οικονοµία µας έχει ανακάµψει;

Εξακολουθείτε να δράττετε αντισυνταγµατικά, ενώ έπρεπε να
συµµορφωθείτε στο πλαίσιο του κράτους δικαίου. Όµως, τι; Το
έχετε ποδοπατήσει. Δεν έχει µείνει τίποτα απολύτως. Και επιλέ-
γετε ουσιαστικά τώρα εδώ να αγνοήσετε την ευάλωτη τάξη των
συνταξιούχων και κυρίως, να απορρίψετε το αίτηµά τους για την
επιστροφή σε αυτούς των αναδροµικών, σύµφωνα µε τις δικαστι-
κές αποφάσεις των ανωτάτων δικαστηρίων, τη στιγµή µάλιστα
που, λόγω της ακρίβειας που ακολούθησε την κρίση των µνηµο-
νίων, η αγοραστική δύναµη και το διαθέσιµο εισόδηµα των συ-
νταξιούχων, κύριε Υπουργέ, έχει εξανεµιστεί, εξαιτίας, πρώτα
από όλα, της έµµεσης φορολογίας, στην οποία αναλογικά συµ-
µετέχουν περισσότερο, επειδή είναι πολύ µεγάλη τάξη, κυρίως
εξαιτίας των πρόσθετων χαρατσιών.

Μιλάω και για την αύξηση της εισφοράς αλληλεγγύης και για
την αύξηση της συµµετοχής τους στα φάρµακα, που και αυτοί
είναι άµεσοι φόροι και για το γεγονός ότι δεν λαµβάνουν την πα-
ραµικρή ονοµαστική αύξηση στις συντάξεις τους, καθώς ακόµη
και αυτή η φετινή αύξηση, 2,64%, όπως και των προηγουµένων
ετών, είναι χαµηλότερη από τον πληθωρισµό.

Σας θυµίζω ότι, σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, ο πληθωρισµός του
Ιανουαρίου είναι 3,1%, κύριε Υπουργέ και από τη µη τιµαριθµο-
ποίηση της φορολογικής κλίµακας, καθώς µια σύνταξη των 800
ευρώ µεικτά επιβαρύνεται µε φόρο 22% σε κάθε αναπροσαρµογή
και κυρίως, από το γεγονός ότι οι συνταξιούχοι είναι µία ευάλωτη
κοινωνική τάξη, η οποία φορολογείται διπλά και λόγω της φορο-
λογίας εισοδήµατος, αλλά και λόγω της αύξησης της εισφοράς
αλληλεγγύης, όπως σας είπα προηγουµένως. Στον προϋπολογι-
σµό του 2025 880 εκατοµµύρια! Το συζητήσαµε πριν από τρεις
µήνες.

Κάλλιστα θα µπορούσαν να χρηµατοδοτήσουν τα αναδροµικά
τους από την αύξηση της φορολογίας αυτής της έκτακτης εισφο-
ράς αλληλεγγύης των συνταξιούχων, δηλαδή του ΕΑΣ.

Άρα, δεν πρέπει να µιλάµε σήµερα για το ποιοι δικαιούνται
αυτά τα ποσά, την επιστροφή δηλαδή των αναδροµικών, αλλά να
έχουµε αποφασίσει ότι τα δικαιούνται όλοι.

Έφτασε η ώρα, κύριε Υπουργέ, να προβείτε στην έκδοση µιας
πολιτικής απόφασης, βάσει της οποίας θα πρέπει να µας πείτε
το σύνολο του ποσού που αναλογεί και αν θα πρέπει να περιµέ-
νουν να εκδικαστεί η υπόθεσή τους µε βάση την τακτική δικάσιµο
που έχει οριστεί. Και θα πρέπει επίσης να µας πείτε σε ποιους θα
τα καταβάλλετε, που πρέπει να τα καταβάλλετε και όλα.

Εµείς ως Κίνηµα Δηµοκρατίας και ως Αντιπολίτευση έχουµε
την άποψη ότι πρέπει η Κυβέρνηση να συµµορφωθεί µε τις δικα-
στικές αποφάσεις στο πλαίσιο του κράτους δικαίου και να συµπε-
ριλάβει όλους τους συνταξιούχους στην επιστροφή των αναδρο-
µικών σε ό,τι αφορά την περικοπή των δώρων. Και κυρίως, να
επαναφέρει στους συνταξιούχους τα δώρα Χριστουγέννων και
Πάσχα, καθώς η ίδια επαίρεται καθηµερινά -το ξαναλέω για τρίτη
φορά- ότι έχει παραγάγει σηµαντικά δηµοσιονοµικά πλεονά-
σµατα και ότι η οικονοµία έχει ανακάµψει.

Επίσης, νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι έφτασε η ώρα να δούµε
την επιστροφή του δέκατου τρίτου και του δέκατου τέταρτου µι-
σθού και στους εν ενεργεία δηµοσίους υπαλλήλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Τζάκρη, ολο-
κληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Επαίρεστε καθηµερινά για την αύξηση
των µισθών, όµως, η Eurostat είναι, θα έλεγα, καταπέλτης. Μας
λέει, λοιπόν, για τους δηµοσίους υπαλλήλους για το 2023 ότι οι
δηµόσιοι υπάλληλοι στην Ελλάδα παίρνουν µεσοσταθµικά 1.138
ευρώ µισθούς συν µπόνους συν επιδόµατα µείον φόρους και ει-
σφορές, και ο µέσος όρος στην Ευρώπη, κύριε Υπουργέ, είναι
3.170 ευρώ αντίστοιχα. Πρόκειται για µείον 64% σε σχέση µε τον
µέσο Ευρωπαίο δηµόσιο υπάλληλο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Τζάκρη.
Κύριε Υπουργέ έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
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Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Τζάκρη, ανέφερα στην πρωτολογία µου ότι το

κόστος της απόδοσης των αναδροµικών σε όλους τους συνταξι-
ούχους αγγίζει τα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, ένα ποσό πραγµα-
τικά δυσβάσταχτο για τον προϋπολογισµό, Αλλά τουλάχιστον
αυτό θα ήταν µία εφάπαξ δαπάνη.

Το δεύτερο το οποίο προτείνετε, δηλαδή η επαναφορά δέκα-
της τρίτης και δέκατης τέταρτης σύνταξης, είναι µόνιµο µέτρο
και, όπως θα εξηγήσω, χωρίς καµία υπερβολή, κυριολεκτικά αβά-
σταχτο.

Και πάλι σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις των υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Εργασίας, το ετήσιο κόστος από την επαναφορά της δέκα-
της τρίτης και της δέκατης τέταρτης σύνταξης, σύµφωνα µε τους
κανόνες που ίσχυαν πριν από τα προγράµµατα οικονοµικής προ-
σαρµογής, αγγίζει τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ, 5,7 δισεκατοµµύ-
ρια, για να ακριβολογώ, σύµφωνα µε αυτές τις εκτιµήσεις.

Με εκπλήσσει, λοιπόν, γιατί έχετε διατελέσει και Υφυπουργός
Οικονοµίας, η ευκολία µε την οποία απαιτείτε από την Κυβέρνηση
να λάβει τα µέτρα αυτά, όταν γνωρίζετε καλά ότι µια τέτοια δα-
πάνη είναι βέβαιο ότι θα εκτροχιάσει τα δηµόσια οικονοµικά, τρο-
φοδοτώντας νέα ελλείµµατα και επιβαρύνοντας τις µελλοντικές
γενεές.

Παρεµπιπτόντως, εδώ θα πω ότι τα δηµόσια οικονοµικά µας
πάνε πολύ καλά και αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο µπορούµε
και µειώνουµε το χρέος. Αλλά, αυτά τα οποία µου λέτε είναι ικανά
από µόνα τους, χωρίς κάτι άλλο, να τα εκτροχιάσουν εντελώς.

Επίσης, θέλω να θυµίσω ότι η χώρα µας µετέχει στην Ευρω-
ζώνη και δεσµεύεται από τους κοινούς δηµοσιονοµικούς κανόνες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, η παρούσα Κυβέρνηση έχει καταβά-
λει κάθε δυνατή προσπάθεια στο µέτρο των δηµοσιονοµικών δυ-
νατοτήτων της χώρας, προκειµένου να ενισχύσει το εισόδηµα
των συνταξιούχων.

Αναφέρω µόνο ενδεικτικά -γιατί υπάρχουν κι άλλα- ότι οι κύριες
συντάξεις αυξήθηκαν για πρώτη φορά µετά από δώδεκα χρόνια,
σωρευτικά πάνω από 13% τα τρία τελευταία χρόνια.

Αυξήθηκαν τα ποσοστά αναπλήρωσης σε συνταξιούχους µε ει-
σφορές άνω των τριάντα ετών.

Από το 2022 και εντεύθεν τµήµα των υπερβάσεων των δηµο-
σιονοµικών στόχων που έχουµε πετύχει έχει επιστρέψει στην κοι-
νωνία, µεταξύ άλλων, και µε τη µορφή εφάπαξ ενισχύσεων σε
χαµηλοσυνταξιούχους και συνταξιούχους µε προσωπική δια-
φορά.

Η εισφορά αλληλεγγύης συνταξιούχων, τα 880 εκατοµµύρια
τα οποία αναφέρατε για την προηγούµενη χρονιά, είναι το σύ-
νολο του ΑΚΑΓΕ, το κοµµάτι το οποίο πληρώνουν οι συνταξιούχοι
είναι πολύ µικρότερο από το ήµισυ αυτού που αναφέρατε. 

Επιπλέον, η εισφορά αλληλεγγύης συνταξιούχων συνδέθηκε
µε τον συντελεστή αύξησης των συντάξεων, αίροντας τη στρέ-
βλωση για µια µεγάλη µερίδα συνταξιούχων που ανέβαινε κλιµά-
κιο λόγω της αύξησης των συντάξεών τους.

Επίσης, καταργήθηκε η µείωση κατά 30% στις συντάξεις, κύ-
ριες και επικουρικές, για τους συνταξιούχους που εργάζονται και
αντικαταστάθηκε από έναν δικαιότερο και πιο αναλογικό πόρο.

Τέλος, θα αναφέρω ότι από την 1η Μαρτίου του 2025 επεκτά-
θηκε η απαλλαγή από τη συµµετοχή στη φαρµακευτική δαπάνη
και για όσους συνταξιοδοτήθηκαν µετά τον «νόµο Κατρούγκα-
λου» και πληρούν τα εισοδηµατικά και ηλικιακά κριτήρια του πα-
λιού ΕΚΑΣ, όπως ακριβώς ισχύει για τους παλιούς δικαιούχους
του ΕΚΑΣ, µε αποτέλεσµα την πλήρη απαλλαγή από τη φαρµα-
κευτική δαπάνη συνολικά για τριακόσιες δέκα χιλιάδες συνταξι-
ούχους.

Όλα τα παραπάνω µέτρα, καθώς και άλλα, όπως οι σηµαντικές
φοροελαφρύνσεις, ιδίως για τα χαµηλά εισοδήµατα, έχουν συµ-
βάλει στην αναπλήρωση ορισµένων από τις απώλειες των συντα-
ξιούχων από την κατάργηση της δέκατης τρίτης και δέκατης
τέταρτης σύνταξης, χωρίς να διαταράξουν τη δηµοσιονοµική
ισορροπία της χώρας.

Ακριβώς σε αυτό το πλαίσιο η Κυβέρνηση θα συνεχίσει στα-
θερά να εφαρµόζει µια ρεαλιστική οικονοµική πολιτική, που εξι-
σορροπεί τη δηµοσιονοµική σταθερότητα µε τη στήριξη των πιο

ευάλωτων συµπολιτών µας. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Θα συνεχίσουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 598/25-2-2025 δεύτε-

ρου κύκλου επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Πρεβέζης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Κωνσταντίνου Μπάρκα προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Έλλειψη ενηµέρωσης και εγκυκλίου
για τη διαδικασία στα Κέντρα Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕΠΑ) -
Οι ασθενείς σε αδιέξοδο».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν χωρά αµφι-

βολία ότι τα ΚΕΠΑ είναι ένας χώρος στον οποίο απευθύνονται άν-
θρωποι οι οποίοι έχουν σοβαρό πρόβληµα υγείας, κατά πρώτον,
και ότι, κατά δεύτερον, απευθύνονται εκεί για να διεκδικήσουν
και να πάρουν µε τον τρόπο τους και, µε βάση την πιστοποίηση
την οποία θα πάρουν, δηλαδή το ποσοστό αναπηρίας το οποίο
οι επιτροπές των ΚΕΠΑ θα τους δώσουν, ό,τι δικαιούνται.

Είναι κοινωνικές οµάδες οι οποίες είναι ευάλωτες. Εκ των πρα-
γµάτων, όταν κάποιος είναι άρρωστος, οποιαδήποτε ασθένεια και
αν έχει, είναι κοινωνικά ευάλωτος, δηλαδή µπαίνει στην ευάλωτη
κατηγορία των ανθρώπων.

Δεν θα µπω στο κοµµάτι το ιατρικό, αφορά άλλο Υπουργείο.
Κανείς από τους δυο µας δεν είναι υπεύθυνος. Οι γιατροί εκεί,
κατά την άποψή µου, κάνουν εξαιρετική δουλειά.

Δεν θα µπω στο κοµµάτι του χρόνου ειδοποίησης από την
ηµέρα που κατατίθεται το αίτηµα για να περάσει από επιτροπή
ΚΕΠΑ ο ασθενής ή οι ασθενείς έως ότου δηµιουργηθεί η επι-
τροπή αυτή. Δεν θα µπω σε αυτό. Όµως, θα µπω στο κοµµάτι το
εργασιακό, το οποίο, νοµίζω, σας αφορά.

Αφού, λοιπόν, οι άνθρωποι περάσουν από την επιτροπή και η
επιτροπή βγάλει ένα ποσοστό, καλείται το αρµόδιο ΚΕΠΑ να ενη-
µερώσει τον ασθενή ή τους συγγενείς αυτού για το ποσοστό και
να τους ενηµερώσει απλά ότι δικαιούται κάτι.

Το ζητούµενο όµως, κύριε Υπουργέ –νοµίζω ότι πρέπει να το
δείτε αυτό-, είναι ότι οι υπάλληλοι γνωρίζουν οι ίδιοι τι δικαιούται
ο ασθενής, όµως ο ασθενής δεν µπορεί να έχει πρόσβαση στη
γνώση αυτή. Και δεν µπορεί να έχει πρόσβαση στη γνώση αυτή,
γιατί γίνεται κυρίως ηλεκτρονικά. Τους λένε δηλαδή ότι µπείτε µε
το ΑΜΚΑ σας και το ΑΦΜ σας στην υπηρεσία «gov», στην τάδε
υπηρεσία, για να δείτε τι δικαιούστε.

Για ποιον λόγο λοιπόν, κύριε Υπουργέ, δεν δίνετε ολοκληρω-
µένη την εγκύκλιο από το Υπουργείο σας στους εργαζόµενους
σε όλα τα ΚΕΠΑ της χώρας και ανάλογα µε το ποσοστό αναπη-
ρίας να δίνεται στον ασθενή, δηλαδή «από 50% έως 62% δικαιού-
στε αυτά, από 63% κ.λπ., δικαιούστε αυτά»; Πρέπει να δίνεται
στον ασθενή, γιατί απευθύνεται κυρίως σε ανθρώπους µεγάλης
ηλικίας ή σε ασθενείς, που δεν µπορούν να έχουν πρόσβαση στο
«gov».

Προτίθεστε να αναλάβετε πρωτοβουλίες ως αρµόδιο Υπουρ-
γείο, ώστε να διασφαλιστεί η ορθή και έγκαιρη ενηµέρωση από
τους υπαλλήλους των πολιτών που απευθύνονται στα κέντρα πι-
στοποίησης αναπηρίας, έτσι ώστε να σταµατήσει η παραπάνω
ταλαιπωρία στην οποία επιβάλλονται;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπάρκα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Μπάρκα, κατ’ αρχάς ευχαριστώ πολύ για την

ερώτησή σας. 
Αν και οµολογώ ότι για πολλά άλλα πράγµατα που µου γίνονται

ερωτήσεις -έχουν έρθει αντίστοιχα τηλεφωνήµατα στο γραφείο
µου, διαµαρτυρίες κ.λπ.,- µου κάνει εντύπωση, γιατί το αντίστοιχο
ούτε από υπαλλήλους του ΕΦΚΑ έχει έρθει ούτε από ασφαλισµέ-
νους. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, θα απαντήσω στην ερώτησή
σας.

Θα ήθελα πρώτα να δώσω µία διευκρίνιση σχετικά µε τις αρ-
µοδιότητες του ΚΕΠΑ. Στην ερώτησή σας αναφέρετε ότι το ΚΕΠΑ
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είναι αρµόδιο για τη χορήγηση κοινωνικών παροχών. Αυτό δεν
είναι ορθό.

Σύµφωνα µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο, σκοπός του ΚΕΠΑ
είναι η εξασφάλιση ενιαίας υγειονοµικής κρίσης αναπηρίας για
τα πρόσωπα που αιτούνται την αξιολόγησή τους από τις υγει-
ονοµικές του επιτροπές.

Οι υγειονοµικές επιτροπές του ΚΕΠΑ οφείλουν να αποφαίνο-
νται αιτιολογηµένα, µε πληρότητα και σαφήνεια, για όλα τα ζη-
τήµατα ιατρικής φύσης που αφορούν στο είδος της πάθησης
στον βαθµό αναπηρίας που αυτή επιφέρει στον αιτούντα, καθώς
και στην εκτιµώµενη διάρκειά της.

Οφείλουν να τεκµηριώνουν την υγειονοµική τους κρίση, σύµ-
φωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις του ενιαίου πίνακα
προσδιορισµού ποσοστού αναπηρίας σε συνδυασµό µε τις γενι-
κότερες ή ειδικότερες διατάξεις πιστοποίησης αναπηρίας, όπως
είναι ο πίνακας των µη αναστρέψιµων παθήσεων, για τις οποίες
η διάρκεια της αναπηρίας καθορίζεται επ’ αόριστο.

Πιο συγκεκριµένα, σύµφωνα µε τον κανονισµό λειτουργίας των
ΚΕΠΑ, µεταξύ των αρµοδιοτήτων των υγειονοµικών επιτροπών
είναι η κρίση περί πληρότητας των απαιτούµενων ιατρικών προ-
ϋποθέσεων για την υπαγωγή της πιστοποιηµένης αναπηρίας σε
συνταξιοδοτικές, επιδοµατικές, κοινωνικές και οικονοµικές παρο-
χές και κοινωνικές υπηρεσίες που προβλέπονται από τη νοµοθε-
σία για άτοµα µε αναπηρία. Το ΚΕΠΑ δεν χορηγεί το ίδιο συντα-
ξιοδοτικές, επιδοµατικές ή άλλες παροχές, αλλά είναι αρµόδιο
για την εξασφάλιση ενιαίας υγειονοµικής κρίσης για τα πρόσωπα
που αιτούνται την αξιολόγησή τους και την πιστοποίηση της ανα-
πηρίας. Η γνωµάτευση των ΚΕΠΑ µε τη σειρά της κατατίθεται
από τον ενδιαφερόµενο στις αρµόδιες υπηρεσίες για να του χο-
ρηγήσουν την κάθε φορά αιτούµενη παροχή, σύµφωνα µε τις ει-
δικότερες διατάξεις που τη διέπουν.

Όσον αφορά στο ζήτηµα της γενικής εγκυκλίου οφείλω να σας
ενηµερώσω ότι ως προς τη διαδικασία της πιστοποίησης έχει εκ-
δοθεί σειρά εγκυκλίων, οδηγιών και βοηθητικών εγγράφων, µετά
τις αλλαγές του ν.4961/2022 για την υποβοήθηση του έργου των
ΚΕΠΑ καθώς και των ενδιαφεροµένων πολιτών. Πιο συγκεκριµένα
έχει εκδοθεί ο κανονισµός λειτουργίας του ΚΕΠΑ στο ΦΕΚ Β
4830/13-9-2022 και τροποποιήθηκε τον Σεπτέµβριο του 2023 µε
την υπ’ αριθµό 85469 υπουργική απόφαση. 

Έχει εκπονηθεί αναλυτικό εγχειρίδιο χρήσης για την πλατ-
φόρµα ενιαίας αίτησης ΚΕΠΑ µέσω της οποίας υποβάλλονται
πλέον υποχρεωτικά οι αιτήσεις για την πιστοποίηση της αναπη-
ρίας. Το εγχειρίδιο διαθέτει και αναλυτικό κατάλογο µε συχνές
ερωτήσεις και απαντήσεις, ακριβώς για τη διευκόλυνση των αι-
τούντων. Μάλιστα για το θέµα της υποβολής αιτήσεων έχει εκ-
δοθεί ειδική κοινή εγκύκλιος από το Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων και του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης. Τα παραπάνω έγγραφα, καθώς και το θεσµικό πλαίσιο
που διέπει τα ΚΕΠΑ, είναι όλα αναρτηµένα στην Εθνική Πύλη
Αναπηρίας.

Όσον αφορά στην ενηµέρωση των υπαλλήλων, στην οποία
αναφερθήκατε προηγουµένως, πέρα από τα ανωτέρω έχει εκδο-
θεί σειρά οδηγιών από τον e-ΕΦΚΑ προς τις γραµµατείες των
ΚΕΠΑ και έχουν διεξαχθεί και εκπαιδευτικές δράσεις. Όσον
αφορά στην ενηµέρωση σχετικά µε τις προϋποθέσεις για κάθε
παροχή, πέρα από τα φυσικά σηµεία εξυπηρέτησης, σχετικές
πληροφορίες για κάθε ενδιαφερόµενο υπάρχουν διαθέσιµες
τόσο στην ιστοσελίδα του ΕΦΚΑ για τις ασφαλιστικές παροχές
όσο και στην ιστοσελίδα του ΟΠΕΚΑ για τις προνοιακές παρο-
χές.

Τέλος, όποτε ανακύπτει κάποιο ζήτηµα µε την εφαρµογή του
θεσµικού πλαισίου από τους εργαζόµενους του ΚΕΠΑ υπάρχει
πάντα η δυνατότητα υποβολής συγκεκριµένου ερωτήµατος προς
τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης ή του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας, ώστε να δοθεί η απάντηση.

Εν κατακλείδι, έχουν γίνει όλες οι απαραίτητες ενέργειες για
την ενηµέρωση τόσο των πολιτών όσο και των εργαζοµένων στα
ΚΕΠΑ. Εποµένως, κατά την άποψή µου, η έκδοση µιας γενικής
εγκυκλίου, που απλά θα επαναλαµβάνει γνωστές πληροφορίες,
µάλλον δεν είναι σκόπιµη.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κύριε Μπάρκα, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς θέλω να σας πω ότι λυπάµαι για το

γεγονός ότι διαβάζετε από µέσα µία απάντηση χωρίς να καταλα-
βαίνετε τι σας λέω. Και επειδή βρίσκοµαι εδώ όχι για να αντιδι-
κήσω µαζί σας, θέλω να σας πω αυτό που βίωσα εγώ.

Εµένα ο πατέρας µου πέρασε από ΚΕΠΑ. Έχει µία ασθένεια η
οποία δεν τον βοηθά να ενηµερωθεί για το ποσοστό αναπηρίας
το τι δικαιούται ούτε η µητέρα µου µπορεί να βοηθήσει, γιατί σύµ-
φωνα µε την ΕΛΣΑΤ το 57% των Ελλήνων είναι ηλεκτρονικά αναλ-
φάβητοι. Αν δεν ήµουνα εγώ και τα αδέρφια µου, δηλαδή όχι
µόνο εγώ ως Βουλευτής; Αρχικά δεν πήρα κανέναν τηλέφωνο,
γιατί λέτε «σας παίρνουν τηλέφωνο». Δεν πήρα κανέναν τηλέ-
φωνο ούτε είπα σε κανέναν ότι είµαι Βουλευτής και ο πατέρας
µου περνάει ΚΕΠΑ. Διότι δεν είναι αυτή η λύση. Πέρασε ΚΕΠΑ
λοιπόν, πήρε ένα ποσοστό αναπηρίας. Τι δικαιούται; Πήγαµε
στους υπαλλήλους. Δεν σας λέω σε ποιο ΚΕΠΑ. «Τι δικαιούται;
Δεν ξέρουµε, πρέπει να µπείτε στην Ηλεκτρονική Πύλη Αναπη-
ρίας». Ποιος να µπει; Πείτε ότι δεν είχε τη δυνατότητα, δεν ήµου-
να εγώ εκεί.

Εγώ σας είπα, γιατί το συζήτησα µε τους υπαλλήλους δηλαδή,
ποια είναι η διευκόλυνση. Το είδα και κατά τη διάρκεια που περί-
µενα εκεί στον προθάλαµο. Πάει ένας άνθρωπος. «Κύριε Μπάρ-
κα, βγήκε το ποσοστό αναπηρίας σας. Πήρατε το ποσοστό αυτό.
Σύµφωνα µε τους ειδικούς», δεν λέω µετά από παρέµβαση, «σας
εξέτασε η επιτροπή και πήρατε αυτό το ποσοστό. Σύµφωνα µε το
ποσοστό σας, δικαιούστε αυτά» δηλαδή χαµηλό τιµολόγιο, απαλ-
λαγή από τα φάρµακα, µείωση στα δηµοτικά τέλη, ό,τι δικαιούται.
«Πάρτε το. Αυτά δικαιούστε και εφόσον δικαιούστε αυτά πηγαί-
νετε στον δήµο, στον ΕΦΚΑ, στο τάδε, στο δείνα, στον λογιστή
σας, για να κάνει τις απαραίτητες ενέργειες». Αυτό σας είπα. Δεν
ήρθα εδώ να αντιδικήσω. Και το λέω αυτό γιατί εγώ και εσείς γνω-
ρίζουµε από υπολογιστές, εντάξει, και οι αρµόδιοι Υπουργοί γνω-
ρίζουν από υπολογιστές. Εγώ προτείνω δηλαδή, και γι’ αυτό
έκανα την ερώτηση µετά από δική µου αγωνία, επειδή το βίωσα
δηλαδή, για να µπορούν οι άνθρωποι να νιώθουν ασφαλείς.

«Ξέρετε, µου είπαν από το ΚΕΠΑ ότι δικαιούµαι αυτό». Δεν
µπορεί τώρα να τους λέτε «µπείτε στο site, στην Ηλεκτρονική
Πύλη Εθνικής Αναπηρίας». Δεν µπορούν οι άνθρωποι. Να σας
πούµε ψέµατα; Εµένα ο µπαµπάς µου, που είναι και εγγράµµα-
τος, εκδότης εφηµερίδας ήταν, δηλαδή δεν είναι ότι δεν ξέρει να
χρησιµοποιεί υπολογιστές, όµως η συγκεκριµένη πάθηση τον
εµποδίζει να κάνει χρήση του ηλεκτρονικού υπολογιστή, για να
µπορέσει να διεκδικήσει αυτά που, ξαναλέω, η αρµόδια επιτροπή
του έβγαλε.

Εγώ το λέω µε προσωπικό ενδιαφέρον, κύριε Υπουργέ. Δη-
λαδή θα λύσετε τα χέρια και θα σας µνηµονεύουν -το λέω σχη-
µατικά- θα φανεί στον κόσµο και κυρίως της επαρχίας αυτό το
πράγµα. Θα είναι κάτι ουσιαστικό. Θα ξέρουν δηλαδή ότι «οκ µου
έβγαλαν την αναπηρία αυτή, το ποσοστό αναπηρίας αυτό, δι-
καιούµαι να κάνω αυτά. Ξεκινάω και πάω στον δήµο, στον ΕΦΚΑ,
στον λογιστή µου».

Μπορεί να µη σας ήρθε κανένα παράπονο από τους εργαζό-
µενους, από το σωµατείο τους, ή από Βουλευτή. Τώρα δεν θέλω
να µπω στη διαδικασία να πω ότι ενδεχοµένως να παίρνουν Βου-
λευτές τηλέφωνο και λένε «έχω έναν δικό µου». Τα αφήνω στην
άκρη αυτά. Συγκεκριµένα πράγµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπάρκα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Μπάρκα, κατ’ αρχάς ένα πράγµα το οποίο το είπατε και

στην πρωτολογία σας και στη δευτερολογία σας και δεν είναι
ορθό είναι ότι κάποιος δικαιούται αυτόµατα όλα τα πράγµατα µε
ένα συγκεκριµένο ποσοστό αναπηρίας. Είναι συνδυασµός διαφό-
ρων παραγόντων.

9400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σωστό, ό,τι δικαιούται.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Όλες αυτές τις πληροφορίες που επι-
καλεστήκατε υπάρχουν στο site του ΚΕΠΑ, όλες ανεξαιρέτως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σας είπα, δεν µπορούν να µπουν
στο site.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Αφήστε λίγο να ολοκληρώσω.

Επαναλαµβάνω, όλες αυτές οι πληροφορίες υπάρχουν στο site
του ΚΕΠΑ και µάλιστα είναι και µε τον πιο λιανό τρόπο, ας το πω
έτσι, µε Q&A. Και µάλιστα µπήκα στο site ειδικά για την ερώτηση
σας, για να δω τι ακριβώς πληροφορία υπάρχει. Είναι αρκετά
αναλυτικό. Ακόµα, όµως, και να βγάλουµε αυτή την εγκύκλιο την
οποία λέτε δεν πρόκειται να τη στείλουµε σε κάθε ασφαλισµένο.
Θα είναι µια τεράστια εγκύκλιος, τεράστια, κυριολεκτικά αδιάβα-
στη, που θα είναι και αυτή φορτωµένη στο site του ΚΕΠΑ. Πάλι
εκεί πρέπει να µπει κάποιος για να ενηµερωθεί.

Η στήριξη των ατόµων µε αναπηρία σε κάθε τοµέα κρατικής
λειτουργίας αποτελεί βασική προτεραιότητα της Κυβέρνησης.
Στο πλαίσιο αυτό τα τελευταία χρόνια έχουµε προχωρήσει σε µία
σειρά από δράσεις µε βασικούς άξονες την απλοποίηση, την ψη-
φιοποίηση, την επιτάχυνση και τον εκσυγχρονισµό της διαδικα-
σίας πιστοποίησης αναπηρίας µε στόχο τη µείωση της ταλαιπω-
ρίας για τους ασθενείς.

Και µάλιστα µιας και είναι και παρών ο κ. Γεωργιάδης, θέλω να
πω ότι πολλά πράγµατα έγιναν επί υπουργίας του και ελπίζω,
ευελπιστώ στη βοήθειά του ειδικά στον ηλεκτρονικό φάκελο
τώρα που είναι και στο Υπουργείο Υγείας.

Το 2021 προχωρήσαµε στην έκδοση του πρώτου κανονισµού
λειτουργίας του ΚΕΠΑ, στην αναµόρφωση της ειδικής επιστηµο-
νικής επιτροπής του Υπουργείου και στην τροποποίηση του Ενι-
αίου Πίνακα Προσδιορισµού Ποσοστού Αναπηρίας. Βασική τοµή
αποτέλεσε η ίδρυση των ψηφιακών ΚΕΠΑ και της Εθνικής Πύλης
Αναπηρίας µε το ν.4961/2022, όπου η διαδικασία γίνεται σε µε-
γάλο βαθµό ηλεκτρονικά από την υποβολή της αίτησης και την
κατάθεση των εισηγητικών φακέλων µέχρι την έκδοση της ενι-
αίας γνωµάτευσης αναπηρίας για όλες τις παροχές από ένα κε-
ντρικό πληροφοριακό σύστηµα. Δηλαδή αυτό που αναφέρατε
προηγουµένως ότι δεν µπορεί να γίνει, ούτως ή άλλως κατ’ αυτόν
εδώ τον τρόπο και η κατάθεση γίνεται, και η απόφαση εκδίδεται,
και ούτω καθεξής.

Μέσα από το σύστηµα αυτό η ενηµέρωση των πολιτών είναι
ακόµα πιο άµεση. Επιπλέον το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης κατόπιν εισήγησης της Ειδικής Επιστηµονικής
Επιτροπής των γιατρών του ν.3863/2010 προχώρησε δύο φορές,
το 2022 και το 2024, στην έκδοση υπουργικής απόφασης µε την
οποία εµπλουτίστηκε ο πίνακας των µη αναστρέψιµων παθήσεων
για τις οποίες η διάρκεια αναπηρίας καθορίζεται επ’ αόριστον. Οι
αποφάσεις αυτές αύξησαν το πλήθος των παθήσεων που καθι-
στούν την πιστοποίηση αναπηρίας αορίστου διαρκείας, προσθέ-
τοντας νέες παθήσεις χειρουργικές, ενδοκρινών αδένων, αναπ-
νευστικού και κυκλοφορικού συστήµατος. Η αύξηση αυτή των επ’
αόριστον πιστοποιήσεων µειώνει το πλήθος των επαναξιολoγή-
σεων των υποθέσεων των συγκεκριµένων πολιτών, ώστε να µην
ταλαιπωρούνται οι ίδιοι και οδηγεί και σε αποσυµφόρηση του συ-
στήµατος, επιταχύνοντας τις λοιπές αξιολογήσεις. 

Παράλληλα, εξετάζουµε την υλοποίηση λύσεων που θα επιτρέ-
πουν την πιστοποίηση ορισµένων παθήσεων χωρίς φυσική πα-
ρουσία ή και αυτοµατοποιηµένα, πάντα σε συµφωνία µε τα
ιατρικά πρωτόκολλα, καθώς και την αξιοποίηση της τεχνολογίας
για την επιτάχυνση των κατ’ οίκον εξετάσεων και αυτό που είπα
προηγουµένως, ότι θα µας βοηθήσει πολύ ο ιατρικός φάκελος
του ασθενούς.

Σε κανονιστικό επίπεδο, µε τον ν.4997/2022, καθιερώσαµε µη-
νιαίο ποσοστό 50% για χορήγηση σύνταξης λόγω αναπηρίας από
κινδύνους ανεξαρτήτως ταµείου, µία σηµαντική ρύθµιση για την
ενιαιοποίηση των κανόνων της συνταξιοδότησης αναπηρίας. 

Στον τοµέα του ανθρωπίνου δυναµικού υπερδιπλασιάσαµε τον
αριθµό των ιατρών. Αυξήσαµε και τις αµοιβές τους, ακριβώς για
να το κάνουµε πολύ περισσότερο ελκυστικό για τους ιατρούς να
έρθουν στα ΚΕΠΑ. Όλα αυτά ελπίζουµε ότι και θα επιταχύνουν

τις διαδικασίες και θα είναι και ποιοτικότερη η εξέταση των ασθε-
νών. 

Το τελευταίο το οποίο θέλω να πω και θα το πω επί τροχάδην,
γιατί πέρασε και ο χρόνος, είναι το εξής. Ένας άλλος τοµέας
στον οποίο προωθούµε αλλαγές είναι αυτός των υποδοµών. Ήδη
µέσα στους επόµενους µήνες αναµένεται να έχουν ολοκληρωθεί
οι δύο νέες κεντρικές δοµές του ΚΕΠΑ στο Στάδιο Ειρήνης και
Φιλίας και στα Ολυµπιακά Ακίνητα στο Γαλάτσι, ενώ ταυτόχρονα
εξετάζουµε και πάλι όλες τις υποδοµές προσβασιµότητας όλων
των ΚΕΠΑ, ακριβώς για να µπορέσουµε να διευκολύνουµε τους
ανάπηρους συµπολίτες µας.

Με τις συγκεκριµένες παρεµβάσεις του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης επιταχύνουµε σηµαντικά τον χρόνο
αξιολόγησης των νέων αιτήσεων πιστοποίησης αναπηρίας και
διασφαλίζουµε πιο ποιοτικές και πιο αξιόπιστες υπηρεσίες για µία
από τις πιο ευάλωτες κατηγορίες των συνανθρώπων µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε την έκτη µε αριθµό 604/27-2-2025 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής κ.
Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Τέµπη:
Σχετικά µε τη στήριξη της ψυχικής υγείας όσων βίωσαν την ανεί-
πωτη τραγωδία».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Δηµήτριος Βαρτζόπου-
λος.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, συζητάµε σήµερα την επίκαιρη ερώτησή µου

εν µέσω των συγκλονιστικών κινητοποιήσεων και του πάνδηµου
αιτήµατος να µην συγκαλυφθεί το έγκληµα των Τεµπών, να χυθεί
επιτέλους άπλετο φως και να αποδοθούν οι ευθύνες για τη σιδη-
ροδροµική τραγωδία ως ελάχιστο χρέος προς τα θύµατα και τις
οικογένειές τους που ζουν και αναπνέουν για να λάβουν δι-
καίωση. Του αγώνα για φως, δικαιοσύνη και οξυγόνο.

Όπως έχω αναφέρει σε αλλεπάλληλες παρεµβάσεις µου, η πο-
λιτεία έχει υποχρέωση να φροντίσει το τραύµα και να παράσχει
ουσιαστική στήριξη σε όσους βίωσαν την ανείπωτη τραγωδία,
λειτουργώντας προστατευτικά για την ψυχική τους υγεία. Ωστό-
σο, παρά τις σχετικές εξαγγελίες και τις διαβεβαιώσεις του
Υπουργείου Υγείας, αλλά και της Κυβέρνησης ότι όλα βαίνουν
καλώς µε την παροχή ψυχοκοινωνικών υπηρεσιών από το κράτος,
τα όσα -καθηµερινά πλέον- δηλώνουν δηµοσίως οι επιζώντες,
µέλη των οικογενειών των θυµάτων, καθώς και όσοι ήταν παρό-
ντες βρίσκονται σε εντελώς αντίθετη κατεύθυνση. Καταγγέλλουν
πως δεν έχουν λάβει ψυχολογική βοήθεια. Κάνουν λόγο για την
αναποτελεσµατική τηλεφωνική υποστήριξη, αλλά και τη χαοτική
ενηµέρωση σχετικά µε τις εναλλακτικές που έχουν για τη στήριξη
της ψυχικής τους υγείας.

Γνωρίζετε καλά, κύριε Υπουργέ, ότι το αποτύπωµα του εγκλή-
µατος στις ζωές αυτών των ανθρώπων είναι πολύ βαρύ. Σχετίζε-
ται µε ψυχικές διαταραχές, πρωτίστως µετατραυµατικό στρες,
κατάθλιψη, αγχώδεις διαταραχές, συναισθηµατικές διαταραχές,
ειδικές φοβίες, διαταραχές του ύπνου, κρίσεις πανικού, καταχρή-
σεις, αυτοκαταστροφικές συµπεριφορές και ο κατάλογος είναι
µακρύς, αυτοάνοσα νοσήµατα, ενώ ένα αφρόντιστο τραύµα µπο-
ρεί να πλήξει πολύ σοβαρά την ψυχοσωµατική µας υγεία και να
δηµιουργήσει απειλητικές συνθήκες για την ποιότητα ζωής και
την καθηµερινότητά µας. 

Σας ερωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σε ποιες ενέργειες έχετε
ήδη προβεί και µε ποιον τρόπο θα διασφαλίσετε την ουσιαστική,
απρόσκοπτη και δωρεάν εξατοµικευµένη στήριξη της εύθραυ-
στης ψυχικής υγείας τους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Θρασκιά. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κυρία

συνάδελφε,  θα µου επιτρέψετε να επικεντρωθώ στην ουσία της
ερωτήσεώς σας, ξεκινώντας µε τη συνεισφορά της Πανεπιστη-
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µιακής Ψυχιατρικής Κλινικής του Πανεπιστηµίου της Λαρίσης
εκείνο το βράδυ της εθνικής αυτής τραγωδίας. Κατά την οξεία
φάση, τις βραδινές ώρες της 28ης Φεβρουαρίου και την πρώτη
ηµέρα µετά το συµβάν, η πανεπιστηµιακή κλινική ανέλαβε την ψυ-
χολογική υποστήριξη και φροντίδα των πολυτραυµατιών στους
χειρουργικούς θαλάµους και στη ΜΕΘ. Υποστήριξε συνολικά
εξήντα πέντε άτοµα τις πρώτες ώρες, οικογενειών, τραυµατιών
και επιβατών. Υπήρξε, επίσης, φροντίδα για το προσωπικό και
του γενικού νοσοκοµείου, αλλά και των διασωστών που ήρθαν σε
επαφή µε το συµβάν, έχοντας κατά τις πρώτες τριάντα έξι ώρες
εν συνόλω τετρακόσιες τέτοιες υποστηρικτικές και θεραπευτικές
επαφές. 

Σε δεύτερη φάση, ηµέρες δεύτερη έως και πέµπτη, η ψυχια-
τρική κλινική χωρίστηκε σε δύο θεραπευτικές οµάδες, µία σε
κάθε ένα από τα δύο νοσοκοµεία της Λαρίσης. Η πρώτη οµάδα
ήταν στο γενικό νοσοκοµείο όπου, ως γνωστόν, είχαν µεταφερθεί
οι σοροί των θυµάτων και εκεί υπήρξε συνεχής -εικοσιτετράωρη
δηλαδή- παρουσία ειδικών ψυχιάτρων και επαγγελµατιών ψυχι-
κής υγείας κυρίως για την υποστήριξη των προσερχοµένων οι-
κογενειών. Συνολικά κατεγράφησαν εξακόσιες τέτοιες επαφές. 

Η δεύτερη οµάδα ήταν στο πανεπιστηµιακό νοσοκοµείο αυτό
καθαυτό, όπου σε πρώτη φάση παρεσχέθη φροντίδα και ψυχο-
λογική υποστήριξη σε δεκαέξι πολυτραυµατίες ασθενείς, οι
οποίοι χρειάστηκαν, πέραν της ψυχοθεραπευτικής, και φαρµα-
κευτική υποστήριξη. Φυσικά, η υποστήριξη αυτή, κυρίως η ψυχο-
θεραπευτική, δόθηκε και στους συγγενείς, αλλά κυρίως και σε
θεράποντες γιατρούς, τους ιδίους και νοσηλευτικό προσωπικό
και λοιπό υγειονοµικό προσωπικό, οι οποίοι πραγµατικά χρει-
άστηκαν κάποια υποστήριξη εκείνη τη στιγµή λόγω της βιαιότη-
τος των προσλαµβανοµένων παραστάσεων.

Σε τρίτη φάση τώρα, µε πρωτοβουλία της πανεπιστηµιακής κλι-
νικής και του διευθυντού της, ο οποίος κατά συγκυρίαν είναι και
ο υπεύθυνος της Παγκοσµίου Ψυχιατρικής Ενώσεως για τις Φυ-
σικές Καταστροφές, του καθηγητού κ. Χριστοδούλου, είχε οργα-
νωθεί σε συνεννόηση -και συντονισµό µε όλες τις πανεπιστη-
µιακές κλινικές της χώρας και ορισµένες υπηρεσίες του ΕΣΥ, οι
οποίες µπορούν να το στηρίξουν- ένα πρόγραµµα µετατραυµα-
τικής φροντίδας εκείνη την περίοδο, δηλαδή αµέσως. Έτσι, ορ-
γανώθηκε δίκτυο φροντίδας των ασθενών στους τόπους διαµο-
νής τους. 

Δηµιουργήθηκε και διενεµήθη µια ονοµαστική λίστα των νοσο-
κοµείων αυτών στους συγγενείς και σε συνεννόηση και µε το
Υπουργείο αναρτήθηκε η λίστα στα µέσα ενηµέρωσης και κοινω-
νικής δικτύωσης και για ενηµέρωση του γενικού κοινού, έτσι ώστε
να υπάρξει συντονισµένη και συγκεκριµένη παροχή υπηρεσιών
και στους ενδιαφεροµένους, αλλά και στους συγγενείς τους. Τα
νοσοκοµεία αυτά ήταν τα Πανεπιστηµιακά Νοσοκοµεία, οι Ψυχια-
τρικές Κλινικές των Πανεπιστηµιακών Νοσοκοµείων Θεσσαλονί-
κης, Αθηνών, Ιωαννίνων, Αλεξανδρουπόλεως, Ηρακλείου, Πάτ-
ρας, Λαρίσης, το Κέντρο Ψυχικής Υγείας Χαλκίδος και το Γενικό
Νοσοκοµείο των Τρικάλων, το οποίο έχει Ψυχιατρικό Τµήµα. 

Για να µην σας κουράσω, τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. 
Κυρία Θρασκιά, έχετε τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς ως

προς το αποτέλεσµα η πραγµατικότητα δεν είναι όπως µας την
περιγράφετε. Ας δούµε, λοιπόν, πώς έχουν τα πράγµατα. 

Κατ’ αρχάς, το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ είναι σαφές: Ο κρατι-
κός µηχανισµός δεν υποστήριξε επαρκώς τις ψυχολογικές ανά-
γκες των επιζώντων. Συγκεκριµένα, στη σελίδα 14 του πορίσ-
µατος, αναφέρεται: «Υπήρχε και εξακολουθεί να υπάρχει υψηλός
κίνδυνος επιδείνωσης των αρχικών συνεπειών της διαταραχής
µετατραυµατικού στρες, ειδικά για όλους όσοι δεν είχαν τη δυ-
νατότητα έγκαιρης πρόσβασης σε σχετική υποστήριξη». Σηµει-
ώνεται ότι εξακολουθούν να υπάρχουν άτοµα µε σοβαρό επίπεδο
διαταραχής µετατραυµατικού στρες, πάνω από το 25% των ατό-
µων που συµπλήρωσαν το σχετικό ερωτηµατολόγιο και τουλάχι-
στον σαράντα σιδηροδροµικοί υπάλληλοι που ενεπλάκησαν στην
τραγωδία δήλωσαν ότι ουδέποτε τους προτάθηκε ψυχολογική
υποστήριξη. 

Και φυσικά, η ουσία είναι πώς πραγµατικά αισθάνονται σήµερα
όσοι έχουν βιώσει το τραγικό δυστύχηµα, το έγκληµα: Ντίνα Μα-
γδαλιανίδη, εικοσιοκτάχρονη επιζήσασα: «Πίστευα ότι θα µπο-
ρούσα µετά από δύο χρόνια έστω να κοιµάµαι και δεν µπορώ.
Ψάχνω να βρω ψυχίατρο και οι αναµονές είναι τεράστιες στα νο-
σοκοµεία. Κι εγώ δεν µπορώ να αλλάξω τα χάπια µου, απλά και
µόνο για να κοιµάµαι. Κοιµάµαι µία φορά στις δύο µέρες». Σε
ερώτηση «τι χρειάζεσαι άµεσα;», η Ντίνα απαντά: «Έστω µια ψυ-
χιατρική υποστήριξη, όχι µόνο σε εµένα, ακόµη και οικογενει-
ακά». 

Γκαµπριέλα Φόργιαν, µητέρα εικοσιεξάχρονου θύµατος:
«Οπωσδήποτε χρειάζεσαι κάποιον να σου δώσει το χέρι του και
να σε τραβήξει απ’ όλο αυτό. Στην κατάσταση που βρισκόµουν
δεν µπορούσα να βγω από το σπίτι, δεν µπορούσα να οδηγήσω,
πόσω µάλλον να πάω στο νοσοκοµείο, που το κοντινότερο είναι
περίπου πέντε χιλιόµετρα µακριά».

Μαρία Θεοδωρή, µητέρα τριαντατετράχρονου θύµατος: «Μου
είπαν αν νιώθω ότι θέλω κάτι να πω, να καλέσω στον πενταψήφιο.
Δεν πήρα ποτέ γιατί µου φάνηκε πολύ ψυχρό. Τι νόηµα έχει να
παίρνω έναν αριθµό, να µου το σηκώνει ένας άγνωστος άνθρω-
πος κάθε φορά και να λέω από την αρχή τα ίδια;». 

Θοδωρής Ελευθεριάδης, γιος θύµατος: «Πήρα τηλέφωνο και
βγήκε ένα αυτόµατο µήνυµα που έλεγε ότι αν ήσουν µέσα στο
τρένο, πάτα το 1, αν δεν ήσουν µέσα στο τρένο, πάτα το 2, αν
έχεις χάσει και είναι αγνοούµενος ο συγγενής σου, πάτα το 3, αν
ο συγγενής σου έχει πεθάνει, πάτα το 4. Έπρεπε να επιλέξω σε
ένα ροµπότ τι συνέβη στη µητέρα µου. Η στήριξη των οικογε-
νειών σε όλα τα επίπεδα είναι τέτοιου τύπου». 

Δηµήτρης Κωσταρέλος, είκοσι χρονών επιζών: «Μέχρι τώρα
αυτά που έχω δώσει σε ψυχολόγους και φάρµακα εξαιτίας του
δυστυχήµατος των Τεµπών είναι πάνω από 5.000 ευρώ»

Αυτές είναι κάποιες µόνο µαρτυρίες για την κρατική ανεπάρ-
κεια. Η λίστα είναι ατελείωτη και θέλω να σταθώ σε δύο σηµεία.

Σηµείο πρώτον: Η κρισιµότητα της απρόσκοπτης εξατοµικευ-
µένης φροντίδας. Προέκυψε και από τις µαρτυρίες που σας διά-
βασα, αλλά και από εκατοντάδες άλλες που υπάρχουν. Δεν
ταιριάζει σε όλους η ίδια µορφή ψυχικής βοήθειας. Και φυσικά η
διασφάλιση της δωρεάν παροχής της. Διότι εξαιτίας της κρατικής
ανεπάρκειας, πολλοί συµπολίτες µας αναγκάστηκαν να απευθυν-
θούν σε ιδιώτες για την ψυχολογική τους υποστήριξη, ενώ άλλοι
δεν έχουν καν την οικονοµική δυνατότητα και δεν την έλαβαν
ποτέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σηµείο δεύτερον: Εξατοµικευµένη φροντίδα από ποιους; Είναι

εξαιρετικά σηµαντικό όσοι αναλαµβάνουν τη φροντίδα αυτών των
ανθρώπων να έχουν την αντίστοιχη εξειδίκευση, να είναι δηλαδή
ειδικοί ψυχικής υγείας εξειδικευµένοι στο τραύµα, έτσι ώστε να
µπορούν να ανταποκριθούν σε εξατοµικευµένο επίπεδο, αλλά και
ψυχίατροι, προκειµένου να µπορεί να δίνεται φαρµακευτική
αγωγή αν κριθεί απαραίτητο. 

Θα ήθελα να µου απαντήσετε σε αυτά, κύριε Υπουργέ. Και επι-
τέλους θα ήθελα να σταµατήσει και ο κακοποιητικός λόγος από
µέλη της παράταξής σας, που στερούνται ενσυναίσθησης και
εξυπηρετούν µόνο το επικοινωνιακό σας αφήγηµα. Τι άλλο χρει-
άζεται για να καταλάβετε ότι κάθε σας λέξη, κάθε σας πράξη επη-
ρεάζει αρνητικά την ψυχική υγεία όσων βίωσαν την τραγωδία και
βαθαίνει το τραύµα τους;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Θρασκιά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 17ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κυρία

συνάδελφε, όσον αφορά την ενηµέρωση των επιβαινόντων και
των πασχόντων και των οικογενειών τους από την πρώτη στιγµή
θα πρέπει να σας πω το εξής: Ήδη από την Τετάρτη 1η Μαρτίου
η γραµµή ψυχικής υποστήριξης 10306 και τα στελέχη της κάλε-
σαν όλους τους επιβαίνοντες –επαναλαµβάνω όλους τους επι-
βαίνοντες – τουλάχιστον αυτούς που είχαν δώσει στοιχεία
επικοινωνίας κατά την έκδοση του εισιτηρίου. 

Έτσι, λοιπόν, είχε γίνει κλήση για δύο φορές και έχουν απο-
σταλεί SMS για δύο φορές σε διακόσιους σαράντα πέντε επιβαί-
νοντες, εκ των οποίων εκατόν ενενήντα δύο απήντησαν την
πρώτη φορά και διακόσιοι είκοσι δύο τη δεύτερη φορά, ενηµε-
ρούµενοι για τη δυνατότητα να υπάρξει ουσιαστική και συγκρο-
τηµένη ψυχολογική υποστήριξη.

Έχει γίνει ακολούθως συγκεκριµένη επαφή µε κλήσεις και SMS
για δύο φορές σε πενήντα δύο οικογένειες θυµάτων και υπήρξε
συνοµιλία µε σαράντα επτά εξ αυτών των οικογενειών. Έχει γίνει
κλήση δύο φορές και εστάλη SMS τις δύο πρώτες ηµέρες σε εξή-
ντα έναν τραυµατίες, εκ των οποίων απήντησαν µία φορά και ενη-
µερώθηκαν οι σαράντα έξι εξ αυτών. 

Μετά την ενηµέρωση εντάχθηκαν σε εξ αποστάσεως ψυχοθε-
ραπεία τριάντα τέσσερα άτοµα, εκ των οποίων οκτώ συγγενείς
θυµάτων και εξ αυτών βρίσκονται δύο ακόµη ύστερα από δύο
χρόνια σε εξ αποστάσεως υποστήριξη. Είχαν παραπεµφθεί µέσω
της γραµµής σε δια ζώσης υποστήριξη επτά συγγενείς. 

Μετά σε δεύτερη φάση το Κέντρο Ψυχικής Υγείας Λαρίσης δέ-
χτηκε έντεκα αιτήσεις, εκ των οποίων οι εννέα έγιναν τελικώς
ωφελούµενοι και το Κέντρο Ψυχικής Υγείας Βόλου δέχτηκε τρεις
αιτήσεις οι οποίες µετεξελίχθηκαν σε τρεις ωφελούµενους. Η Γ’
Ψυχιατρική Κλινική του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλο-
νίκης µε έδρα το ΑΧΕΠΑ παρείχε υπηρεσίες ολοκληρωµένης φύ-
σεως σε σαράντα έναν ωφελουµένους, επιβαίνοντες και θύµατα.
Σήµερα δεν συνεχίζει ουδείς εξ αυτών.

Υπήρξαν και παροχές υπηρεσιών σε δεύτερο χρόνο από νο-
µικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Αναφέρω χαρακτηριστικά από
τη σύνθεση µε τρεις ωφελούµενους η ΕΨΥΚΑ, όπου σε πρώτη
φάση είχαν γίνει εξήντα τρεις τηλεφωνικές κλήσεις και επικοινω-
νία µε τριάντα επιζήσαντες, η «Αποστολή» τέσσερις ωφελουµέ-
νους, η «Ασπίδα του Δαυίδ» δώδεκα ωφελουµένους και το
«Χαµόγελο του Παιδιού» τρεις ωφελούµενους.

Σας λέγω εν γένει ότι -και νοµίζω ως επαγγελµατίας ψυχικής
υγείας θα το γνωρίζετε- ότι η αντιµετώπιση της µετατραυµατικής
αγχώδους διαταραχής είναι στη στάνταρ εκπαίδευση κάθε ψυ-
χιάτρου και κάθε επαγγελµατία ψυχικής υγείας, ο οποίος ασκεί
ψυχοθεραπευτική δραστηριότητα εκ του νόµου.

Επίσης, σας λέγω ότι αυτή τη στιγµή η χώρα διαθέτει εξήντα
τέσσερα ψυχιατρικά τµήµατα στα γενικά νοσοκοµεία όπου υπάρ-
χουν εκπαιδευµένοι ψυχίατροι και άλλοι επαγγελµατίες ψυχικής
υγείας, πενήντα ένα κέντρα ψυχικής υγείας, τριάντα εννέα κινη-
τές µονάδες του δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα µη κερδοσκο-
πικού ιδιωτικού τοµέα και εκατόν είκοσι δύο κέντρα ηµέρας του
µη κερδοσκοπικού ιδιωτικού τοµέα, στα οποία παρέχουν σε
όσους το ζητήσουν εξειδικευµένη υποστήριξη ψυχικής υγείας -
και ψυχοθεραπευτική και ψυχοφαρµακευτική- εάν χρειαστεί απο-
λύτως δωρεάν.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 597/25-2-2025 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονί-
κης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας
µε θέµα: «Το Θεαγένειο Αντικαρκινικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης
(ΑΝΘ) εκπέµπει SOS».

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Γεωργιάδης.
Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι η δεύτερη επίκαιρη ερώτηση που σας κα-

ταθέτω για το Θεαγένειο µέσα σε σύντοµο σχετικά χρονικό διά-

στηµα. Θέλω να µεταφέρω ξανά την αγωνία των εργαζοµένων
στο Θεαγένειο Αντικαρκινικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης, οι
οποίοι εκφράζουν την απόγνωσή τους, την αγανάκτησή τους και
κυρίως το πάνδηµο αίτηµα να στηριχθεί το µοναδικό ογκολογικό
νοσοκοµείο της βόρειας Ελλάδας.

Από τις πολιτικές σας επιλογές δεν γλιτώνει ούτε το Θεαγέ-
νειο. Το λέω αυτό διότι γνωρίζετε καλά πως είναι τροµακτική η
υποστελέχωση. Το 30% των οργανικών θέσεων είναι κενές, απο-
δυναµώνεται µε µετακινήσεις διαρκώς. Πρόσφατα µετακινήθηκε
τεχνολόγος από το ακτινολογικό στο Ιπποκράτειο, αναισθησιο-
λόγοι, διάφορες ειδικότητες χωρίς να κάνετε τις προσλήψεις που
θα έπρεπε και στα δύο νοσοκοµεία και σε όλα τα νοσοκοµεία της
πόλης. 

Η κατάσταση έχει φθάσει να είναι τροµακτική. Μιλάµε για µία
νοσηλεύτρια για τριάντα ασθενείς.

Σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Είναι ή δεν είναι επικίνδυνο αυτό;
Αν µας πείτε, όπως µας είχε πει ο κ. Μητσοτάκης, να βγει κάποιος
ειδικός να εξηγήσει ότι δεν πεθαίνει εξαιτίας της υποστελέχωσης
κόσµος –παραφράζω εκείνη την αξέχαστη φράση του για τον
COVID-, τότε πραγµατικά θα ξανασηκώσουµε τα χέρια ψηλά.

Επειδή, όµως, είµαστε εδώ και επιµένουµε, υπάρχει σοβαρό
ζήτηµα υποστελέχωσης. Δεν αναπληρώνονται οι άνθρωποι που
φεύγουν, το προσωπικό µεγαλώνει, δεν έρχεται προσωπικό διότι
οι συνθήκες είναι εξοντωτικές, συνεχίζεται µε µετακινήσεις, τα
εργαστήρια εξαιτίας αυτής της υποστελέχωσης γνωρίζετε πως
το έργο το εκχωρούν σε ιδιώτες. Προφανώς αυτός είναι ο στόχος
σας. Για τον χώρο ανάνηψης του γαστρεντερολογικού, που σας
είχα ρωτήσει και είχατε πει ότι θα επιληφθείτε, δεν έγινε τίποτα.
Τα λειτουργικά προβλήµατα είναι πάρα πολλά. 

Επειδή, λοιπόν, οι εργαζόµενοι µε τροµερή αυτοθυσία έχουν
ξεπεράσει τα όριά τους, σωµατικά και ψυχικά, και λειτουργούν
υπό καθεστώς εξουθένωσης, επειδή οι συµπολίτες µου, οι Θεσ-
σαλονικείς, αγωνιούν και επειδή αξίζουν την καλύτερη φροντίδα
όλοι οι βορειοελλαδίτες, όπως όλοι οι πολίτες, σας καλώ σήµερα
να µας απαντήσετε εάν θα ικανοποιήσετε τα αιτήµατα των εργα-
ζοµένων, µε τις οποίες συντασσόµαστε. Είναι προσλήψεις µόνι-
µου προσωπικού όλων των ειδικοτήτων, ανάκληση των µετακινή-
σεων του προσωπικού του Θεαγενείου. 

Εµείς λέµε επαναφορά δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου
µισθού, κίνητρα να δώσουµε, ένταξη στα βαρέα και ανθυγιεινά
σε όσους εργάζονται σε πιεστικές συνθήκες, επέκταση ανθυγιει-
νού επιδόµατος και φυσικά µονιµοποίηση επικουρικού προσωπι-
κού. 

Το να πούµε «µην παραδίδετε την υγεία σε ιδιώτες» γνωρί-
ζουµε ότι θα σας βρει αντίθετους, ακριβώς γιατί είναι ίδια η πο-
λιτική και ίδιες οι πολιτικές επιλογές και πρακτικές που ακολουθή-
σατε και στις δηµόσιες υποδοµές και µεταφορές και καταλήξαµε
στο έγκληµα των Τεµπών: απαξίωση, υποβάθµιση, υποστελέ-
χωση για να κερδίζουν οι ιδιώτες.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, τι προτίθεστε να κάνετε για το Θε-
αγένειο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Νοτοπούλου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αγα-

πητή κύρια συνάδελφε, έχετε υπάρξει Υπουργός στην κυβέρνηση
του Αλέξη Τσίπρα και είστε και  Βουλευτής Θεσσαλονίκης.

Θα ήθελα σε όσα είπατε να σας αντιστρέψω το ερώτηµα. Από
τις 7 Ιουλίου 2019 και µε την εντολή του ελληνικού λαού, από
τότε που η διακυβέρνηση της χώρας πέρασε από τη δική σας κυ-
βέρνηση στη δική µας Κυβέρνηση, έχουµε για το Θεαγένειο Νο-
σοκοµείο Θεσσαλονίκης συν τριάντα πέντε γιατρούς, συν τριάντα
έξι νοσηλευτές και συν έναν λοιπό προσωπικό. Αυτό είναι µετρώ-
ντας τις συνταξιοδοτήσεις και αποχωρήσεις και τις προσλήψεις
πάσης σχέσης εργασίας. Το 2019 το Θεαγένειο είχε προϋπολο-
γισµό 63 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2024 έχει 119.156.122 ευρώ.

Θα ήθελα πάρα πολύ –ειλικρινά το λέω- κυρία συνάδελφε, να
µου πείτε µε απλά λόγια πώς ακριβώς µε περισσότερους για-
τρούς, µε περισσότερους νοσηλευτές, µε περισσότερο λοιπό
προσωπικό και µε τον διπλάσιο ακριβώς προϋπολογισµό σήµερα
το Θεαγένειο υπολειτουργεί και είναι έτοιµο να καταρρεύσει, ενώ
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επί της κυβερνήσεως της οποίας ήσασταν, αν θυµάµαι καλά Υφυ-
πουργός Μακεδονίας-Θράκης –φαντάζοµαι, δεν κάνω λάθος,
Υφυπουργός Εσωτερικών νοµίζω ότι ήσασταν- δεν είχε κανένα
πρόβληµα. Αν µου το εξηγήσετε αυτό µε απλά λόγια, θα σας απα-
ντήσω.

Όσον αφορά –να το πω και αυτό- για το ενδοσκοπικό εργαστή-
ριο του γαστρεντερολογικού τµήµατος, σας είχα πει ότι στον ορ-
γανισµό που ισχύει δεν προβλέπεται και στη νέα πρόταση ορ-
γανισµού που έχει υποβληθεί –αλλά δεν έχει περάσει στους
νέους οργανισµούς- προβλέπεται η δηµιουργία του, αλλά ακόµα
ο οργανισµός, όπως ξέρετε, έχει µια διαδικασία, έκδοση προεδρι-
κού διατάγµατος και λοιπά. Προς το παρόν δουλεύει το ενδοσκο-
πικό εργαστήριο δουλεύει µέσα στο γαστρεντερολογικό -
ογκολογικό τµήµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γεωργιάδη.
Ορίστε, κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ,

νοµίζω ότι δεν δικαιούστε να µου αντιστρέψετε το ερώτηµα.
Εσείς είστε Υπουργός, είστε εκεί για να δίνετε λύσεις, όχι για να
διαλύετε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Εµείς, λοιπόν, όµως -για να σας απαντήσω- µέσα σε πολύ
σκληρές συνθήκες, µνηµονιακές, µε λιτότητα καταφέραµε και
στηρίξαµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Να σας πω, λοιπόν, ότι
στην πόλη µου τη Θεσσαλονίκη ανοίξαµε Τοπικές Μονάδες Υ-
γείας, διακόσιες τριάντα επτά σε όλη τη χώρα. Ξεκινήσατε και
είστε ακόµα στις έντεκα, αν δεν κάνω λάθος. Βάλαµε δυόµισι εκα-
τοµµύρια ανασφάλιστους στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, κάναµε
περίπου επτά χιλιάδες προσλήψεις, τώρα αυτή τη στιγµή µου δια-
φεύγει ο ακριβής αριθµός. Γνωρίζετε, όµως, ότι κάναµε και δέκα
χιλιάδες προσλήψεις πρόσθετου προσωπικού, συµβασιούχους
και γνωρίζετε ότι δροµολογήσαµε άλλες δέκα χιλιάδες προσλή-
ψεις για την επόµενη τετραετία, τις οποίες δεν τις κάνατε και αρ-
νείστε να βάλετε µόνιµο προσωπικό. Μας φωνάζετε διαρκώς ότι
δεν θέλουν οι γιατροί να έρθουν να δουλέψουν στο ΕΣΥ και εµείς
σας αντιτείνουµε ότι πρέπει να δοθούν πολύ συγκεκριµένα κίνη-
τρα, όπως αυξήσεις µισθών, όπως η πρόσληψη επαρκούς προ-
σωπικού για να ζουν και να εργάζονται σε αξιοπρεπείς συνθήκες,
όπως η στήριξη των νοσοκοµείων µε εξοπλισµό, µε φάρµακα, µε
αναλώσιµα, µε ό,τι χρειάζεται ένα νοσοκοµείο για να λειτουργή-
σει.

Κοιτάξτε, επειδή καταντά πρόκληση όχι µόνο αυτή σας η το-
ποθέτηση, αλλά αυτή σας η στάση, θα επιµείνω στο ότι εσείς
αυτό που φροντίσατε να κάνετε είναι να πάρετε και να µετακινή-
σετε προσωπικό, τη στιγµή που όποιοι συνταξιοδοτούνται δεν
αναπληρώνονται και τη στιγµή που και Ταµείο Ανάκαµψης είχατε
και πρωτοφανείς δηµοσιονοµικές δυνατότητες είχατε για να στη-
ρίξετε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Συνήθως µας παραπέµπετε, βέβαια, στην ίδρυση του νέου
Ογκολογικού Νοσοκοµείου, σωστά; Αυτή τη φορά δεν το κάνατε.
Αναρωτιέµαι εάν έχετε κάποια πρόβλεψη για το τι θα κάνετε εκεί,
αν θα κάνετε προσλήψεις, αν έστω και για εκεί τις έχετε προβλέ-
ψει.

Εάν πούµε, όµως, ότι θέλουµε να είµαστε µία σύγχρονη ευρω-
παϊκή χώρα, τότε θα πρέπει να γίνουµε µία σύγχρονη ευρωπαϊκή
χώρα.

Γνωρίζετε, κύριε Γεωργιάδη, πόσος είναι ο µέσος όρος νοσο-
κοµειακών κλινών στην Ευρώπη και πόσος εδώ; Στην Ευρώπη,
λοιπόν, είναι 5,3 οι νοσοκοµειακές κλίνες ανά χίλιους κατοίκους
και στην Ελλάδα είναι µόλις 3,5 κλίνες ανά χίλιους κατοίκους.
Γνωρίζετε ότι αντίστοιχα είναι και τα ποσοστά µονάδων εντατικής
θεραπείας, για πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας γνωρίζετε ότι δεν
υπάρχει.

Ξέρετε, όµως, ότι έχει αυξηθεί πάρα πολύ η ιδιωτική δαπάνη
υγείας. Είµαστε στη χειρότερη θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Άρα, πρακτικά, λοιπόν, εσείς τι λέτε στους ογκολογικούς ασθε-
νείς που χρειάζονται άµεση θεραπεία; Ξαναλέω ότι βρίσκονται
µε το ελάχιστο προσωπικό το οποίο έχει ξεπεράσει τα όριά του.

Να σας πω τι άλλο κάνατε: Στείλατε το προσωπικό στη Μονάδα
«Κούρκουλος» στην Πυλαία. Ωραία, δεν αναπληρώθηκαν ούτε

αυτές οι θέσεις. Καλύπτετε τα κενά του Ιπποκράτειου, χωρίς να
κάνετε µόνιµες προσλήψεις. Γι’ αυτό έχετε σκοπό να πείτε κάτι,
ή µονίµως θα κάνετε µία άγονη, άσκοπη αντιπολίτευση στην κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που στήριξε ξανά το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας;

Στο τέλος της ηµέρας, κύριε Γεωργιάδη, γι’ αυτό βγήκαν οι πο-
λίτες στον δρόµο, επειδή τους στερείτε το οξυγόνο και έτσι τους
στερείτε και από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Λυπάµαι αν σας κου-
ράζω, αλλά να ξέρετε ότι δεν θα σταµατήσει ο αγώνας µέχρι το
Θεαγένειο να αποκτήσει τους γιατρούς που χρειάζεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν κουράζεται ο
Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αγα-

πητή κυρία συνάδελφε, όποιος µας άκουσε κατάλαβε. Εγώ σας
µίλησα για το Θεαγένειο, ούτε για το νέο Θεαγένειο που θα
έρθει, ούτε για τις Τοπικές Μονάδες Υγείας που µου αναφέρατε.
Με ρωτήσατε για το Θεαγένειο και σας απάντησα για το Θεαγέ-
νειο. Στο Θεαγένειο –επαναλαµβάνω, για να ακούσουν οι συµπο-
λίτες µου, γιατί εσείς προφανώς δεν θέλετε να το ακούσετε-
σήµερα, το 2025, έχουµε συν τριάντα πέντε γιατρούς, συν τριά-
ντα έξι νοσηλευτές και συν έναν λοιπό προσωπικό και ξοδεύουµε
από 60 εκατοµµύρια 120 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα, αν µετράµε
την πρόοδο του Θεαγενείου, είµαστε σήµερα πολύ καλύτερα από
ό,τι επί κυβερνήσεως Τσίπρα. Άρα, εάν σήµερα το Θεαγένειο κα-
ταρρέει, τότε επί των ηµερών σας έπρεπε να έχει πέσει να σας
πλακώσει.

Όσον αφορά τη Μονάδα Ηµερήσιας Νοσηλείας «Νίκος Κούρ-
κουλος», κάνετε λάθος, διότι το προσωπικό το οποίο µετακινή-
θηκε είναι ακριβώς το προσωπικό που χρησιµοποιείτο εντός του
Θεαγενείου για αυτή τη δουλειά. Οι ίδιοι οι άνθρωποι που έκαναν
τις χηµειοθεραπείες µέσα στο Θεαγένειο οι ίδιοι -µε το ονοµατε-
πώνυµό τους οι ίδιοι!- µετακινήθηκαν στη Μονάδα Ηµερήσιας Νο-
σηλείας «Νίκος Κούρκουλος» και να ευχαριστήσω για αυτό
ιδιαίτερα την κ. Μαριάννα Λάτση, τη µεγάλη χορηγό, που έχει αλ-
λάξει πραγµατικά τη ζωή των καρκινοπαθών και στον Άγιο Σάββα
και στο Θεαγένειο και βεβαίως, την ευχαριστώ για τη δωρεά που
ετοιµάζεται να κάνει για τη νέα Μονάδα Ηµερήσιας Νοσηλείας
«Νίκος Κούρκουλος» στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο του Ρίου
στην Πάτρα.

Να πω, επίσης, ότι µάλλον δεν τα ξέρετε καλά. Τα δυόµισι εκα-
τοµµύρια ανασφάλιστοι δεν εντάχθηκαν από την κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ στο σύστηµα, εντάχθηκαν από εµένα ως Υπουργό Υγείας
στην προηγούµενή µου θητεία µε τον νόµο του Μαρτίου του
2014, άρθρο 1 και µε την υπουργική απόφαση που εξέδωσα εγώ
τον Ιούνιο του 2014 και ο Μάκης Βορίδης τον Ιούλιο του 2014.
Εσείς το µόνο που κάνατε ήταν στην αλλαγή του νόµου τον Νο-
έµβριο του 2016 ότι αφαιρέσατε την τριµελή επιτροπή στον
έλεγχο δαπανών στα νοσοκοµεία.

Όλη, όµως, η ένταξη των ανασφάλιστων συµπολιτών µας και
τα δυόµισι εκατοµµύρια που είπατε στο σύστηµα έγινε από την
κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου µε Υπουργό Υγείας Άδωνι Γεωρ-
γιάδη και όχι µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, όπως διαρκώς λέτε. Εσείς
µπορεί να είστε και ανενηµέρωτη, δεν ξέρω αν το κάνετε επίτη-
δες. Πάντως ο ΣΥΡΙΖΑ το καπηλεύεται χωρίς καµία αµφιβολία,
άλλωστε αυτά είναι ΦΕΚ, δεν τίθεται σε διαφωνία κάτι που είναι
εκδοθέν στο Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβέρνησης.

Κλείνοντας, λοιπόν, για να το ξεκαθαρίσουµε και να ακούσει ο
κόσµος, αφήστε το τι θα γίνει µε το Νέο Θεαγένειο όταν έρθει.
Πράγµατι, το έχουµε εγκρίνει από τη Διυπουργική Επιτροπή
Στρατηγικών Επενδύσεων, κύριε Πρόεδρε. Θα είναι ένα τεράστιο
έργο 330 εκατοµµυρίων ευρώ, θα είναι έτοιµο –πιστεύω- σε πε-
ρίπου έξι µε επτά χρόνια από σήµερα, αλλά αυτό θα το δει ο
Υπουργός εκείνης της εποχής.

Το Θεαγένειο, το ίδιο Θεαγένειο που είχε η κυβέρνηση Τσίπρα
και η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, σήµερα είναι εξαιρετικά καλύτερα
από ό,τι επί κυβερνήσεως Τσίπρα. Τελεία και παύλα. Ούτε ιδιω-
τικοποιήσεις κάνουµε ούτε καταρρέει ούτε τίποτα. Του έχουµε
δώσει –ακούστε για να κλείσω και να το καταλάβετε καλά- διπλά-
σιο ετήσιο προϋπολογισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
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τον κύριο Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε τη δέκατη τρίτη µε αριθµό 600/25-2-2025

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλο-
νίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας
µε θέµα: «Τραγικές οι ελλείψεις στο ΕΚΑΒ Θεσσαλονίκης».

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα περάσω στην

επόµενη ερώτηση.
Πολύ απλά, κύριε Γεωργιάδη, γιατί οι πολίτες θυµούνται ότι

όταν ήταν ανασφάλιστοι εξαιτίας πολιτικών επιλογών της Κυβέρ-
νησής σας, τότε δεν έβρισκαν ούτε γιατρούς ούτε φάρµακα. Θυ-
µούνται, οι δυόµισι εκατοµµύρια συµπολίτες µας, πότε απέκτη-
σαν πρόσβαση στο ΕΣΥ, θυµούνται πότε πήραν φάρµακα και θυ-
µούνται ότι διαγράφηκαν τα χρέη τους 28 εκατοµµυρίων ευρώ.

Πάµε παρακάτω. Επειδή δεν κατάλαβα αν θα κάνετε προσλή-
ψεις -µάλλον κατάλαβα ότι δεν θα κάνετε στο Θεαγένειο- το ίδιο
τραγικό πρόβληµα υπάρχει και στο ΕΚΑΒ της Θεσσαλονίκης. Στο
ΕΚΑΒ, λοιπόν, το 40% των διασωστών εργάζονται ως επικουρικό
προσωπικό. Σας ζητούµε τη µονιµοποίησή τους χρόνια. Θα ήθελα
µία απάντηση γι’ αυτό. Ο µέσος όρος των εργαζοµένων είναι πε-
ρίπου τα πενήντα έξι έτη. Άρα, άνθρωποι που βρίσκονται στη
δύση του επαγγελµατικού τους βίου λειτουργούν κάτω από συν-
θήκες τροµακτικής εργασιακής εξουθένωσης για ένα πολύ κρί-
σιµο λειτούργηµα, όπως αυτό του διασώστη.

Άρα, λοιπόν, έχουµε το γεγονός ότι έχουν συσσωρεύσει πάνω
από οκτώ χιλιάδες διακόσιες εβδοµήντα οφειλόµενες ηµέρες
ανάπαυσης –οφείλετε, δηλαδή, τόσα ρεπό στους ανθρώπους-
και εννέα χιλιάδες επτακόσιες δεκαπέντε ηµέρες κανονικής
άδειας, κάτι που οφείλεται στους εργαζόµενους οι οποίοι και
πάλι µε αυτοθυσία φροντίζουν να είναι εκεί και να στηρίζουν τους
συµπολίτες µας. 

Επειδή, όµως, το ΕΚΑΒ Θεσσαλονίκης γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά πως καλύπτει και την υπόλοιπη Κεντρική Μακεδονία και λει-
τουργεί και µε τροµερή υποστελέχωση και µε σοβαρό πρόβληµα
στον στόλο, από τα είκοσι πέντε ασθενοφόρα λειτουργούν τα εί-
κοσι και από τα είκοσι πάρα πολλά παρουσιάζουν βλάβες, χρει-
άζονται συντήρηση και βγαίνουν εκτός. Τους θερινούς µήνες
πρέπει να εξυπηρετήσουν και τη Χαλκιδική και έτσι φτάνουµε στα
δώδεκα. 

Και ερωτώ το εξής: Θέλετε να φτάσετε τη Θεσσαλονίκη στην
κατάσταση που είχε φτάσει και να πεθαίνει η γυναίκα σε καρότσα
αγροτικού; Τι θέλετε επιτέλους για να στηρίξετε, τουλάχιστον,
το ΕΚΑΒ; Τόσα χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης και δεν µπο-
ρούσατε να πάρετε στόλο για τα ασθενοφόρα πανελλαδικά και
συγκεκριµένα στη Θεσσαλονίκη;

Άρα, λοιπόν, σας ρωτώ εάν έστω εκεί προβλέπετε να κάνετε
προσλήψεις και εάν σκοπεύετε να µονιµοποιήσετε το προσωπικό
το οποίο, όπως είπαµε, είναι δύο ταχυτήτων και ζει σε καθεστώς
τροµερής ανασφάλειας.

Και, φυσικά, τι άλλο σκέφτεστε να κάνετε, κύριε Υπουργέ –αν
σκέφτεστε να κάνετε κάτι- για το ΕΚΑΒ Θεσσαλονίκης, για να λει-
τουργήσει παρέχοντας τις υπηρεσίες µε ασφάλεια;

Θα καταθέσω, όµως, στα Πρακτικά και την ανακοίνωση των ερ-
γαζοµένων του ΕΚΑΒ και την ανακοίνωση των εργαζοµένων του
Θεαγενείου που διαψεύδουν απόλυτα το ψευδέστατο αφήγηµά
σας για δήθεν στήριξη του Θεαγενείου και ικανοποιητικό αριθµό
προσωπικού. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Νοτοπούλου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Με

φέρνετε σε πάρα πολύ δύσκολη θέση γιατί µου είστε εξαιρετικά
συµπαθής. Το λέω ειλικρινά, µε καµία διάθεση ειρωνείας. 

Με ρωτάτε εάν από το Ταµείο Ανάκαµψης δεν σκεφτήκαµε να
πάρουµε νέο στόλο ασθενοφόρων. Μα, δεν µπορεί να µην το ξέ-
ρετε αυτό. Στο Ταµείο Ανάκαµψης έχουµε εντάξει ένα πρόγραµ-

µα που λέγεται «ΑΙΓΙΣ». Το «ΑΙΓΙΣ» είναι ένα µεγάλο πρόγραµµα
περίπου 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ και έχει τρεις χρηµατοδοτικές
πηγές. Μία από τις τρεις είναι το Ταµείο Ανάκαµψης. Και ήδη εγώ
ως Υπουργός Ανάπτυξης το είχα υπογράψει και τώρα ως Υπουρ-
γός Υγείας –και µε τον τότε Υπουργό Πολιτικής Προστασίας κ.
Χαρδαλιά, εκείνη την εποχή- είµαι στην ευχάριστη θέση να πω
ότι φέτος θα παραλάβουµε διακόσια πενήντα καινούργια ασθε-
νοφόρα. Για την ακρίβεια, είναι εκατόν ογδόντα κλασικού τύπου,
είκοσι µε εντατικές και πενήντα κινητές µονάδες υγείας. Αυτά θα
τα παραλάβουµε µέσα στο 2025 και είναι από το µεγάλο πρό-
γραµµα του Ταµείου Ανάκαµψης «ΑΙΓΙΣ».

Αυτό δεν µπορεί να µην το ξέρετε. Έχει προηγηθεί δηµόσιος
διεθνής διαγωνισµός, τεύχη δηµοπράτησης, κατακύρωση και το
ορόσηµο για την επίτευξη του στόχου είναι η παράδοσή του στο
ΕΚΑΒ του Υπουργείου Υγείας έως τα τέλη του 2005. Άρα, φέτος
παίρνουµε διακόσια πενήντα καινούργια ασθενοφόρα από το
«ΑΙΓΙΣ».

Δεύτερον, για τη Θεσσαλονίκη παραλάβαµε φέτος δεκαεπτά
νέα ασθενοφόρα από το ΠΕΠ Κεντρικής Μακεδονίας, δώδεκα
ασθενοφόρα οχήµατα και οκτώ µηχανές από το ΠΕΠ Κεντρικής
Μακεδονίας και, επαναλαµβάνω, έχουµε να παραλάβουµε το µε-
ρίδιο που αναλογεί στο ΕΚΑΒ Θεσσαλονίκης από το µεγάλο πρό-
γραµµα «ΑΙΓΙΣ», τα διακόσια πενήντα νέα ασθενοφόρα. Αυτά τα
πρώτα είναι επιπλέον. Είναι από τα ΠΕΠ. Δεν είναι από τα διακό-
σια πενήντα. Είναι επιπλέον. 

Όσον αφορά τώρα στο ΕΚΑΒ Θεσσαλονίκης εν γένει, φυσικά
υπάρχει έλλειµµα προσωπικού. Έχουµε εγκρίνει εξακόσιες θέ-
σεις µόνιµες για το ΕΚΑΒ µε το πρόγραµµα του 2024 και άλλες
πεντακόσιες µε το πρόγραµµα του 2025. Έχουµε κάνει επικου-
ρικό προσωπικό. Έχουµε ζητήσει άλλα πενήντα άτοµα επικουρι-
κού προσωπικού φέτος στο ΕΚΑΒ Θεσσαλονίκης.

Δεν θέλω να υποκριθώ. Το έλλειµµα διασωστών, ειδικά οδηγών
ασθενοφόρων, είναι ένα µεγάλο έλλειµµα για τη χώρα. Δεν βρί-
σκει σήµερα ούτε ο ιδιωτικός τοµέας και έχουµε ψηφίσει και µια
σειρά τροπολογιών εδώ για να επιταχύνουµε τις διαδικασίες του
ΑΣΕΠ, για να µπορούν να κάνουν τη δουλειά αυτή ακόµα και οι
εκπαιδευόµενοι. Τα ξέρετε. Άρα, µην αντιδικούµε σε πράγµατα
που είναι γνωστά. 

Όµως, θα σας πω δύο πράγµατα πριν κλείσω, µήπως τα µά-
θετε γιατί µπορεί να µην τα ξέρετε. Σε προηγούµενη επίκαιρη
ερώτησή µου εδώ από συνάδελφο του ΠΑΣΟΚ, Βουλευτή από τη
Χαλκιδική, είχα καταθέσει τη µείωση του µέσου χρόνου απόκρι-
σης του ΕΚΑΒ. Το ΕΚΑΒ Χαλκιδικής είναι υποτµήµα του ΕΚΑΒ
Βορείου Ελλάδος, δηλαδή το ΕΚΑΒ Θεσσαλονίκης. Το 2023, ο
µέσος χρόνος απόκρισης ήταν µία ώρα και δεκαπέντε λεπτά στη
Χαλκιδική και το ρίξαµε στα δεκαπέντε λεπτά. Από τη µία ώρα και
δεκαπέντε λεπτά, στα δεκαπέντε λεπτά. Μάλιστα, µπορείτε να
πάρετε τα Πρακτικά. Ο συνάδελφος –και τον ευχαριστώ- έδωσε
και συγχαρητήρια για την πολύ µεγάλη βελτίωση του ΕΚΑΒ το
2024. Αναφέροµαι στην περιοχή που µε ρωτάτε.

Επίσης, ίσως να µη γνωρίζετε ότι οι εργαζόµενοι του ΕΚΑΒ
Θεσσαλονίκης –και τους ευχαριστώ γι’ αυτό- ήταν τόσο ευχαρι-
στηµένοι από την έως σήµερα συνεργασία µας, που σε ειδική εκ-
δήλωση στο «Μακεδονία Παλλάς» πριν από µερικούς µήνες µε
κάλεσαν και µου έδωσαν τιµητικό βραβείο! Μιλάω για το ΕΚΑΒ
Θεσσαλονίκης! Είναι αυτοί που µε ρωτάτε! Με συγχωρείτε, αλλά
δεν µπορεί να τα κάνουµε όλα χάλια και να έχουµε διακόσια πε-
νήντα καινούργια ασθενοφόρα από το «ΑΙΓΙΣ»! 

Σήµερα –θα το ξέρει αυτό ο κύριος Πρόεδρος, ως παράδειγµα
το φέρνω- ήµουν στο ΕΚΑΒ εδώ στην Αθήνα, όπου παραλάβαµε
από τον Περιφερειάρχη Αττικής κ. Χαρδαλιά πενήντα δύο και-
νούργια ασθενοφόρα για το ΕΚΑΒ Αττικής, το αντίστοιχο ΠΕΠ
όπως της Θεσσαλονίκης. Σήµερα τα παραλάβαµε, µπορεί τα δελ-
τία να το δείξουν το βράδυ. Μπορείτε να µπείτε να δείτε στο
Facebook το live που έκανα όταν έµπαιναν µέσα τα ασθενοφόρα
να τα δείτε µε τα µάτια σας.

Μην τα παρουσιάζετε όλα µαύρα! Δεν είναι όλα µαύρα στη
χώρα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Ορίστε, κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο.
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ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ,
νοµίζω ότι µπερδευτήκατε λίγο. Ο ρόλος σας είναι να µας απα-
ντάτε στις ερωτήσεις µας και, κυρίως, να απαντάτε στις ανάγκες
των πολιτών, στηρίζοντας τη δηµόσια υγεία. 

Σας παρακολούθησα µε προσοχή να λέτε πόσο καλές είναι οι
σχέσεις σας µε τους εργαζόµενους. Δεν είναι αυτό το θέµα µας.
Το θέµα µας είναι να ικανοποιηθούν τα απολύτως δίκαια αιτήµατά
τους. Τα αιτήµατά τους, όπως τα κατέθεσα ήδη στα Πρακτικά,
είναι η άµεση ενίσχυση του προσωπικού των διασωστών µέσω
προσλήψεων µόνιµου προσωπικού, η µονιµοποίηση επικουρικών
διασωστών, η άµεση διευθέτηση οφειλόµενων ρεπό, το πότε θα
γίνει επιτέλους ο σύγχρονος καινούργιος οργανισµός του ΕΚΑΒ,
η άµεση ανανέωση του στόλου και είναι και η υπενθύµιση της
υποχρέωσής σας απέναντι στην πολιτεία και τους πολίτες. 

Η επιστολή τους είναι στις 13 Φεβρουαρίου 2025. Σ’ αυτήν την
επιστολή, λοιπόν, λένε όπως σας είπα και στην αρχή, ότι µέχρι
τώρα η Θεσσαλονίκη έχει είκοσι από τα είκοσι πέντε ασθενο-
φόρα. Σας είχαµε ρωτήσει µε τον συνάδελφο Χρήστο Γιαννούλη
γι’ αυτά τα ασθενοφόρα. Δεν µας είχατε απαντήσει και, φυσικά,
δεν φτιάχτηκαν. Σας υπενθυµίζουν οι εργαζόµενοι πως σύµφωνα
µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα, αλλά και τις ανάγκες παροχής υπη-
ρεσιών υγείας, θα έπρεπε να είναι ένα ασθενοφόρο για κάθε δε-
καπέντε, είκοσι χιλιάδες πληθυσµού. 

Η Θεσσαλονίκη, λοιπόν, κύριε Γεωργιάδη, θα έπρεπε να έχει
πενήντα ασθενοφόρα. Θα περιµένουµε πραγµατικά µε αγωνία τα
νέα οχήµατα. Θα περιµένουµε µε ακόµα µεγαλύτερη αγωνία το
πλήρωµά τους, γιατί δεν άκουσα αν προτίθεστε να κάνετε προσ-
λήψεις. Γνωρίζω πως αυτό που έχετε κάνει µέχρι στιγµής είναι
να διευκολύνετε την απόσπαση ανεκπαίδευτου προσωπικού από
τους ΟΤΑ, όπως είναι οι ένστολοι και προσφάτως και ειδικευόµε-
νοι στα ΙΕΚ, σπουδαστές από τα ΙΕΚ-ΕΚΑΒ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εξηγήστε µας, κύριε Γεωργιάδη, µε γενναιότητα, αλλά και µε
ειλικρίνεια, ποιος είναι ο πραγµατικός λόγος που δεν κάνετε µό-
νιµες προσλήψεις ούτε στο ΕΚΑΒ. Κι εκεί δεν βρίσκετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Νοτοπούλου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρώ-

τα από όλα, κάνουµε, σας είπα. Εξακόσιες προσλήψεις µόνιµου
προσωπικού προκηρύχθηκαν το 2024 και άλλες πεντακόσιες
προσλήψεις µόνιµου προσωπικού γίνονται το 2025. Δεν έχουν
προκηρυχθεί, θα προκηρυχθούν. Άρα, σε δύο χρόνια θα έχουµε
κάνει χίλιες εκατό προκηρύξεις προσλήψεων µόνιµου προσωπι-
κού στο ΕΚΑΒ. 

Άρα, ειλικρινά µπερδεύοµαι. Μου λέτε: «Γιατί δεν χρησιµοποι-
είτε χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης για να αγοράσετε νέα
ασθενοφόρα;». Αγοράζουµε διακόσια πενήντα καινούργια. Μου
λέτε: «Γιατί δεν κάνετε µόνιµες προσλήψεις στο ΕΚΑΒ;». Κά-
νουµε. Είναι χίλιες εκατό σε δύο χρόνια. Αν το ερώτηµά σας είναι
«Γιατί κάνετε µόνο χίλιες εκατό, ενώ χρειάζεστε δυόµισι χιλιά-
δες;» –λέω ένα τυχαίο νούµερο- η απάντηση είναι «Διότι στο Δη-
µόσιο έχουµε τον κανόνα ένα προς ένα, δηλαδή µία αποχώρηση
για µία πρόσληψη, η οποία αποτελεί µνηµονιακή δέσµευση του
µνηµονίου Τσίπρα που κι εσείς έχετε ψηφίσει και η οποία, βε-
βαίως, ισχύει µέχρι τη λήξη συµφωνίας του ελληνικού χρέους
που είναι άλλα επτά χρόνια από σήµερα».

Άρα, λοιπόν µε ρωτάτε γιατί λόγω του µνηµονίου που ψηφί-
σατε δεν προσλαµβάνω περισσότερους στο ΕΚΑΒ. Δεν µπορώ
να βγάλω άκρη, µε συγχωρείτε. Με κάθε σεβασµό και συµπάθεια,
εδώ είναι αυτό που λέµε «η επιστήµη σηκώνει τα χέρια ψηλά».

Άρα, λέω ξανά ότι αγοράζουµε καινούργια ασθενοφόρα, παίρ-
νουµε επικουρικό προσωπικό και προκηρύσσουµε µόνιµο προ-
σωπικό όσο περισσότερο µπορούµε. Αν θέλατε περισσότερες
µόνιµες προσλήψεις, τα παράπονά σας στον Τσίπρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε τη συζήτηση της δέκατης έκτης, µε αριθµό

615/4-3- 2025, επίκαιρης ερώτησης του δεύτερου κύκλου του

Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, κ. Βασίλη Κόκκαλη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Αθέµιτες και παράνοµες χρεώσεις των ασφα-
λισµένων από ιδιωτικές δοµές υγείας, κατά κατάφορη παραβίαση
των υποχρεώσεών τους προς τον ΕΟΠΥΥ και κερδοσκοπώντας
εις βάρος των ασθενών». 

Έχετε τον λόγο, κύριε Κόκκαλη, για την πρωτολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Το θέµα της σηµερινής ερώτησης, κύριε Υπουργέ, είναι «αθέ-

µιτες και παράνοµες χρεώσεις από ιδιωτικές δοµές». 
Πριν από αυτό, όµως, οφείλω να πω, ότι πριν από µια εβδο-

µάδα, δώσατε λύση στις νοσηλεύτριες, οι οποίες είναι σύζυγοι,
για τη συνυπηρέτηση στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Το ξε-
καθαρίζω, ήταν µια αδικία, η οποία είχε δηµιουργηθεί µε εγκύ-
κλιο, όχι δικιά σας. 

Οι παράνοµες χρεώσεις των ιδιωτικών δοµών. Οι υπηρεσίες
στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, κύριε Υπουργέ, αφορούν σε
εξετάσεις µικροβιολογικές, απεικονιστικές και άλλου είδους εξε-
τάσεις. Όταν ο ασφαλισµένος, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, επι-
λέξει µία δηµόσια δοµή, δεν επιβαρύνεται. Όταν, όµως, επιλέξει
µια ιδιωτική δοµή, δυστυχώς, τα πράγµατα είναι διαφορετικά. Δεν
λέω ότι είναι ο κανόνας, πάντως οι καταγγελίες είναι αρκετές.
Έχω στη διάθεσή µου ένα τιµολόγιο µιας ασφαλισµένης. Η επί-
σκεψη στη ρεσεψιόν της ιδιωτικής δοµής χρεώνεται µε 21 ευρώ
η επίσκεψη, µε το «Γεια σας, ήρθα». 

Το πρώτο σφάλµα, η πρώτη παρανοµία, είναι ότι αφού χρεώ-
νουν πλασµατικά, έρχονται και κάνουν έκπτωση  90%. Τόση γεν-
ναιοδωρία; Για δέκα εξετάσεις βγαίνει το ποσό των 477 ευρώ,
έκπτωση 357 ευρώ, πληρωτέο 120 ευρώ. Από τα 120 ευρώ, σύµ-
φωνα µε τη σχετική Υπουργική Απόφαση, έπρεπε να πληρωθεί
το 15%. Η δικαιολογία ποια είναι; Ότι η σύµβαση της ιδιωτικής
δοµής µε τον ΕΟΠΥΥ, δεν ισχύει για µετά τις δέκα η ώρα το
βράδυ και για τα Σαββατοκύριακα. Δηλαδή, αθέµιτες και παρά-
νοµες ερωτήσεις.

Ερωτάσθε: Είναι σε γνώση του Υπουργείου αυτές οι αθέµιτες
και παράνοµες χρεώσεις των ιδιωτικών δοµών; Κι αν ναι, τι προ-
τίθεστε να κάνετε για την αντιµετώπιση αυτού του πολύ σοβαρού
φαινοµένου, δοθέντος ότι απασχολεί την υγεία των πολιτών; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη. Ενδιαφέρουσα ερώτηση, κύριε Υπουργέ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, ευχαριστώ πολύ τον κύριο συνάδελφο, για τα καλά του
λόγια, για την εγκύκλιο. Την αναµένω να εκδοθεί εντός των ηµε-
ρών. Ευχαριστώ και για την ερώτηση. Η ερώτηση, κύριε Πρό-
εδρε, δεν είναι µόνο πολύ ενδιαφέρουσα, αλλά είναι και πάρα
πολύ χρήσιµη. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στην ουσία. Πρώτα απ’ όλα, όλοι οι συµπολί-
τες µας έχουν τη δυνατότητα µέσω του φακέλου ασφάλισης
υγείας, να υποβάλουν δήλωση εναντίωσης, για όποια καταχρη-
στική χρέωση τους κάνει οποιοιδήποτε διαγνωστικό κέντρο ή
ιδιωτική µονάδα υγείας. 

Διαχειριζόµαστε, τον χρόνο, στον ΕΟΠΥΥ, αρκετές χιλιάδες τέ-
τοιων καταγγελιών. Είχαµε κάνει και αναλυτική ενηµέρωση στην
αρµόδια επιτροπή της Βουλής, σε σχετική πρόσκληση του Συνη-
γόρου του Πολίτη, τον οποίο είχα καλέσει και εγώ στην επιτροπή.
Πάµε τώρα, όµως, στην ουσία. Θέλω να πω δυο πράγµατα κι ευ-
χαριστώ, πραγµατικά, για την ερώτηση, για να ακουστούν.

Πρώτα απ’ όλα, καµία ιδιωτική µονάδα υγείας δεν µπορεί να
ζητάει επιπλέον χρήµατα, που δεν προβλέπονται στη σύµβαση
που έχει µε τον ΕΟΠΥΥ. Εάν κάποια µονάδα ζητάει περισσότερα
χρήµατα από όσα προβλέπει η σύµβαση της µονάδας, αυτός
είναι λόγος να καταγγελθεί η σύµβαση µε τον ΕΟΠΥΥ. Πρώτον,
αυτό. 

Δεύτερον, στα ιδιωτικά διαγνωστικά κέντρα, το µόνο το οποίο
µπορούν να χρεώσουν οι µονάδες είναι το 1 ευρώ κατά την εί-
σοδο, τα 3 ευρώ σε απεικονιστικές και τη συµµετοχή του ασθε-
νούς, το 15%, επί του κρατικού τιµολογίου. Τίποτε άλλο.

Όταν ακούω να λένε κάποιοι στο γραφείο µου που κάνουν κα-
ταγγελίες, ότι µας ζήτησαν 50 ευρώ, 100 ευρώ, 150 ευρώ γιατί,
λέει, έφτασαν το πλαφόν –δεν  ξέρω αν το έχετε ακούσει- αυτός
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είναι λόγος καταγγελίας της σύµβασης. 
Υπάρχει πλαφόν, το λεγόµενο πλαφόν 1, «clowback 1», που

αφορά τη σχέση του ΕΟΠΥΥ µε τη µονάδα, όχι τη σχέση του
ασφαλισµένου µε τη µονάδα. Η µονάδα που θέλει να έχει σύµ-
βαση µε τον ΕΟΠΥΥ, υποχρεούται να τηρεί τη σύµβαση και η
σύµβαση λέει «σε όλους τους ασφαλισµένους του ΕΟΠΥΥ ισ-
χύουν οι ίδιοι κανόνες και δεν υπάρχει κανένα πλαφόν». Τελεία!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Πάµε στα ιδιωτικά νοσοκοµεία τώρα. Πρόσφατα πέρασα από
το διοικητικό συµβούλιο του ΕΟΠΥΥ και έχω υπογράψει κι εγώ
µια διαδικασία έκδοσης. Φέρνει νέα σύµβαση. Στη νέα σύµβαση
έχουµε -κατά τη συζήτηση που κάναµε στη Βουλή µε τον Συνή-
γορο του Πολίτη και τους Βουλευτές- περιγράψει και συµφωνή-
σει ο ΕΟΠΥΥ και οι ιδιωτικές κλινικές απολύτως, κατά γράµµα,
ποιες είναι οι υποχρεώσεις του ΕΟΠΥΥ. Οτιδήποτε δεν περιλαµ-
βάνεται στη σύµβαση είναι λόγος καταγγελίας της σύµβασης.
Οποιαδήποτε χρέωση account που δεν περιλαµβάνεται στη σύµ-
βαση, που επιτρέπεται, δηλαδή, από τη σύµβαση επιπλέον, πρέ-
πει να αναρτάται σε κεντρικό σηµείο στην είσοδο, σε κεντρικό
σηµείο στο site τους και να έχει ενηµερωθεί ο πολίτης πριν κάνει
την εξέταση, τι ακριβώς µπορεί να του χρεώσουν. Εάν δεν έχουν
κάνει αυτό και δεν έχει ενηµερωθεί ακριβώς τι πάνε να  του χρε-
ώσουν -που επιτρέπεται από τη σύµβαση, τονίζω, γιατί αν δεν επι-
τρέπεται, δεν ισχύει- τότε ο πολίτης δικαιούται να µην τους πλη-
ρώσει. Δεν επιτρέπεται να χρεώνεις κανέναν, εάν δεν τον έχεις
ενηµερώσει από πριν για το τι είναι ακριβώς είναι αυτό που τον
βάζεις να πληρώσει. Τελεία και παύλα. 

Όλα αυτά τα καταγράφουµε ακριβώς στη νέα σύµβαση -θα τη
δείτε σε λίγο σε ΦΕΚ- και νοµίζω ότι ξεκαθαρίζεται πάρα πολύ
καλά ότι βάζει επιτέλους ένα καθαρό πλαίσιο τι µας προσφέρουν,
δηλαδή, τι αγοράζουµε -να το πω απλά-  ως άνθρωποι από τις
ιδιωτικές κλινικές, τι υποχρεούνται να µας δώσουν και τι δεν υπο-
χρεούνται, ώστε να είναι όλοι συνεννοηµένοι σωστά και να µην
έχουµε διαρκώς τέτοιου τύπου αντιδικίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Κόκκαλης έχει
τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, κύριε Υπουργέ, εδώ οι περιπτώσεις είναι αρκετές

και είναι εκκωφαντικές. Θέλω να αναφέρω µόνο µια περίπτωση.
Σύµφωνα µε το παράρτηµα της σχετικής υπουργικής απόφασης,
η τελευταία τροποποιητική ήταν 30-12-2024. Η γενική εξέταση αί-
µατος, αιµοσφαιρίνη, αριθµός ερυθρών αιµοσφαιρίων, αριθµός
λευκών είναι 3,74 ευρώ, το κρατικό τιµολόγιο. Έπρεπε να πλη-
ρώσει το 15%, 0,56 λεπτά περίπου. Στο τιµολόγιο πλήρωσε για
τη γενική αίµατος 29 ευρώ, 29,90. Άρα, µιλάµε ότι εδώ κάποιες
ιδιωτικές δοµές παραβιάζουν ευθέως τη σύµβαση που έχουν
υπογράψει µε τον ΕΟΠΥΥ. 

Αυτό το οποίο οφείλετε να κάνετε ως Κυβέρνηση είναι πως θα
ενταθεί ο έλεγχος αυτών των περιπτώσεων, ώστε να λαµβάνει
γνώση το Υπουργείο από τον πολίτη, µέσω του Συνηγόρου του
Πολίτη ή του Καταναλωτή, για να υπάρχουν οι σχετικές κυρώ-
σεις. Γιατί, όπως είπατε, όποιος παραβιάζει τη σύµβαση, οφείλει
να υποστεί και τις συνέπειες. Συνεπώς, είναι θέµα ελέγχου και
πρέπει να αναµορφωθεί το σχετικό πλαίσιο του ελέγχου αυτών
των αθέµιτων και παρανόµων χρεώσεων, όπου κάποιες –όχι όλα
τα ιδιωτικά κέντρα- ιδιωτικές δοµές υγείας πράττουν, δυστυχώς. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, θα ήθελα πολύ να λάβω γνώση της καταγγελίας για τα 29
ευρώ για αιµατολογικές εξετάσεις. Συµµετοχή είπατε. Είναι  αδια-
νόητο! Μου δίνει, όµως, την ευκαιρία να πω, ότι πρώτον έχουµε
ήδη αποστείλει 5,2 εκατοµµύρια µηνύµατα σε 5,2 εκατοµµύρια
δικαιούχους για τις προληπτικές εξετάσεις, για τις καρδιαγγει-
ακές εξετάσεις και εγκεφαλικές παθήσεις. Μέσα είναι οι εξετά-
σεις αίµατος. Όλοι πρακτικά οι συµπολίτες άνω των 35 ετών
δικαιούνται δωρεάν εξετάσεις αίµατος φέτος. Κάντε χρήση του
δωρεάν. Πατάτε το κουµπί στο µήνυµα, εγγράφεστε στην πλατ-
φόρµα, σου λέει πού να πας, σου κλείνει ραντεβού και πας και

κάνεις δωρεάν την εξέταση. 
Είναι κρίµα να σας δίνουµε δωρεάν εξετάσεις και να πηγαίνετε

να τις πληρώνετε από την τσέπη σας. Εγώ το θεωρώ τροµερή
σπατάλη. 

Δεύτερον, επαναλαµβάνω, τα ιδιωτικά διαγνωστικά κέντρα δεν
µπορούν να χρεώνουν επιπλέον για τις εξετάσεις, πλην του 1
ευρώ και των 3 ευρώ, που είναι το εισιτήριο εισόδου που βάλαµε,
και του 15% επί του κρατικού τιµολογίου. Δεν µπορούν να ζητούν
παραπάνω. Εάν ζητούν παραπάνω, έχουν παραβιάσει τη σύµ-
βαση. Στην ηλεκτρονική πλατφόρµα που σας είπα, στον ηλεκτρο-
νικό φάκελο µπορεί να κάνει καταγγελία ο συµπολίτης µας που
έχει υποστεί αυτή την καταχρηστική χρέωση και µε τις ηλεκτρο-
νικές πλατφόρµες που κατασκευάζουµε τώρα αυτοί οι έλεγχοι
θα είναι και αυτοµατοποιηµένοι. 

Να αναφέρω τώρα, επειδή είναι η ηµέρα τέτοια, ότι πριν από
λίγο παρουσιάσαµε στο Υπουργείο Υγείας από σήµερα την και-
νούργια αναβαθµισµένη έκδοση του «MyHealth», όπου πλέον θα
µπαίνουν µέσα και όλες οι διαγνωστικές εξετάσεις. Άρα, µπο-
ρούµε να παρακολουθούµε το τι έχετε κάνει µέσα από τον ηλε-
κτρονικό φάκελο και εκεί θα βάλουµε και τρόπο να µπορεί
κάποιος να κάνει καταγγελία για υπερχρεώσεις, για τις καταχρη-
στικές χρεώσεις, δηλαδή. Γιατί όλα αυτά που λέτε, δυστυχώς,
είναι πράγµατα, που πράγµατι συµβαίνουν και εµείς ως ΕΟΠΥΥ
τα κυνηγάµε και δεν θέλουµε να συµβαίνουν. Γι’ αυτό και βά-
ζουµε και πρόστιµα και καταγγέλλουµε τις συµβάσεις όσων τα
κάνουν.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. Πριν περάσουµε στην επόµενη ερώτηση, επι-
τρέψτε µου να αναγνώσω εν τάχει ερωτήσεις, οι οποίες δεν θα
συζητηθούν. 

Η πρώτη οµάδα αφορά τις ερωτήσεις που δεν θα συζητηθούν
κατόπιν συνεννόησης και είναι οι εξής:

Η πρώτη µε αριθµό 603/27-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα:
«Άµεση ανάκληση της απόφασης κατάργησης της Βάσης Ετοι-
µότητας - Επιφυλακής µε έδρα την Καβάλα».

Η τρίτη µε αριθµό 610/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασό-
πουλου προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας µε θέµα: «Για τις ζηµίες στον Δήµο Αργοστολίου από τις
πληµµύρες την 13η Φεβρουαρίου 2025 - Μέτρα αντιπληµµυρικής
προστασίας και αποκατάστασης - ανακούφισης των πληγέντων
στην Τοπική Κοινότητα Περατάτων της Δηµοτικής Ενότητας Λει-
βαθούς του Δήµου Αργοστολίου».

Η ένατη µε αριθµό 606/3-3-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Οδική σύν-
δεση Αεροδροµίου Καστελλίου µε Μεσαρά και νότιο τµήµα του
Ηρακλείου».

Η δεύτερη µε αριθµό 593/25-2-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα:
«Ο κίνδυνος απώλειας πόρων από το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας προ των πυλών».

Επίσης, δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των Βουλευτών,
οι εξής ερωτήσεις:

Η πρώτη µε αριθµό 594/25-2-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ, προς τον Υπουρ-
γό Υγείας µε θέµα: «Κρίσιµη κατάσταση λόγω αποδυνάµωσης
του Αναισθησιολογικού Τµήµατος του Γενικού Νοσοκοµείου Κο-
µοτηνής».

Η τέταρτη µε αριθµό 605/28-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελ-
ληνικής Λύσης κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Αγρο-
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τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη άµε-
σης καταβολής αποζηµιώσεων στους κτηνοτρόφους του Έβρου,
των οποίων το ζωικό κεφάλαιο θανατώθηκε λόγω της πρόσφατης
ζωονόσου, µε επίσης αναγκαία την αναστολή της υποχρέωσης
καταβολής από µέρους τους ασφαλιστικών, φορολογικών και δα-
νειακών υποχρεώσεων, µέχρι την πλήρη ως άνω αποπληρωµή και
την ανασύσταση του ζωικού τους κεφαλαίου».

Η ενδέκατη µε αριθµό 612/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών
µε θέµα: «Προβλήµατα ασφαλείας στην κατασκευή της σήραγ-
γας της γραµµής 4 του µετρό».

Τέλος, δεν θα συζητηθεί, λόγω αναρµοδιότητας, η τέταρτη µε
αριθµό 589/24-2-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Ελληνικής Λύσης κ. Στυλιανού Φωτόπουλου προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Χωρίς την υποσχεθείσα σύζευξη
µε τις αρµόδιες αρχές και υπηρεσίες η πλατφόρµα δήλωσης πε-
ριουσιακής κατάστασης».

Θα συζητηθεί τώρα η δωδέκατη µε αριθµό 616/4-3-2025 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χίου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Σταύ-
ρου Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής µε θέµα: «Φθίνουσα πορεία του ελληνικού νηολογίου».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής κ. Στέφανος Γκίκας. 

Κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να κάνω εισαγωγή

στην επίκαιρη ερώτησή µου για τη διαχρονική, την προαιώνια
σχέση ναυτιλίας και Ελληνισµού. 

Σήµερα η ναυτιλία αποτελεί έναν από τους σηµαντικότερους
και πιο εξωστρεφείς πυλώνες της ελληνικής οικονοµίας, συνει-
σφέροντας κατά µέσο όρο 18 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο
στο ακαθάριστο προϊόν της χώρας µας, περίπου 8%. Τη δεκαετία
του 2012-2022, οι σχετικές εισπράξεις ξεπέρασαν τα 148,3 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. 

Σε ευρωπαϊκό πλαίσιο, η ελληνική ναυτιλία κατέχει περίπου το
60% του κοινοτικού στόλου, συµβάλλοντας στην οικονοµική
ασφάλεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στην επίτευξη των κλιµα-
τικών της στόχων, δεδοµένου ότι η ναυτιλία είναι γνωστό ότι απο-
τελεί έναν από τους πιο καθαρούς τρόπους µεταφορών. 

Ωστόσο, παρά την καταλυτική σηµασία της ναυτιλίας στην οι-
κονοµική µας ανάπτυξη, το εθνικό νηολόγιο συνεχώς συρρικνώ-
νεται, µε την Κυβέρνηση να παραµένει αδρανής και ανίκανη να
αντιστρέψει αυτήν την φθίνουσα πορεία. 

Στις αρχές του 2000 το ποσοστό χωρητικότητας στην ελληνική
σηµαία ξεπερνούσε το 30% της χωρητικότητας του ελληνόκτη-
του στόλου. Σήµερα είναι µόνο στο 11,5%. Η δύναµη του ελλη-
νόκτητου στόλου ανεβαίνει και το ελληνικό νηολόγιο φθίνει. Είναι
σαφές ότι οι πολιτικές σας ωθούν το ελληνόκτητο πλοίο να εγκα-
ταλείψει το εθνικό νηολόγιο, προφανώς εκ του γεγονότος ότι δεν
µπορεί µε ελληνική σηµαία να ανταπεξέλθει στις απαιτήσεις της
σύγχρονης, ανταγωνιστικής διεθνούς ναυτιλίας. 

Σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, ο αριθµός των
πλοίων που φέρουν την ελληνική σηµαία ελαττώθηκε τόσο σε σύ-
γκριση µε το 2022, όσο και το 2023. Εγώ θα έλεγα πιο παραστα-
τικά -σας θυµίζω, είναι δικά σας στοιχεία που µου παραχωρήσετε
πριν λίγες ηµέρες- ότι από το 2015 ο υπό ελληνική σηµαία ελλη-
νικός στόλος από επτακόσια εβδοµήντα επτά πλοία και πάνω από
τρεις χιλιάδες χώρους, σήµερα είναι στα πεντακόσια ογδόντα
τέσσερα. Εάν δε, µιλήσουµε και για καθαρά ποντοπόρα πλοία,
πολύ µεγαλύτερα, δεν είναι ούτε στα µισά. 

Ερωτάστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα σχεδιάζει να λάβει
το Υπουργείο σας για την αντιστροφή των διαγραφών από το
εθνικό νηολόγιο; Ποιες συγκεκριµένες ενέργειες σχεδιάζει και
υλοποιεί το Υπουργείο σας για την ενίσχυση της ελκυστικότητας
της ελληνικής σηµαίας και την κατάργηση της βασανιστικής γρα-
φειοκρατίας για την εξυπηρέτηση των Ελλήνων ναυτικών;

Δεύτερον, σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι πρωτοβουλίες που

έχετε ανακοινώσει ότι έχετε λάβει για εκταµίευση κονδυλίων από
το ευρωπαϊκό χρηµατοδοτικό εργαλείο EU Innovation Fund, προ-
κειµένου να υποστηριχθεί η πράσινη µετάβαση στη ναυτιλία και
να ενισχυθεί η ανταγωνιστικότητα του ελληνικού νηολογίου;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε, διότι προέρχεστε και από τον

χώρο του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής ότι η
προσέλκυση πλοίων και ναυτιλιακών επιχειρήσεων στο ελληνικό
νηολόγιο είναι µια βασική µας πολιτική προτεραιότητα και επι-
λογή, θα έλεγα, διαχρονική. 

Ο ελληνόκτητος εµπορικός στόλος, σύµφωνα µε τα τελευταία
στοιχεία και την ετήσια έκθεση της Ένωσης Ελλήνων Εφοπλι-
στών, όπως είπατε και εσείς, είναι ο µεγαλύτερος στον κόσµο µε
πάνω από πέντε χιλιάδες πεντακόσια πλοία. Παρουσιάζει, µάλι-
στα, σταθερή ανάπτυξη, έχοντας αυξηθεί κατά 53 - 54% την τε-
λευταία δεκαετία. 

Όσον αφορά στην ελληνική σηµαία, αυτή κατατάσσεται στην
ένατη θέση διεθνώς για πλοία µεταφορικής ικανότητας άνω των
χιλίων τόνων. Η ελληνική σηµαία παραµένει στη λευκή λίστα του
Paris MoU και είναι αναγνωρισµένη διεθνώς ως σηµαία ποι-
ότητας, ενώ σύµφωνα µε την έκθεση Shipping Industry Flag State
Performance 2024-2025, που δηµοσιεύτηκε από το Διεθνές Ναυ-
τιλιακό Επιµελητήριο, η ελληνική σηµαία πέτυχε υψηλές επιδό-
σεις σε όλες τις κατηγορίες. 

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, πράγµατι, τα
πλοία άνω των 3.000GT στο ελληνικό νηολόγιο είναι πεντακόσια
ογδόντα τέσσερα. Υπάρχει, πράγµατι, µείωση σε σχέση µε τα
προηγούµενα χρόνια. 

Αντίθετα, οι εγκατεστηµένες στην Ελλάδα ναυτιλιακές επιχει-
ρήσεις ανέρχονται αυτή τη στιγµή σε χίλιες εξακόσιες σαράντα
επτά, παρουσιάζοντας σηµαντική αύξηση, εάν σκεφτεί κανείς ότι
το 2015 ήταν χίλιες τριακόσιες σαράντα τρεις και το 2019 ήταν
χίλιες τετρακόσιες σαράντα µία. Επαναλαµβάνω, σήµερα είναι χί-
λιες εξακόσιες σαράντα επτά. Αξίζει να σηµειώσω ότι τα περισ-
σότερα ποντοπόρα πλοία που εγγράφονται στο ελληνικό
νηολόγιο είναι νεότευκτα, υπερσύγχρονα και πραγµατικά δίνουν
νέα δυναµική στην ελληνική σηµαία. 

Πρέπει, όµως, να επισηµάνουµε ότι η επιλογή της σηµαίας
είναι θέµα του πλοιοκτήτη και βεβαίως επηρεάζεται από παρα-
µέτρους σχετικές µε τη δραστηριότητα του πλοίου. 

Από την πλευρά µας ως πολιτεία οφείλουµε να λαµβάνουµε
συγκεκριµένα µέτρα και πρωτοβουλίες, για να προσελκύσουµε
όλο και περισσότερα πλοία στο ελληνικό νηολόγιο. Σας διαβε-
βαιώ ότι αυτό κάνουµε. Στη δευτερολογία θα µου δοθεί η δυνα-
τότητα να απαριθµήσω κάποιες συγκεκριµένες ενέργειες που
έχουν να κάνουν µε την αναβάθµιση της ναυτικής εκπαίδευσης
και βεβαίως µε την ψηφιοποίηση της ναυτιλίας µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μιχαηλίδη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε όντως.
Γιατί ρωτάµε σήµερα; Διότι, όπως περιγράψατε -και είναι η

πραγµατικότητα, που την ξέρω και εγώ και όλη η Ελλάδα- ο ελ-
ληνόκτητος στόλος, τα πλοία που είναι  σε ελληνικά χέρια, είναι
ο µεγαλύτερος, µε διαφορά, στον κόσµο. Το εθνικό νηολόγιο που
δίνει ψωµί σε χιλιάδες κόσµου, πολλαπλασιάζει τις θέσεις εργα-
σίας, φέρνει χρήµατα στην Ελλάδα, καταρρέει. Και αυτό δεν είναι
ευθύνη της πλοιοκτησίας. Ευθύνη της πλοιοκτησίας είναι να µε-
γαλώνει τα δραστηριότητά της και το κάνει µε επιτυχία.

Η ναυτιλία, όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ και κύριε ναύαρχε
και αγαπητέ συνάδελφε, είναι παράγων τριών συνιστωσών: του
πλοιοκτήτη, του ναυτικού και της σηµαίας, του κράτους. Ο πλοι-
οκτήτης κάνει καλά τη δουλειά του. Το είπαµε και φαίνεται. Ο
ναυτικός µας είναι από τους καλύτερους, για να µην πω ο καλύ-
τερος στον κόσµο. Είναι πανθοµολογούµενο.

Γιατί όµως δεν πάει καλά η ελληνική σηµαία; 
Διότι δεν κάνει καλή δουλειά το κράτος. Αυτήν τη στιγµή -έχει
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γραφτεί πάρα πολλές φορές στα ναυτιλιακά περιοδικά, στις εφη-
µερίδες παντού- ο πλοιοκτήτης δεν θέλει την ελληνική σηµαία
διότι τον ταλαιπωρεί, δεν είναι όπως ήταν παλιά τόσο γρήγορη
στις αντιδράσεις, δεν µπορεί να εξυπηρετήσει τις ανάγκες της
και, ξέρετε, κύριε Υπουργέ, δεν φεύγει πια το ελληνικό πλοίο για
τις λεγόµενες «σηµαίες ευκαιρίας», φεύγει για άλλες ευρωπαϊκές
σηµαίες και αυτό είναι πραγµατικά τραγικό.

Ο δεύτερος παράγων είναι ότι και ο Έλληνας ναυτικός, που
παλιά λέγαµε πως θα τους κάνουµε να έρθουν όλο και περισσό-
τεροι, δεν τη θέλει. Παλιά λέγαµε πώς θα διευκολύνουµε τον Έλ-
ληνα ναυτικό, πώς θα κάνουµε ελκυστικό το πλοίο, για να έρθει
στα ελληνικά καράβια. Τώρα δεν θέλει ο Έλληνας ναυτικός γιατί
καταταλαιπωρείται.

Το Υπουργείο Ναυτιλίας ήταν το καλύτερο εργαλείο -
τουλάχιστον στην Ευρώπη- για την εξυπηρέτηση του πλοίου. Σή-
µερα πραγµατικά, για να είµαστε ειλικρινείς, αν πας στη ναυτιλια-
κή βιοµηχανία και ρωτήσεις, δεν το χρειάζεται. Εάν συνεχίσει η
Ελλάδα έτσι, αν συνεχίσει η Κυβέρνηση έτσι, σε λίγα χρόνια δεν
θα χρειάζεται η ελληνική ναυτιλιακή βιοµηχανία το Υπουργείο
Ναυτιλίας, θα µπει λουκέτο. Το Λιµενικό Σώµα που ήταν και είναι
ένα τέτοιο εργαλείο, θα ασχοληθεί µόνο µε τα αστυνοµικά του
καθήκοντα. Ελάτε µαζί µου. Δεν πιστεύω ότι δεν το γνωρίζετε.
Είστε ένας σοβαρός πολιτικός. Αν ρωτήσετε τους ναυτικούς, θα
πουν «δεν θέλουµε, δεν µας εξυπηρετούν τα ναυτικά µητρώα,
δεν µας εξυπηρετεί η ΑΝΥΕ, δεν µπορούµε να αποκτήσουµε πι-
στοποιητικό ικανότητας». Δεν βλέπετε ότι ακόµα και η ναυτική
εκπαίδευση καταρρέει και ότι όλο και περισσότερο η πλοιοκτησία
την παίρνει στα χέρια της, ιδρύοντας τη µια σχολή πίσω από την
άλλη;

Όλα αυτά είναι καµπάνες που χτυπούν. Γι’ αυτό το λέµε. Η Ελ-
λάδα χάνει χρήµατα, ο Έλληνας ναυτικός ταλαιπωρείται και η ελ-
ληνική σηµαία -εννοώ το νηολόγιο, η ελληνική σηµαία που
παραµένει χάρη στον Έλληνα ναυτικό και των άξιων Ελλήνων
πλοιοκτητών, παρά τις αδυναµίες του κράτους σε υψηλότατο επί-
πεδο- αδυνατίζει. Αυτή είναι η αγωνία που εκφράζουµε για το
Ναυτικό, για το ελληνικό πλοίο και την ελληνική σηµαία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Κατ’ αρχάς, αγαπητέ συνάδελφε, δεν συµµερίζοµαι
το µέγεθος της αγωνίας σας. 

Είπαµε και άλλες φορές ότι είµαστε σε µία µεταβατική περίοδο
αυτή τη στιγµή για την παγκόσµια ναυτιλία και σε ό,τι µας αφορά
εδώ στα ζητήµατα της ναυτικής εκπαίδευσης. Γνωρίζετε ότι µε
αποφάσεις της πολιτικής µας ηγεσίας, του Υπουργού, έχουν δια-
τεθεί από το πρόγραµµα ΕΣΠΑ 2021 - 2027 πάνω από 168 εκα-
τοµµύρια για την αναβάθµιση της ναυτικής εκπαίδευσης, προκει-
µένου να γίνει περισσότερο ελκυστική στη νεολαία µας και βε-
βαίως είναι απαραίτητο να έχουν τα ελληνικά πλοία, τα πλοία µε
ελληνική σηµαία, και Έλληνες στα πληρώµατα. Αυτό είναι ο ένας
άξονας.

Ο άλλος άξονας, που είναι πάρα πολύ σηµαντικός -και έχουµε
κάνει θα έλεγα πολύ γοργά βήµατα- είναι η ψηφιοποίηση και η
πάταξη της γραφειοκρατικής διαδικασίας µε το e-Νηολόγιο και
µε το e-Ναυτολόγιο, που πάµε τώρα να το φτιάξουµε. Γνωρίζετε
ότι το e-Νηολόγιο ήδη έχει εξελιχθεί και διευκολύνει πάρα πολύ
τη ναυτιλία µας. 

Έχουµε επίσης δηµιουργήσει και άλλα ψηφιακά εργαλεία,
όπως το myNAFTILIAlive.gov.gr που δίνει τη δυνατότητα στους
ναυτικούς να προγραµµατίζουν ηλεκτρονικά ραντεβού για διεκ-
περαίωση των γραφειοκρατικών τους ζητηµάτων και βεβαίως µε
το e-Θυρίδα Ναυτικού, που σχετίζεται µε θέµατα απογραφής των
ναυτικών. 

Θέλω να πω µια κουβέντα για το e-Ναυτολόγιο, διότι είναι µια
απάντηση σε αυτά που ρωτάτε, διότι πραγµατικά θα καταστήσει
πολύ πιο ελκυστικό το ελληνικό νηολόγιο. Με αυτό το πρό-
γραµµα, το οποίο υλοποιείται σε συνεργασία βεβαίως µε το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, θα αναβαθµιστεί το ναυ-
τολόγιο και ουσιαστικά µία έγχαρτη διαδικασία θα γίνει ψηφιακή.
Θα αποτυπώνεται, µεταξύ των άλλων, το σύνολο της θαλάσσιας
υπηρεσίας του κάθε ναυτικού σε χρόνο άµεσο, κάτι το οποίο κα-

ταλαβαίνετε ότι είναι πολύ σηµαντικό και θα διευκολύνει σηµα-
ντικά και τα θέµατα σύνταξης µέσω του ΝΑΤ.

Να πω επίσης ότι το e-Ναυτολόγιο προβλέπεται να ολοκληρω-
θεί µέσα στο επόµενο δωδεκάµηνο και είναι ένα έργο το οποίο
θα ξεπεράσει το 1 εκατοµµύριο ευρώ. Άρα µία ουσιαστική διαδι-
κασία υλοποιείται αυτήν τη στιγµή, προκειµένου να πατάξουµε
τη γραφειοκρατία. 

Επίσης, γίνονται και άλλες κινήσεις. Αναφέρατε τα θέµατα της
ΑΝΥΕ. Ένα θέµα επίσης είναι η επιθεώρηση πλοίων. Γίνονται κι-
νήσεις προκειµένου να γίνουν πιο σύγχρονες οι διαδικασίες, πιο
ψηφιοποιηµένες και βελτιστοποιηµένες, ακριβώς µε στόχο να
κρατήσουµε την ελληνική σηµαία στα περισσότερα, αν είναι δυ-
νατόν, πλοία ελληνικών συµφερόντων.

Νοµίζω ότι ακριβώς επειδή είµαστε σε µία µεταβατική περίοδο
τα πράγµατα θα αρχίσουν πολύ σύντοµα να αντιστρέφονται επί
τα βελτίω, αγαπητέ µου συνάδελφε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε την τρίτη, µε αριθµό 609/4-3-2025 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε
θέµα: «Για τις ελλείψεις σε υπαλλήλους πληροφοριών πτήσεων
και την ασφάλεια των πτήσεων στην Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας». Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών κ. Βασίλειος Οικονόµου.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, ενώ συµπληρώνονται δύο χρόνια από το

προδιαγεγραµµένο έγκληµα των Τεµπών, έρχονται καθηµερινά
στο προσκήνιο τα Τέµπη που κατακλύζουν τη ζωή του λαού µας.
Ειδικότερα, η κατάσταση στις αεροµεταφορές, όπως συνολικά
οι συγκοινωνίες, θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια εργαζοµένων και
επιβατών.

Αναφορικά µε τον κλάδο των τηλεπικοινωνιακών υπαλλήλων
της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας είναι σοβαρές οι ελλείψεις
προσωπικού που διαπιστώνονται κυρίως σε δεκαπέντε περιφε-
ρειακά αεροδρόµια της χώρας: Αστυπάλαια, Ικαρία, Κάλυµνος,
Κάρπαθος, Κάσος, Καστελόριζο, Καστοριά, Κοζάνη, Κύθηρα,
Λέρο, Μήλο, Νάξο, Πάρο, Σητεία, Σύρο. Σε αυτά τα αεροδρόµια
η εξυπηρέτηση των πτήσεων, η διαχείριση της αεροπορικής κί-
νησης και η στελέχωση των πύργων ελέγχου γίνεται αποκλει-
στικά από υπαλλήλους της AFIS, οι οποίοι και διαχειρίζονται την
εναέρια κυκλοφορία και τις κινήσεις των αεροσκαφών στην πε-
ριοχή τους. Σε ορισµένα από αυτά τα δεκαπέντε αεροδρόµια,
όπως το Καστελόριζο, δεν υπηρετεί κανένας υπάλληλος σε µό-
νιµη βάση και σε κάποια υπηρετεί µόνο ένας, ενώ χρειάζονται
πολλοί περισσότεροι. 

Τα κενά καλύπτονται µε µετακινήσεις προσωπικού από το ένα
αεροδρόµιο στο άλλο, µε ό,τι µπορεί να σηµαίνει αυτό για την
ασφάλεια των πτήσεων, των επιβαινόντων και των υπαλλήλων
που παρέχουν την υπηρεσία AFIS. 

Ενδεικτικό για την υποστελέχωση, ενώ η κυκλοφορία αυξάνε-
ται σταθερά λόγω της εκθετικής αύξησης κινήσεων αεροσκαφών
σε όλους ανεξαιρέτως τους προορισµούς, είναι ότι αυτή τη στι-
γµή υπηρετούν µόλις εκατόν πέντε τηλεπικοινωνιακοί υπάλληλοι.
Στο οργανόγραµµα, χωρίς απαραίτητα αυτό να αντιστοιχεί στις
πραγµατικές ανάγκες, προβλέπονται περίπου εκατόν ογδόντα θέ-
σεις εργασίας, που σηµαίνει ότι σχεδόν το 42% των θέσεων είναι
κενές. Ως προς τις πραγµατικές ανάγκες αρκεί να σηµειωθεί ότι
το 2010 ο αριθµός των υπαλλήλων έφθανε τους τριακόσιους εί-
κοσι, για να συρρικνωθεί στη συνέχεια, µε ευθύνη όλων των κυ-
βερνήσεων. 

Άµεση συνέπεια της κατάστασης αυτής είναι η εντατικοποίηση
της εργασίας των τηλεπικοινωνιακών υπαλλήλων, σε βάρος της
ασφάλειας των πτήσεων αλλά και της υγείας των εργαζοµένων.
Ήδη µε έγγραφο της Διεύθυνσης Διαχείρισης Τηλεπικοινωνιών
αναφέρεται η ανάγκη πρόσληψης σαράντα πέντε υπαλλήλων
κλάδου ειδικότητας ΤΕ Πληροφοριών Πτήσεων της Υπηρεσίας
Πληροφοριών Πτήσεων, εκ των οποίων οι είκοσι δύο από την
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υπηρεσία AFIS και είκοσι τρεις για τα υπόλοιπα αεροδρόµια και
τη Διεύθυνση Τηλεπικοινωνιών. 

Το πρόβληµα θα οξυνθεί και µε τις αναµενόµενες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης και της διοίκησης της ΥΠΑ, αλ-
λαγή δηλαδή του προεδρικού διατάγµατος 304/1996, για τις
οποίες οι εργαζόµενοι εκφράζουν την πλήρη αντίθεσή τους,
αφού δηµιουργούν προβλήµατα ασφάλειας µε τη µείωση των
ηµερών εκπαίδευσης στην Οργανική Μονάδα AFIS µε σκοπό να
καλύψουν τα σοβαρά προβλήµατα υποστελέχωσης. 

Επιπλέον, µε την επικείµενη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης που απέστειλε πρόσφατα η διοίκηση της ΥΠΑ για ψή-
φιση και αφορά το µηνιαίο επίδοµα του Eurocontrol των υπηρε-
σιών πληροφοριών πτήσεων µετατρέπεται το επίδοµα της Υπη-
ρεσίας AFIS σε «κίνητρο», µε πρόσχηµα την κάλυψη προβληµά-
των στελέχωσης των αεροδροµίων AFIS, εκβιάζοντας εργαζό-
µενους µε µέσο όρο ηλικίας 60+ σε µετακινήσεις, για να καλύ-
ψουν µέρος της χασούρας από το µειωµένο εισόδηµα, σε συνάρ-
τηση µε τη µείωση των ηµερών εκπαίδευσης.

Ταυτόχρονα, πολλά είναι και άλλα εργασιακά ζητήµατα που
αντιµετωπίζουν οι υπάλληλοι και έχουν να κάνουν µε τη σύνδεση
του πιστοποιητικού υγείας µε τις πρόσθετες αµοιβές, την επι-
στροφή των παρακρατηθέντων και άλλα πολλά.

Για τους παραπάνω λόγους ο σύλλογος, µε απόφαση της γε-
νικής συνέλευσης, είχε κηρύξει εικοσιτετράωρη απεργία για
αύριο λέγοντας ότι «δεν θα επιτρέψουµε να δηµιουργηθούν «αε-
ροπορικά Τέµπη» στην εναέρια κυκλοφορία». Σήµερα το πρωί,
δυστυχώς και πάλι αυτή η ανεξάρτητη δικαιοσύνη, την οποία επι-
καλείστε συνέχεια, µε απόφαση του Μονοµελούς Πρωτοδικείου
Αθήνας την έβγαλε παράνοµη και καταχρηστική, έχοντας σύµ-
µαχό της τον αντεργατικό νόµο 4808/2021, τον νόµο Χατζηδάκη.
Αυτό είναι το κράτος δικαίου που υπηρετείτε, κύριε Υφυπουργέ,
το 99,9% των απεργιών να βγαίνουν παράνοµες και καταχρηστι-
κές!

Σας ρωτάµε, κύριε Υφυπουργέ: Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρ-
νηση έτσι ώστε να γίνουν όλες οι απαραίτητες προσλήψεις Υπαλ-
λήλων Πληροφοριών Πτήσεων τόσο για τα αεροδρόµια AFIS, τα
υπόλοιπα περιφερειακά, όσο και τις υπηρεσίες των Αθηνών και
όλες οι ενέργειες για την εξασφάλιση της δουλειάς και των δι-
καιωµάτων των εργαζοµένων; Τα χρονικά διαστήµατα της εκπαί-
δευσης να είναι αυτά που απαιτούν οι σηµερινές συνθήκες
εναέριας κυκλοφορίας και να αποσυρθούν οι επικείµενες νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης που είναι σε βάρος της
ασφάλειας των πτήσεων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Δεν έχει νόηµα, κύριε Πρόεδρε, τώρα να ξανακά-
νουµε σχολιασµό των δικαστικών αποφάσεων. Αυτές βγαίνουν,
µας αρέσουν δεν µας αρέσουν, αυτές είναι. Ο πειρασµός να τις
σχολιάσει κανείς, όπως κάνει το Κοµµουνιστικό Κόµµα, είναι δικιά
του ευθύνη. Εµείς τις σεβόµαστε, είναι κάτι ανεξάρτητο από τη
δικιά µας θέληση ή τις δικές µας αποφάσεις. Και µιλάω για την
κήρυξη της απεργίας ως καταχρηστική και παράνοµη.

Να πάµε τώρα στην ουσία της ερωτήσεως. Το θέµα των AFISO
είναι ένα θέµα το οποίο απασχολεί την ΥΠΑ, την Υπηρεσία Πολι-
τικής Αεροπορίας, και εµάς. Πρέπει να σας πω ότι έχω δει την
αντιπροσωπεία αυτών των εργαζοµένων στο γραφείο µου. Βέ-
βαια όλη η διαδικασία περνάει µέσα από την ΥΠΑ, αυτή κάνει τη
βασική συζήτηση και επεξεργασία µαζί τους. Η πληροφόρηση
που έχω είναι ότι βρίσκονται σε συνεννόηση και έχουν γίνει αρ-
κετές συσκέψεις. Έχει δηµιουργηθεί µια οµάδα εργασίας για να
κάνει την αναθεώρηση του προεδρικού διατάγµατος 304/1996.
Αυτή η οµάδα εργασίας έχει καταλήξει σε κάποιες συγκεκριµένες
προτάσεις.

Όσον αφορά το κοµµάτι των κενών, θέλω να σας πω και να
ενηµερώσω και το Σώµα, αλλά και τον κόσµο που µας παρακο-
λουθεί -γιατί είναι δηµόσιες αυτές οι συνεδριάσεις- ότι έχουµε
προκηρύξει το 2024 οκτώ θέσεις του κλάδου Πληροφοριών Πτή-
σεων, που είναι η AFISO.

Την περίπτωση του αερολιµενάρχη Καστελόριζου νοµίζω ότι

τη γνωρίζετε, αλλά θα την πω, γιατί δεν είπατε ακριβώς τι έχει
γίνει. Είναι ο ένατος -εννιά ήταν οι θέσεις- διορισθείς ο οποίος
υπέβαλε την παραίτησή του στην Υπηρεσία, κατόπιν αποδοχής
διορισµού του σε άλλη υπηρεσία. Ως εκ τούτου η ΥΠΑ, κατόπιν
αιτήµατός της στον ΑΣΕΠ για αναπλήρωση της εν λόγω θέσης,
έχει ήδη προβεί στις απαραίτητες ενέργειες για τον επιλαχόντα,
για την υποβολή δικαιολογητικών διορισµού του. Άρα δηλαδή
βλέπετε ότι υπάρχει άµεση αντίδραση και το κενό θα καλυφθεί
αµέσως, το οποίο κενό δεν προήλθε από την ευθύνη της ΥΠΑ,
αλλά από την επιλογή του ίδιου του υπαλλήλου. 

Αλλά δεν είναι µόνο οι διορισµοί οι οποίοι έχουν βγει µέσα από
αυτή την προκήρυξη. Έχουµε δέκα µετατάξεις από άλλες υπη-
ρεσίες του Δηµοσίου και εκκρεµούν άλλες δέκα προς ολοκλή-
ρωση των σχετικών διαδικασιών. Άρα, είκοσι ακόµα θα ενισχυ-
θούν από µετατάξεις σε αυτόν τον κλάδο και δεκατρείς εσωτερι-
κές µετατάξεις από άλλους κλάδους της ΥΠΑ στον κλάδο Πλη-
ροφοριών Πτήσεων, δηλαδή τους AFISO, ενώ εκκρεµεί και µία
προς ολοκλήρωση δηµοσίευσης σε ένα ΦΕΚ. Επίσης εκκρεµούν
προς εξέταση στο Υπηρεσιακό Συµβούλιο της ΥΠΑ ακόµη δέκα
αιτήσεις εσωτερικών µετατάξεων στον εν λόγω κλάδο. 

Άρα λοιπόν καταλαβαίνετε ότι και µέσω των µετατάξεων θα ενι-
σχυθούν, µε είκοσι µετατάξεις από άλλες υπηρεσίες συν είκοσι
τέσσερις µετατάξεις από το εσωτερικό της ΥΠΑ. Είναι, λοιπόν,
µια πολύ καλή ενίσχυση αυτού του κλάδου. 

Τώρα, µε την έννοια ότι πρέπει να γίνονται πάντα προσλήψεις,
αυτό είναι µια προσέγγιση. Εγώ βλέπω ότι έχει ενδιαφέρον και η
ενίσχυση η εσωτερική, να αξιοποιήσεις ένα στελεχιακό δυναµικό,
το οποίο ενδιαφέρεται κιόλας να πάει σε αυτή την Υπηρεσία. 

Μένω εδώ και στη δευτεροµιλία µου θα προχωρήσω και στα
υπόλοιπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τι θα µπορούσατε να πείτε άλ-

λωστε, κύριε Υφυπουργέ, για σκανδαλώδεις αποφάσεις της δι-
καιοσύνης; Μα είναι φανερό ότι είναι νύχι - κρέας εκτελεστική και
δικαστική εξουσία και δη για τις απεργιακές κινητοποιήσεις, για
σοβαρά ζητήµατα. Μα, είναι φρέσκο ακόµα το ζήτηµα των Τε-
µπών, του εγκλήµατος στα Τέµπη και λέτε ότι δεν µπορείτε να
σχολιάσετε τέτοιου είδους αποφάσεις; Μπαίνετε στον κόπο να
πείτε σε σχέση µε τις ελλείψεις προσωπικού. Μα, εσείς ξέρετε τι
µας είπατε τώρα; Η µετάταξη, της µετάταξης, ω µετάταξη! Η µε-
τακίνηση, της µετακίνησης, ω µετακίνηση από το ένα αεροδρόµιο
στο άλλο! Αυτό το καταλαβαίνετε ότι ενέχει κινδύνους; Ενέχει
κινδύνους για τις πτήσεις, για τους επιβάτες και για τους υπαλ-
λήλους.

Από το 2010, κύριε Υφυπουργέ, έως σήµερα έχουν γίνει είκοσι
έξι προσλήψεις για τη στελέχωση των αεροδροµίων AFIS: Οι εί-
κοσι αφορούν την Υπηρεσία αυτή και οι έξι τα υπόλοιπα αερο-
δρόµια και τη Διεύθυνση Τηλεπικοινωνιών. 

Από το 2020 έως το 2024 έχουν συνταξιοδοτηθεί ξέρετε πόσοι;
Πενήντα έξι υπάλληλοι. Από το 2025 έως το 2028 πρόκειται να
συνταξιοδοτηθούν άλλοι σαράντα τέσσερις υπάλληλοι. 

Για να σας δώσω µια εικόνα στελέχωσης των αεροδροµίων
AFIS, στους αερολιµένες Κοζάνης, Καστοριάς, Λέρου, Καστελό-
ριζου, Σύρου και Αστυπάλαιας το έργο παροχής πληροφοριών
πτήσεων καλύπτεται µε µετακινήσεις υπαλλήλων διότι δεν υπη-
ρετεί κανένας µόνιµος. Δηλαδή είναι αυτά που είπατε εσείς στην
πρωτολογία σας. 

Στους αερολιµένες Μήλου, Ικαρίας, Πάρου, Κάσου το έργο κα-
λύπτεται από µόλις έναν µόνιµο υπάλληλο σε καθένα από αυτά.
Και µιλάµε τώρα ότι είναι υψηλής επισκεψιµότητας αεροδρόµια. 

Στους αερολιµένες Κυθήρων, Καλύµνου, Νάξου, Καρπάθου
έχουν τοποθετηθεί µόνιµα και υπηρετούν δύο υπάλληλοι και στον
αερολιµένα Σητείας τρεις. Τα υποστελεχωµένα αεροδρόµια,
πέραν των εµπορικών πτήσεων που συστηµατικά εξυπηρετούν
σε εικοσιτετράωρη ετοιµότητα, για εξυπηρέτηση νοσοκοµειακών
πτήσεων, έρευνας και διάσωσης, στρατιωτικών, VIP,  πτήσεων σε
κατάσταση κινδύνου οι εργαζόµενοι που µετακινούνται σε αυτά
ή οι λιγοστοί που υπάρχουν δουλεύουν σε συνθήκες εντατικοποί-
ησης, αυξάνοντας την ψυχολογική και σωµατική πίεση για πολ-
λούς µήνες χωρίς ρεπό, αργίες και άδειες, ακόµα και υπερωρίες
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για την εξυπηρέτηση έκτακτων περιστατικών, όπως οι αεροδια-
κοµιδές ασθενών, ενώ επιφορτίζονται και µε άλλα παράλληλα κα-
θήκοντα.

Ο σύλλογος Τηλεπικοινωνιακών έχει καταγγείλει ότι αντί η υπη-
ρεσία να προσλάβει προσωπικό, προσπαθεί να καλύψει το πρό-
βληµα µειώνοντας τον χρόνο εκπαίδευσης, που προβλέπεται να
καλύπτει µε ανεκπαίδευτους εργαζόµενους ή µε λειψά εκπαι-
δευόµενους εργαζόµενους το κενό, κάτι που είναι σε βάρος της
ασφάλειας, εξ ου και η επικείµενη αλλαγή που θέλετε να κάνετε
του προεδρικού διατάγµατος 304 του 1996. 

Να σας φέρω ένα παράδειγµα; Το παράδειγµα της Καστοριάς.
Οι δύο υπάλληλοι AFISO συνταξιοδοτήθηκαν 31-12-2023. Αντί να
καλυφθούν οι κενές θέσεις, µετακινήθηκε εκεί ο αναπληρωτής
προϊστάµενος της Διεύθυνσης Τηλεπικοινωνιών για πρώτη φορά
στη µονάδα Καστοριάς, για να παράσχει υπηρεσίες AFISO µε εκ-
παίδευση τεσσάρων ηµερών, ο οποίος είχε πάνω από δώδεκα
χρόνια να πιάσει µικρόφωνο, παραβιάζοντας το προεδρικό διά-
ταγµα που προέβλεπε ότι για πρώτη φορά µετακίνηση σε οργα-
νική µονάδα AFISO απαιτείται εκπαίδευση δέκα πέντε ηµερών. 

Η κίνηση αυτή στόχευε στη µείωση των ηµερών της εκπαίδευ-
σης και είναι προποµπός στην αλλαγή της νοµοθεσίας, δηλαδή
του προεδρικού διατάγµατος που διασφαλίζει τις ηµέρες εκπαί-
δευσης στην οργανική µονάδα AFISO, θέτοντας σε κίνδυνο την
ασφάλεια πτήσεων και επιβαινόντων. Γι’ αυτό και ο σύλλογος των
εργαζοµένων έχει υποβάλει µηνυτήρια αναφορά, την οποία θα
καταθέσω στα Πρακτικά, κατά παντός υπευθύνου για ποινική διε-
ρεύνηση, όσον αφορά την τήρηση όλων των κανόνων για την
ασφαλή παροχή του έργου που συνεπάγεται την ασφάλεια της
αεροπλοΐας.

Εντύπωση βέβαια προκαλεί το γεγονός ότι το ενώ είχαµε το
έγκληµα στα Τέµπη, εντούτοις δεν διστάζετε να υποβαθµίσετε
την ασφάλεια, τοποθετώντας τη σε δεύτερη µοίρα. Αυτή είναι η
ουσία της αλλαγής που επιχειρείτε να κάνετε µε το προεδρικό
διάταγµα. Χτυπάµε λοιπόν καµπανάκι - συναγερµό ότι πρέπει να
παρθούν µέτρα για να µην προκύψουν νέα Τέµπη, αυτή τη φορά
τα Τέµπη του αέρα. 

Στην ίδια ακριβώς τροχιά κινείται και η πρόταση της νοµοθετι-
κής ρύθµισης που απέστειλε πρόσφατα η διοίκηση της ΥΠΑ στην
Κυβέρνηση και αφορά το µηνιαίο επίδοµα του Eurocontrol των
AFISO, εκβιάζοντας ουσιαστικά εργαζοµένους µε µέσο όρο ηλι-
κίας 60+, βαφτίζοντας κίνητρο την επιδότηση της υπηρεσίας
AFISO µε εισόδηµα που αφαιρεί από τις αποδοχές των υπολοί-
πων υπαλλήλων. 

Με άλλα λόγια δηλαδή θέλω να πω ότι εσείς και όλοι όσοι είναι
στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας υποτάσσετε την αεροπο-
ρική ασφάλεια στη λογική του κόστους-οφέλους µε τραγικά απο-
τελέσµατα και η εξέλιξη αυτή είναι το αποτέλεσµα της απελευθέ-
ρωσης των µεταφορών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κάτι που
έχουµε εκφράσει ως ΚΚΕ την αντίθεσή µας στο Eurocontrol.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Συντυχάκη,
ολοκληρώστε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω µε αυτό.
Γι’ αυτό λοιπόν στηρίζουµε και τα αιτήµατα του Συλλόγου

Υπαλλήλων Πληροφοριών Πτήσεων και γι’ αυτό η δική σας η δι-
καιοσύνη, αυτή η δικαιοσύνη έβγαλε παράνοµη και καταχρηστική
την απεργία τους, διότι ζητάνε απόσυρση του συγκεκριµένου
σχεδίου αντικατάστασης του προεδρικού διατάγµατος, διότι ζη-
τάνε άµεσες προσλήψεις για ουσιαστική σύνδεση του πιστοποι-
ητικού υγείας µε πρόσθετες αµοιβές, για απόσυρση της οποιασ-
δήποτε νοµοθετικής πρωτοβουλίας είναι στα σκαριά που επιδοτεί
την υπηρεσία AFISO µε εισόδηµα που αφαιρείται από τις αποδο-
χές των υπαλλήλων, βαφτίζοντάς το ως κίνητρο, και φυσικά να
εφαρµοστεί η νοµοθεσία για την ακέραιη κατανοµή του µηνιαίου
επιδόµατος του Eurocontrol.

Για όλα αυτά λοιπόν, το ΚΚΕ θα παρακολουθεί τις εξελίξεις.
Ζητάµε σαφείς απαντήσεις τώρα στη δευτερολογία σας, διαφο-
ρετικά θα επανέλθουµε και εδώ στη Βουλή και φυσικά έξω στον
δρόµο και στο συνδικαλιστικό κίνηµα.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο

βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο
λόγος σε εσάς.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Προφανώς το ΚΚΕ έχει στο µυαλό του τη Σοβιετική
Ένωση όπου δεν υπήρχε διάκριση εξουσιών, οπότε το κόµµα
ήλεγχε και την εκτελεστική σαφέστατα και τη δικαστική και τη νο-
µοθετική εξουσία. Ένα τεράστιο µπέρδεµα λοιπόν τα του ΚΚΕ.
Εξ ιδίων κρίνει τα αλλότρια. 

Δεν υπάρχει δική µας δικαστική εξουσία, υπάρχει ανεξάρτητη
δικαιοσύνη. Δεν σας αρέσει; Δεν το κατανοείτε; Νοµίζω ότι δεν
το κατανοείτε σαν έννοια αυτό το πράγµα, γι’ αυτό τα κρίνετε όλα
ως την παλαιά Σοβιετική Ένωση πώς λειτουργούσαν. Αυτό είναι
το πρώτο.

Δεύτερον, δεν υπάρχουν εκπτώσεις στο κοµµάτι της ασφά-
λειας για το αεροπορικό κοµµάτι. Αυτό που λέτε δεν προκύπτει
από πουθενά. Ξέρετε γιατί σας το λέω; Να πάρω τους ελεγκτές
εναέριας κυκλοφορίας; Σας είπα προηγουµένως ένα πρόγραµµα
που δεν σας ικανοποιεί, γιατί εσείς στο µυαλό σας έχετε µόνο το
κοµµάτι των προσλήψεων. 

Αλλά όσον αφορά τους ελεγκτές, οι επτακόσιες δέκα έξι ορ-
γανικές θέσεις ήταν πεντακόσιες ενενήντα εννέα και τώρα µε
τους ενενήντα οκτώ που έχουµε πάρει έχουν µείνει µόνο δέκα
οκτώ θέσεις κενές.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν µιλάµε για τους ελεγκτές.
Η επίκαιρη ερώτηση δεν αφορά τους ελεγκτές.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ένα λεπτό. Κοιτάξτε τώρα, κινδυνολογείτε για την
ασφάλεια τώρα των πτήσεων. Κινδυνολογείτε. Καταγράφονται
όλα. Δεν καταγράφονται; Εγώ λοιπόν σας λέω ότι κινδυνολογείτε,
γιατί αυτά δεν στηρίζονται πάνω σε στοιχεία. Θα έχει αξία αυτό
που λέτε αν δεν ερχόταν αυτή η Κυβέρνηση να πει οι πεντακόσιες
ενενήντα εννέα να πάνε εξακόσιες ενενήντα οκτώ. Εντάξει, είναι
δέκα οκτώ υπολειπόµενες στης οργανικής δύναµης που είναι για
τους ελεγκτές. 

Πάµε για τους AFISO τώρα. Σας είπα για µια σηµαντική προ-
σπάθεια να καλυφθούν τα κενά: οκτώ - εννέα προσλήψεις -ο ένας
έφυγε- είκοσι από άλλες υπηρεσίες και είκοσι τέσσερις εσωτε-
ρικά. 

Δεν ξέρω τώρα ο καθένας πώς το έχει στο µυαλό του, αλλά
όταν εδώ αξιοποιείς σε έναν κλάδο ο οποίος έχει ενδιαφέρον για
πολλούς εργαζόµενους και στελέχη να πάνε, αυτό δεν είναι θε-
τικό; Για τον κλάδο είναι πενήντα τέσσερις θέσεις. Είχαν πολλά
χρόνια να δουν τόσες θέσεις. Σωστά είπατε ότι υπάρχουν κά-
ποιες συνταξιοδοτήσεις, αλλά αυτή η Κυβέρνηση έρχεται να κα-
λύψει µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο αυτά τα κενά. 

Άρα, φυσικά θα υπήρχε λόγος να χτυπήσετε καµπανάκι και µε-
γάλη καµπάνα, αν η Κυβέρνηση αρµένιζε και δεν έδινε καµία ση-
µασία στο πώς θα καλυφθούν κενά, πώς θα υπάρχει εκπαίδευση,
το κοµµάτι του τεχνικού εξοπλισµού για την ΥΠΑ, 210 εκατοµµύ-
ρια επενδύσεις.

Ακούω και κάποιους εν όψει των συνδικαλιστικών διαδικασιών
που υπάρχουν πάντα, οι οποίοι λένε «Γιατί δεν καλύπτετε µε τα
ραντάρ αµέσως στα κενά;». Σοβαρά; Δεν πρέπει να υπάρχουν οι
καλύτερες συµφωνίες του ελληνικού κράτους έτσι ώστε να κα-
λυφθούν µε τις καλύτερες για τον ελληνικό λαό και το εισόδηµά
του και το υστέρηµά, γιατί από το υστέρηµα του ελληνικού λαού
θα πληρωθούν αυτά τα ραντάρ και όλοι αυτοί οι εξοπλισµοί, να
είναι οι καλύτερες δυνατές συµφωνίες; 

Κάποιοι βιάζονται να κλείσουν συµφωνίες µε το πρόσχηµα της
ασφάλειας, αλλά θα είχε νόηµα η ασφάλεια όταν ήταν συνεπείς
και όχι υποκριτές. Γιατί ο υποκριτικός λόγος είναι χειρότερος από
τον αγωνιούντα λόγο. 

Κι εγώ έρχοµαι και λέω λοιπόν το εξής. Υπάρχει κάλυψη των
κενών, ένα το κρατούµενο, δεύτερον η αναθεώρηση του προ-
εδρικού διατάγµατος. Τα τυπικά προσόντα διορισµού και µετά-
ταξης τα καθορίζουµε, τις ειδικότητες και τις εξειδικεύσεις που
µπορεί να αποκτήσει ένας υπάλληλος AFISO τα βάζουµε, η επι-
χειρησιακή επάρκεια του προσωπικού το οποίο καλύπτει λεπτο-
µερώς και συνολικά τα θέµατα εκπαίδευσης. 
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Θέλουν στο προεδρικό διάταγµα να βγάλουµε όλο το εκπαι-
δευτικό πρόγραµµα. Δεν µπαίνουν στα προεδρικά διατάγµατα τα
εκπαιδευτικά προγράµµατα. Έλεος. Αυτά τα βγάζουµε µε εγκύ-
κλιο. Μπορεί να µην έχετε κάνει κυβέρνηση ποτέ, αλλά έχετε µια
εικόνα πώς λειτουργεί…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Προσδιορίζει τον χρόνο εκπαί-
δευσης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ένα λεπτό. Αυτοί θέλουν στο προεδρικό διάταγµα
που θα αναθεωρηθεί να µπουν οι λεπτοµέρειες ενός εκπαιδευτι-
κού προγράµµατος και της επιµόρφωσης που κάνουν. Αυτό δεν
στέκει στην κοινή λογική.

Είπαµε ότι θα υπάρξει το γενικό περίγραµµα που πάντα έτσι
γίνεται στα προεδρικά διατάγµατα και οι αναλύσεις και οι λεπτο-
µέρειες ενός εκπαιδευτικού προγράµµατος το οποίο θα καλύπτει
τις ανάγκες του θα µπούνε µέσα από µια διαδικασία η οποία θα
ανακοινωθεί µέσα από εγκυκλίους κ.λπ. σαφέστατα.

Αυτά τα οποία λέµε, λοιπόν, εδώ και λέει η ΥΠΑ, δηλαδή η αρ-
µόδια υπηρεσία στην οποία ανήκουν, εγώ τα βρίσκω λογικά. Να
κάτσουν να συζητήσουν. Έχουν κάτσει και έχουν συζητήσει.

Εγώ βλέπω τη διοίκηση της ΥΠΑ ότι έχει διάθεση να τους ακού-
σει, τους ακούει, κάθονται, συζητούν. Δεν υπάρχει εδώ µια διά-
θεση αντιπαράθεσης. Αν κάποιοι θέλουν να το οξύνουν ή να πουν
ότι πάνε να σκοτωθούν, δεν υπάρχει κανένας λόγος να σκοτω-
θούν καθόλου. Ίσα-ίσα, υπάρχει λόγος να τα βρούµε και οι ερ-
γαζόµενοι να έχουν την καλύτερη απόδοση και να νιώθουν ότι
είναι καλά και η υπηρεσία να απολαύσει αυτούς τους καρπούς
αυτής της συµφωνίας.

Δεν υπάρχει εδώ τέτοια διάθεση. Σας το λέω. Ίσα-ίσα, αυτή τη
στιγµή, είναι η διάθεση να καλυφθούν τα κενά των θέσεων. Δεύ-
τερον, να αλλάξει το προεδρικό διάταγµα, έτσι ώστε να γίνει πιο
σύγχρονο και πιο επικαιροποιηµένο, να µπορούν να το αξιοποι-
ήσουν και οι εργαζόµενοι. Και σας το λέω: Εγώ τους δέχτηκα στο
γραφείο µου. Κάναµε µεγάλη συζήτηση.

Όµως, ο Υφυπουργός δεν θα κάνει τώρα τις αλλαγές. Οι αλ-
λαγές θα γίνουν σε επίπεδο διοικήσεως, σε επίπεδο ΥΠΑ, σε επί-
πεδο οργανισµού όπου ανήκουν δηλαδή. Και βλέπω ότι υπάρχει
διάθεση τουλάχιστον από την υπηρεσία αυτή να µπορέσουν να
βρουν ένα σηµείο επαφής καλό υπέρ ωφελείας και της Υπηρε-
σίας Πολιτικής Αεροπορίας και των ίδιων των εργαζοµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
επόµενη επίκαιρη ερώτηση, την πέµπτη µε αριθµό 617/4-3-2025
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας Πλεύση Ελευθερίας και Βουλευτού Β1’ Βό-
ρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουρ-
γό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Οι οργανωµένες επιθέσεις
ένστολων αστυνοµικών σε πολίτες στις 28-2-2025, ανήµερα της
2ης επετείου από το έγκληµα των Τεµπών, την ώρα της µεγαλει-
ώδους συγκέντρωσης των πολιτών σε όλη την Ελλάδα, µε αίτηµα
την απόδοση δικαιοσύνης και το τέλος της ατιµωρησίας για το
έγκληµα στα Τέµπη, που στέρησε τη ζωή σε πενήντα επτά αν-
θρώπους, τραυµάτισε σοβαρά δεκάδες άλλους και πλήγωσε
βαθιά την ελληνική κοινωνία».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, ο κ. Αν-
δρέας Νικολακόπουλος.

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υφυπουργέ, πάλι εσάς έστειλε ο κ. Χρυσοχοΐδης.
Δεν εµφανίζεται για να απαντήσει κάθε φορά που είναι υπόλογος,
ως Υπουργός και υπόλογη η Κυβέρνηση, της οποίας εσείς είστε
Υφυπουργός, για περιστατικά αστυνοµικής βίας, αστυνοµικής αυ-
θαιρεσίας, παράνοµης και αξιόποινης συµπεριφοράς αστυνοµι-
κών, η οποία µε κανέναν τρόπο µέχρι σήµερα δεν έχει στηλιτευ-
θεί από την Κυβέρνηση, αλλά αντίθετα, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
προσπαθεί επίµονα να καλλωπίσει και να εξωραΐσει την έκνοµη
δράση της Αστυνοµίας απέναντι σε άοπλους, ειρηνικά διαµαρτυ-
ρόµενους πολίτες, οι οποίοι στις 28 Φεβρουαρίου του 2025 πρα-
γµατοποίησαν τη µαζικότερη, συλλογικότερη κοινωνική κινητο-
ποίηση που έχει καταγραφεί στη Μεταπολίτευση.

Αυτό είναι δεδοµένο, καταγεγραµµένο, πιστοποιηµένο. Ήταν
πάνω από ένα εκατοµµύριο κόσµος εδώ, στο Σύνταγµα και σε

όλους τους γύρω δρόµους. Έκλεισε όλη η Αθήνα, µέχρι την Οµό-
νοια, µέχρι το Μοναστηράκι, µέχρι το Μεταξουργείο, µέχρι τη Συγ-
γρού, µέχρι το Χίλτον. Πάνω από ένα εκατοµµύριο κόσµος! Και
γελοιοποιήθηκε, βέβαια, η Κυβέρνηση και η Αστυνοµία, που προ-
σπάθησαν να πουν ότι επρόκειτο για ογδόντα χιλιάδες ανθρώπους!

Εκατοµµύρια άνθρωποι συγκεντρώθηκαν σε όλη τη χώρα και
διατύπωσαν µια οµόθυµη, παλλαϊκή, αποφασιστική πρόταση µοµ-
φής κατά της Κυβέρνησής σας, την οποία ο κ. Μητσοτάκης προ-
σπαθεί να αποκρούσει τώρα µε διάφορους τρόπους. Μάλλον θα
κάνει και κάποιον ανασχηµατισµό και καταλαβαίνω ότι αυτός είναι
ο λόγος που ήταν πολύ φειδωλοί οι Υπουργοί σήµερα στις απα-
ντήσεις τους. Ίσα-ίσα, ακόµη και ο λαλίστατος Γεωργιάδης µί-
λαγε µε το χρονόµετρο και µε το σταγονόµετρο, διότι όλοι τώρα
εκδηλώνουν την ανησυχία για το µόνο πράγµα που σας νοιάζει
και είναι η καρέκλα, η «αγία καρέκλα», την οποία έχετε πάνω και
από την ανθρώπινη ζωή, πάνω και από την ανθρώπινη ελευθερία,
πάνω από το δικαίωµα των πολιτών στην ασφάλεια και στην ελεύ-
θερη διαµαρτυρία.

Αυτό το συλλογικό, µαζικό συλλαλητήριο προσπάθησε η Κυ-
βέρνησή σας µε όλους τους τρόπους να το αποτρέψει. Ακούσαµε
φοβερές δηλώσεις από τον κ. Γεωργιάδη, ότι όποιος πάει στο
συλλαλητήριο στηρίζει Κωνσταντοπούλου, από διάφορα φερέ-
φωνα των media, ότι θα συµβεί κάτι πάρα πολύ κακό σε αυτό το
συλλαλητήριο. Απειλές έµµεσες και άµεσες, προειδοποιήσεις και
προσπάθεια εκ των υστέρων, αλλά και σε όλη τη διάρκεια απο-
µείωσης της σηµασίας της δηµοκρατικής αντίδρασης και αντί-
στασης του ελληνικού λαού, της ελληνικής κοινωνίας στην
ατιµωρησία για το έγκληµα των Τεµπών, στην ασυλία που επιφυ-
λάσσετε στους εαυτούς σας για το έγκληµα των Τεµπών και στην
άρνησή σας να δεχθείτε τον έλεγχο και τη δικαστική διερεύνηση
για εσάς, για τον κ. Μητσοτάκη, για τον κ. Καραµανλή, για τον
κάθε εµπλεκόµενο, για τον κ. Γεωργιάδη, για όλους τους εµπλε-
κόµενους στο έγκληµα των Τεµπών και στη συγκάλυψή του,
όπως και για τον κ. Χρυσοχοΐδη βεβαίως, που υπήρξε και ο ίδιος
Υπουργός Μεταφορών σε κρίσιµο χρόνο.

Αυτό το οποίο βιώσαµε όσοι βρεθήκαµε στο συλλαλητήριο και
το βίωσαν αµέτρητοι άνθρωποι όλων των ηλικιών -νέοι, νέες, παι-
διά, οικογένειες, µεγαλύτεροι άνθρωποι- ήταν µια λαοθάλασσα
που διαδήλωσε ειρηνικότατα εναντίον της Κυβέρνησης -ειρηνι-
κότατα, αλλά όχι βουβά- και αποφασιστικά. Ζήτησε την παραί-
τησή σας, ζήτησε τον έλεγχό σας και τη λογοδοσία σας.

Και αυτή η λαοθάλασσα αντιµετωπίστηκε τόσο πριν από τη δια-
δήλωση όσο και κατά τη διάρκεια και σε όλον τον χρόνο µέχρι το
βράδυ, µε βία, µε καταστολή, µε οργανωµένες επιθέσεις από έν-
στολους, αυτόνοµα και σε συνεργασία µε τους γνωστούς αγνώ-
στους, µε χρήση χηµικών, µε χρήση κρότου-λάµψης και µε χρήση
επίσης των µηχανηµάτων. Μιλώ για τις περιβόητες «Αύρες» που,
οργανωµένα και συντεταγµένα, άρχισαν να καταβρέχουν πολίτες
για να τους αποµακρύνουν από τη διαδήλωση.

Μπροστά στα µάτια µου είδα κουκουλοφόρους οργανωµέ-
νους, µε την ανοχή των αστυνοµικών δυνάµεων, να παρεισφρέ-
ουν στη διαδήλωση. Είναι η επόµενη επίκαιρη ερώτηση και θα
έρθω και σε αυτό.

Οι πολίτες, όµως, οι οποίοι οργανώθηκαν και δεν αφέθηκαν
στα χέρια σας και στα νύχια σας ανυπεράσπιστοι, κινηµατογρά-
φησαν -και υπάρχουν στο διαδίκτυο και αποτελούν ντοκουµέντα
µιας απολύτως αντιδηµοκρατικής συµπεριφοράς της Αστυνο-
µίας- περιστατικά τα οποία αποτυπώνουν επιθέσεις σε πολίτες
και διαρκείς παραβιάσεις και παραβάσεις καθήκοντος, αλλά και
παραβάσεις του Ποινικού Κώδικα.

Αποτυπώνεται σε βίντεο οµάδα αστυνοµικών της ΥΑΤ, της Υπη-
ρεσίας Αποκατάστασης Τάξης µε τα πράσινα, µε τα χακί, µε
κράνη, µε γκλοµπ, µε χηµικά, µε περικνηµίδες, µε επιγονατίδες,
µε γάντια, µε ειδικές µπότες, µε χειροπέδες, µε όπλα, να περικυ-
κλώνουν αυτοκίνητο και να προκαλούν τον οδηγό να βγει έξω.
Αυτή είναι η Ελληνική Αστυνοµία;

Αποτυπώνονται άνδρες της ΥΑΤ µε τα χακί, σε στιγµή που δεν
φαντάστηκαν ότι ένα κινητό πολίτη τούς κινηµατογραφεί, να προ-
καλούν φθορές έξω από τη Μητρόπολη δίπλα στο κατάστηµα
«Cherchez la femme» και να τα σπάνε, ενώ φορούσαν τις στολές
τους. 
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Αποτυπώθηκε αστυνοµικός από τις δυνάµεις αποκατάστασης
τάξης να λέει ότι «είµαστε δολοφόνοι µαζί µε τον Μητσοτάκη,
ρε». 

Αποτυπώθηκαν αστυνοµικοί µε λύσσα να κοπανάνε άοπλα κο-
ρίτσια και κοπέλες µπροστά στα σκαλιά του Συντάγµατος, µε κίν-
δυνο ζωής. 

Αποτυπώθηκαν αστυνοµικοί να δίνουν εντολή «ψεκάστε τους,
ρε, να φύγουν». Ψεκάστε τους διαδηλωτές, λες και είναι κατσα-
ρίδες οι πολίτες! 

Η µαρτυρία που έχω από τον Πάνο Ρούτσι, τον πατέρα του
Ντένις Ρούτσι. Έχει αποτυπωθεί και στο διαδίκτυο η επίθεση που
δέχθηκε ο πατέρας του παιδιού που σκοτώσατε στα Τέµπη, του
εικοσιτριάχρονου Ντένις Ρούτσι. Δεν πρόλαβε να γίνει είκοσι
τριών. Στις 8 Απριλίου ήταν τα γενέθλιά του. Αποτυπώθηκε επί-
θεση στον πατέρα του θύµατος. Μου κατήγγειλαν επιθέσεις πολ-
λαπλές συγγενείς θυµάτων, συγγενείς ανθρώπων που αφαιρέ-
θηκε η ζωή τους στα Τέµπη. 

Και βέβαια, αποτυπώθηκαν αστυνοµικοί σε αγαστότατη συνερ-
γασία µε κουκουλοφόρους πριν από επεισόδια, τους «γνωστούς
αγνώστους», στα υπόστεγα. Υπάρχουν όλα αυτά τα ντοκουµέντα. 

Και φυσικά, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι για πολλοστή φορά
υπήρξαν επιθέσεις δολοφονικές σε ανθρώπους που το επάγ-
γελµά τους είναι φωτορεπόρτερ και η λειτουργία τους είναι να
αποτυπώνουν τι γίνεται στις διαδηλώσεις. 

Είµαι δικηγόρος, όπως ξέρετε, του Μάριου Λώλου, που το
2012 προσπάθησε µε γκλοπ να τον σκοτώσει αστυνοµικός. Και
έχει καταδικαστεί το Ελληνικό Δηµόσιο αµετάκλητα και έχει οµο-
λογήσει και την ευθύνη του, αλλά ο αστυνοµικός δεν βρέθηκε
ποτέ. Και όµως, ο Μάριος Λώλος στις 26 Γενάρη στο πρώτο µε-
γάλο συλλαλητήριο ξαναέγινε στόχος δολοφονικής επίθεσης µε
κρότου λάµψης, που τον τραυµάτισε. Και κατατέθηκε σχετική επί-
καιρη ερώτηση από τον Βουλευτή µας, τον κ. Καζαµία. 

Στις 28 Φλεβάρη τραυµατίστηκε σοβαρά ο φωτορεπόρτερ
Ορέστης Παναγιώτου. Και είναι και αυτό καταγεγραµµένο. 

Και επίσης, τραυµατίστηκε σοβαρά ο φωτορεπόρτερ Μανώλης
Τσάφος, τον οποίο επισκέφθηκα, διότι ενώ κινδύνευσε η ζωή του,
τον χτύπησαν πάνω στο κεφάλι, αιµορραγούσε ολόκληρος, βά-
φτηκαν κόκκινα τα ρούχα του και τα ρούχα όποιου πήγε να τον
συνδράµει, όταν µπήκε στο ασθενοφόρο του ΕΚΑΒ για να διακο-
µισθεί επιτέλους, οι δυνάµεις των αστυνοµικών εµπόδιζαν το
ασθενοφόρο να φύγει. Του είχαν αφαιρέσει το κινητό και µπό-
ρεσε και φώναξε το τηλέφωνο της συζύγου του από το παρά-
θυρο του ασθενοφόρου και έτσι ειδοποιήθηκε η οικογένειά του. 

Τον άνθρωπο αυτόν τον φόρτωσαν οι δηµοκρατικές δυνάµεις
των αστυνοµικών µε ψευδείς κατηγορίες για αδικήµατα και πέ-
ρασε ανάκριση. Και φυσικά, αφέθηκε ελεύθερος. Διότι είναι γνω-
στές οι πρακτικές αυτές. Εγώ τις ζω σε όλη µου την πορεία. 

Μεθαύριο υπερασπίζοµαι και πάλι την οικογένεια του Αλέξαν-
δρου Γρηγορόπουλου, του δεκαπεντάχρονου που δολοφονή-
θηκε από τον αστυνοµικό Κορκονέα µε διπλή βολή ευθεία στην
καρδιά. Και πάλι, και εκεί ακόµη, οι µηχανισµοί του παρακράτους
το πρώτο που φτιάξανε ήταν το σενάριο ότι έγιναν επεισόδια, σε-
νάριο που οµολόγησε ο ίδιος ο δράστης, ο δολοφόνος, ότι ήταν
ψευδές και ότι δεν έγινε ποτέ. 

Με όλα αυτά τα δεδοµένα, µου προξένησε κατάπληξη το γε-
γονός ότι ο κ. Χρυσοχοΐδης εµφανίστηκε εδώ στην πρόταση µοµ-
φής και είπε τα εξής: «Ολοκληρώθηκε η συγκέντρωση. Δεν
τραυµατίστηκε κανένας. Δεν έσπασε καµία βιτρίνα κανενός κα-
ταστήµατος. Όλη η πόλη ασφαλής! Μια τζαµαρία κάπου στο
Υπουργείο Οικονοµικών! Τίποτα άλλο! Δεν εµποδίστηκε κανείς
πολίτης να έρθει στη συγκέντρωση, δεν εµποδίστηκε κανείς πο-
λίτης να φύγει από τη συγκέντρωση. Όλα τέλεια!». Όλα τέλεια,
λέει ο Χρυσοχοΐδης! 

Πού είναι να µου το πει εµένα το «όλα τέλεια», κύριε Νικολα-
κόπουλε;  Πού είναι να το πει στους πολίτες που τραυµατίστηκαν,
σε εκείνους που υπέστησαν διωγµό από τον χώρο συγκέντρωσης
και προς τιµήν τους -κυρίως νέοι, αλλά και µεγαλύτεροι- ερχό-
ντουσαν ξανά και ξανά και ξανά και αποφάσισαν να περιφρου-
ρούν µε κεριά και µε την παρουσία τους τα κόκκινα γράµµατα µε
τα ονόµατα των θυµάτων των παιδιών, που είναι εδώ µπροστά
στον Άγνωστο Στρατιώτη; 

Είναι όλα τέλεια, όταν συλλαµβάνεται νεαρή κοπέλα, φοιτή-
τρια, και της περνάνε χειροπέδες για ανύπαρκτο αδίκηµα, γιατί
δεν τους άρεσε το πρόσωπό της; 

Είναι όλα τέλεια να εκλιπαρούν ότι «σταµατήστε να χτυπάτε
τις κοπέλες»; Γιατί µας έκανε εντύπωση ο πρώην αστυνοµικός,
απόστρατος, Κυριαζίδης, µε αυτά που είπε. 

Έχετε δει µε ποια µανία χτυπούσαν µε γκλοµπ οι αστυνοµικοί
σας τις κοπέλες; Τα έχετε δει αυτά τα βίντεο, που είναι δηµόσια;
Που θα µας πει ο κ. Χρυσοχοΐδης και ο κ. Μητσοτάκης, που συ-
νεχάρη και αυτός τις αστυνοµικές δυνάµεις, ότι υπήρχαν κάποια
bots; Τι ήταν; Fake news ήταν αυτά τα βίντεο µε τη βία; Fake
news και τα αίµατα των ανθρώπων που τραυµατίστηκαν; Fake
news και οι καταγραφές; 

Οι ερωτήσεις είναι συγκεκριµένες. 
Και εσάς σας προήγαγαν γρήγορα από την Εξεταστική Επι-

τροπή για το έγκληµα των Τεµπών. Δεν προλάβετε. Μόνο την
εξαίρεσή µου προλάβατε να ψηφίσετε, οπότε έχετε αρκετή πια
εµπειρία στο πόστο σας. 

Πρώτον, µε ποιο δικαίωµα επιτρέψατε, και εσείς και ο κ. Χρυ-
σοχοΐδης και πρωτίστως ο κ. Μητσοτάκης, και δώσατε εντολή
στις αστυνοµικές δυνάµεις να ενεργήσουν παραβιάζοντας τα θε-
µελιώδη ανθρώπινα δικαιώµατα όλων των πολιτών στην ασφά-
λεια, στη διαφύλαξη της ζωής και της σωµατικής ακεραιότητας,
στην ελευθερία κίνησης και στην ελευθερία συγκέντρωσης και
διαµαρτυρίας; Είναι θεµελιώδες ανθρώπινο δικαίωµα, ξέρετε. 

Και δεύτερον, ποιες είναι οι δυνάµεις που ενεπλάκησαν στα γε-
γονότα βίας και ποιοι οι επικεφαλής τους; Ελπίζω να έχετε έρθει
µε αριθµούς διµοιριών και µε ονοµατεπώνυµα, γιατί αυτό σας
ρωτάω και δεν περιµένω τίποτα λιγότερο. 

Για ποιον λόγο και µε ποια αιτιολογία αστυνοµικοί σε καιρό δη-
µοκρατίας κυκλοφορούν εν ώρα υπηρεσίας χωρίς διακριτικά;
Διότι πάρα πολλοί από αυτούς τους αστυνοµικούς κατά παρά-
βαση της νοµοθεσίας που είναι για την προστασία των πολιτών
κυκλοφορούσαν χωρίς διακριτικά. 

Περιµένω τις απαντήσεις σας. Θα επανέλθω στη δευτερολο-
γία. Και να είστε βέβαιος, κύριε Υφυπουργέ, και να είναι ακόµη
πιο βέβαιος ο κ. Χρυσοχοΐδης, ο διαχρονικός Υπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη, που µόνο την προστασία του πολίτη δεν εγγυά-
ται, ότι δεν υπάρχει περίπτωση να κάνουµε βήµα πίσω από την
προστασία των πολιτών απέναντι στην αστυνοµική βία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, πριν ξεκινήσω, θέλω να κάνω δύο

παρατηρήσεις, διότι ξεκινάµε από διαφορετικά δεδοµένα ή µάλ-
λον αντιλαµβανόµαστε διαφορετικά την πραγµατικότητα. 

Απ’ αυτό το οποίο είδε όλη η Ελλάδα στη διαδήλωση αυτή της
28ης Φεβρουαρίου, απ’ όλη αυτή τη µαζική διαδήλωση, εσείς εί-
δατε µόνο επιθέσεις αστυνοµικών σε βάρος πολιτών που διαδή-
λωναν ειρηνικά. Αυτό λέτε εσείς, µόνο παραβιάσεις δικαιωµάτων
πολιτών που διαδήλωναν ειρηνικά από την Ελληνική Αστυνοµία. 

Αυτό είδατε µόνο. Αυτό αντιληφθήκατε εσείς. Όλα τα άλλα,
που είδε όλη η Ελλάδα, εσείς δεν τα είδατε.

Ένα δεύτερο που θέλω να παρατηρήσω είναι και απάντηση
στην ερώτησή σας, στο πρώτο σκέλος, που λέτε «µε ποιο δι-
καίωµα επιτρέψατε και δώσατε εντολή στις αστυνοµικές δυνά-
µεις να ενεργήσουν, παραβιάζοντας» και ό,τι είπατε. Να ξεκα-
θαρίσουµε κάτι. Η φυσική ηγεσία της Ελληνικής Αστυνοµίας είναι
αυτή που διοικεί τις επιχειρήσεις. Η πολιτική ηγεσία στο Υπουρ-
γείο δεν διοικεί επιχειρησιακά οποιαδήποτε επιχείρηση περι-
φρούρησης µιας διαδήλωσης και οποιαδήποτε άλλη επιχείρηση
της Ελληνικής Αστυνοµίας. Δεν είναι αυτός ο ρόλος του Υπουρ-
γού Προστασίας του Πολίτη. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. 

Επειδή, λοιπόν, υπάρχει µια διαφορετική αντίληψη της πρα-
γµατικότητας, θα µου επιτρέψετε λοιπόν να πω κάποια πράγµατα
για τη διαδήλωση της 28ης, που πράγµατι ήταν µια πρωτοφανής,
µια µαζική διαδήλωση, µε τη συµµετοχή πολύ µεγάλου αριθµού
πολιτών, που προσήλθαν απλά να διαδηλώσουν, φορέων, συλλο-
γικοτήτων, µε απεργίες που έγιναν εκείνη την ηµέρα. 
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Αφήνω τον σχολιασµό που κάνατε εσείς σε σχέση µε τους λό-
γους που διαδήλωσαν οι πολίτες. Αυτά τα έχουµε πει κατ’ επα-
νάληψη. Όµως δείχνει για ακόµα µια φορά σε µια ερώτηση που
κάνουµε για άλλο θέµα εσείς επιχειρείτε να ερµηνεύσετε τα αι-
τήµατα των πολιτών µε τον τρόπο που θέλετε εσείς. Είναι άλλη
µια ξεκάθαρη προσπάθεια εργαλειοποίησης, εκµετάλλευσης πο-
λιτικής, µιας µαζικής διαδήλωσης των πολιτών. Το αφήνουµε, λοι-
πόν, αυτό.

Να σας πω, λοιπόν, ότι εκείνη την ηµέρα η πλειοψηφία των
συµµετεχόντων που προσήλθαν στην περιοχή του Συντάγµατος,
απλοί πολίτες που συγκεντρώθηκαν για να διαδηλώσουν ειρη-
νικά, δεν εντάσσονταν σε οµάδες, συλλογικότητες, σωµατεία
ούτε είχαν οργανωµένη σύνδεση στην πλειοψηφία τους. Υπήρχαν
και οµάδες που συµµετείχαν. Υπήρχαν και σωµατεία. Στις 13.00’
όµως µικρή µερίδα, ελάχιστη, σε σχέση µε τους πολίτες που δια-
δήλωσαν και στο Σύνταγµα και σε όλη την Ελλάδα, περίπου πε-
ντακόσια µε εξακόσια άτοµα, µε ανοµοιογενή σύνθεση, κατά
βάση από άτοµα του αντιεξουσιαστικού χώρου, οµάδες οργανω-
µένων οπαδών αθλητικών οµάδων, αλλά και ανένταχτα άτοµα, τα
οποία είχαν παρεισφρήσει στη διαδήλωση είτε µεµονωµένα είτε
σε οµάδες δύο-τριών ατόµων, εκµεταλλευόµενοι και το µέγεθός
της για να µη γίνουν αντιληπτά, ενώθηκαν σε οµάδες και συγκε-
ντρώθηκαν µπροστά στην είσοδο της Βουλής και εξαπέλυσαν
σφοδρή επίθεση -το είδε όλη η Ελλάδα- εναντίον των αστυνοµι-
κών δυνάµεων και άλλων προσώπων που βρίσκονταν στον προ-
αύλιο χώρο. Η επίθεση πραγµατοποιήθηκε µε βόµβες µολότοφ,
πέτρες, µάρµαρα, καπνογόνα, µεταλλικά και άλλα αντικείµενα -
όπως καταλαβαίνετε, τα είδε όλη η Ελλάδα αυτά, µόνο εσείς δεν
τα αναφέρατε καθόλου πριν- δηµιουργώντας µεγάλο κίνδυνο για
τη σωµατική ακεραιότητα και τη ζωή των πολιτών που συµµετεί-
χαν ειρηνικά στη διαδήλωση, αλλά και των αστυνοµικών. Μην
τους ξεχνάµε αυτούς.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όλη η Ελλάδα ήταν εκεί.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Οι αστυνοµικοί αυτοί φρόντισαν να προστατέψουν
τους πολίτες που διαδήλωναν ειρηνικά, αποµακρύνοντάς τους
σε ασφαλή κατεύθυνση, προχωρώντας επίσης και σε χρήση των
αναγκαίων µέτρων για τον περιορισµό και την αποκλιµάκωση των
επιθέσεων. 

Οι σφοδρές επιθέσεις σε βάρος των αστυνοµικών συνεχίστη-
καν για µεγάλο χρονικό διάστηµα. Στη συνέχεια επεκτάθηκαν σε
σηµεία διάσπαρτα περιµετρικά της πλατείας Συντάγµατος, στη
λεωφόρο Βασιλίσσης Αµαλίας, στη λεωφόρο Συγγρού, στην Καλ-
λιρρόης και σε άλλες οδούς. Στη συνέχεια άρχισαν πάλι να επα-
νέρχονται οι οµάδες αυτές στην πλατεία Συντάγµατος από όπου
συνέχισαν τις επιθέσεις -τα είδαµε και αυτά όλα- εκτοξεύοντας
πλήθος αντικειµένων. Οι ενέργειες αυτές και πάλι δηµιούργησαν
σοβαρό κίνδυνο τραυµατισµού διαδηλωτών που βρίσκονταν στον
χώρο, που συνέχιζαν και εκείνη την ώρα να διαδηλώνουν ειρη-
νικά, και ως εκ τούτου για τον περιορισµό της έντασης και την
αποτροπή περαιτέρω επιθέσεων έγινε και χρήση ειδικών οχηµά-
των καταιονισµού ύδατος, που συνιστά βέβαια το ηπιότερο µέσο
καταστολής που θα µπορούσαν να χρησιµοποιήσουν οι αστυνο-
µικές δυνάµεις. 

Στην προσπάθεια αυτή της οµαλής διεξαγωγής της διαδήλω-
σης και προστασίας των πολιτών συµµετείχαν όλες -και σας απα-
ντώ σε αυτό- οι αρµόδιες υπηρεσίες της Γενικής Αστυνοµικής
Διεύθυνσης Αττικής, οι Διευθύνσεις Αστυνοµίας Αθηνών, Δίωξης,
Εξιχνίασης Εγκληµάτων, Άµεσης Δράσης, Τροχαίας και Αστυνο-
µικών Επιχειρήσεων Αττικής, οι οποίες έλαβαν όλα τα αναγκαία
αστυνοµικά µέτρα προς τον σκοπό της οµαλής διεξαγωγής της
συνάθροισης αυτής, της τήρησης της τάξης, της πρόληψης και
της αποτροπής των έκνοµων ενεργειών. 

Σκοπός της Αστυνοµίας ήταν η οµαλή προσέλευση των πολι-
τών, η ασφαλής διεξαγωγή της διαδήλωσης και η χωρίς προβλή-
µατα λήξη της, η αποχώρηση µε ασφάλεια των πολιτών, να µην
κινδυνέψει κανένας πολίτης που ήθελε να διαδηλώσει ειρηνικά.
Δεν τραυµατίστηκε κανένας πολίτης, δεν έχει καταγραφεί που-
θενά τέτοιο πράγµα. Όµως σας λέω, αν εσείς έχετε οποιοδήποτε
στοιχείο τραυµατισµού -είστε έµπειρη δικηγόρος, έχετε αναλά-

βει, όπως είπατε, και άλλες υποθέσεις- θα τα καταγγείλετε όλα
στην ελληνική δικαιοσύνη και ό,τι καταθέσετε εδώ εµείς πρώτοι
θα τα πάρουµε και θα τα ερευνήσουµε, σας διαβεβαιώνω. 

Αλλά θέλω να σας θέσω όµως και κάποια ερωτήµατα. Τι άλλο
θα µπορούσε δηλαδή να κάνει η αστυνοµία όταν δέχεται τέτοιες
επιθέσεις; Πώς αλλιώς καλύτερα θα µπορούσε να προστατέψει
τους πολίτες που πήγαν και συµµετείχαν σε µια ειρηνική διαδή-
λωση χωρίς να υπάρχει κανένας τραυµατισµός; Επαναλαµβάνω,
αν έχετε, θα το δώσετε και θα ερευνηθεί. Εµείς σας λέµε ότι δεν
υπήρξε, και αυτό είπε και ο Υπουργός εδώ, δεν υπήρξε κανένας
τραυµατισµός. Και λέµε επίσης ότι δεν υπήρχαν, µε εξαίρεση µία
περίπτωση, βλάβες στις περιουσίες των πολιτών. Τι άλλο θα κά-
νατε εσείς, για να γίνει πιο ασφαλής αυτή η διαδήλωση; 

Κάποιοι άλλοι είπαν, για παράδειγµα, θέλω να ακούσω την
άποψή σας πάνω σε αυτό, ότι θα έπρεπε να υπάρχει για παρά-
δειγµα στο σηµείο που κάποιοι έσπαγαν µάρµαρα προληπτική
παρουσία της Ελληνικής Αστυνοµίας. Θα συµφωνούσατε εσείς
µε αυτό; Ή επίσης θα συµφωνούσατε εκείνη την ώρα να επέµβει
η Αστυνοµία µέσα στο πλήθος και να κάνει χρήση µέσων; Όλα
αυτά καλό είναι να µας τα πείτε, γιατί πέρα από τη θεωρία καλό
είναι να λέµε τι πρέπει να γίνει. 

Σε κάθε περίπτωση δεν θα σχολιάσω τα υπόλοιπα, τα προσω-
πικά που αναφέρατε. Νοµίζω τώρα το διορθώσατε, ότι αποχώ-
ρησα, σε σχέση µε τις προσωπικές αναφορές. Την προηγούµενη
φορά σας είπα ότι ήταν αναληθείς, αλλά σε κάθε περίπτωση
τώρα το διορθώσατε σε σχέση µε τη συµµετοχή µου στην εξετα-
στική επιτροπή. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, όπως είπατε λοιπόν,
τις προαγωγές να τις παραλείπετε, αυτά τα πράγµατα, γιατί δεν
ισχύουν. Σήµερα νοµίζω ότι το διορθώσατε ότι είχα αποχωρήσει.
Στη δευτερολογία µου θα απαντήσω περισσότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Πρόεδρε,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Νικολακόπουλε, κύριε Υφυπουργέ, δεν κατάλαβα
ακριβώς ούτε και το ύφος ούτε και τον τόνο. Δεν καταλαβαίνω τι
λέτε ότι διόρθωσα ούτε τι µε ψέγετε ότι δεν το είχα πει σωστά
ούτε συνολικότερα αυτόν τον τρόπο απεύθυνσης. 

Αν δεν καταλάβατε καλά, να το ξαναπώ, αν και νοµίζω ότι το
ξέρετε. Ξέρετε ότι ήσασταν µέλος της εξεταστικής επιτροπής για
το έγκληµα των Τεµπών. Ξέρετε ότι ήσασταν στην αρχή µέλος,
ψηφίσατε την εξαίρεσή µου και ήσασταν σε αυτούς που προ-
ήχθησαν σε Υφυπουργούς µε αποτέλεσµα ο κ. Μαρκόπουλος Δη-
µήτριος να πει ότι είναι γουρλίδικη η επιτροπή. Είναι έτσι; Έτσι
είναι. Μην µου κάνετε νοήµατα. Δεν είµαστε σε κάποιου είδους
αρένα. Είναι έτσι;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Θα σας απαντήσω.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι έτσι.

Από εκεί και πέρα η προσπάθεια της προπαγάνδας και η προ-
σπάθεια αλλοίωσης της πραγµατικότητας φαίνεται ότι δεν έχει
τέλος. Μία Κυβέρνηση, η οποία στην αρχή εργάστηκε υπό την
προηγούµενη σύνθεσή της, µε το που έγινε το έγκληµα των Τε-
µπών, για να κατευθύνει τις εντυπώσεις στην εκδοχή του ανθρώ-
πινου λάθους ως αποκλειστικό παράγοντα. Ήταν η προπαγάνδα
του κ. Μητσοτάκη που όλοι µαζί στήριξαν όλοι οι συνεργοί του.
Και η προπαγάνδα αυτή ξέρετε ότι επιστράτευσε και µονταρι-
σµένα ηχητικά, που διοχετεύθηκαν από την πρώτη στιγµή στα
µέσα ενηµέρωσης και ακόµη δεν έχουµε απάντηση ποιος τα διο-
χέτευσε. Ούτε έχει διαψεύσει ο κ. Μαρκόπουλος ότι εκείνος το
έκανε ως πρώην δηµοσιογράφος του «Πρώτου Θέµατος» και γι’
αυτό στη συνέχεια χρίστηκε πρόεδρος της εξεταστικής επιτρο-
πής. Το έχω θέσει πολλές φορές ως ερώτηµα, αλλά δεν έχει δια-
ψευσθεί από κανέναν.

Και στη συνέχεια, βέβαια, κλιµάκωση της προπαγάνδας. «Δεν
υπάρχει παράνοµο φορτίο. Δεν υπάρχει εκρηκτικό φορτίο. Δεν
υπάρχει τίποτε παράνοµο και ύποπτο» διαβεβαιώνει ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός σε στηµένη συνέντευξη στον Σταύρο Θεοδω-
ράκη, ο οποίος πριν από λίγες µέρες µε προειδοποίησε σε δική
του πια συνέντευξη ότι δεν θα τη βγάλω καθαρή. Δεύτερο, λοιπόν,
κοµµάτι της προπαγάνδας, ότι δεν υπάρχει παράνοµο φορτίο. 
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Τρίτο κοµµάτι, το µπάζωµα του τόπου του εγκλήµατος µε συν-
δροµή αστυνοµικού αδελφού Βουλευτή σας. 

Τέταρτο κοµµάτι της προπαγάνδας, η παρασιώπηση  όλων των
στοιχείων για το έγκληµα των Τεµπών. 

Πέµπτο κοµµάτι, η απαγόρευση να λέγεται η λέξη «Τέµπη» εδώ
µέσα στη Βουλή όλους τους πρώτους µήνες από τότε που ξεκί-
νησε η νέα περίοδος και είµαστε και εµείς στη Βουλή και µιλάµε
για τα Τέµπη συνεχώς. 

Επόµενο κοµµάτι, η απαγόρευση να µιλήσετε για έγκληµα στα
Τέµπη και η επιµονή να µιλάτε µόνο για δυστύχηµα και τραγωδία,
ενώ γίνονται ανακρίσεις σε βαθµό κακουργήµατος και µάλιστα
πολλών κακουργηµάτων. Και εσείς ως ένοχοι δεν λέτε «έγκληµα»,
λέτε «δυστύχηµα» και «τραγωδία». Μόνο οι ένοχοι µετέρχονται
τέτοια τερτίπια και τέτοιες µεθοδεύσεις που είναι εµφανείς σε
ένα παιδί. 

Άλλη µεθόδευση, θάψιµο των ποινικών δικογραφιών που αφο-
ρούν τα Τέµπη εδώ µέσα στη Βουλή από τον κ. Τασούλα και µη
ανακοίνωσή τους. Και άλλη µεθόδευση, εξαφάνιση της ποινικής
δικογραφίας που ερχόταν από τον ανακριτή. Επί έξι µέρες αγνο-
είτο. 

Θέλετε και άλλα να σας πω; Δεν καταλάβατε ότι τα συλλαλη-
τήρια αφορούσαν τη δικαιοσύνη, την άρση της ασυλίας, το τέλος
της ατιµωρησίας, το τέλος των προνοµίων σας ως κυβερνητών
και Βουλευτών; Δεν το καταλάβατε ότι αυτό ήταν το αίτηµα; Δεν
καταλάβατε ότι ο κόσµος ζητά ανεξάρτητη δικαστική λειτουργία
που δεν διορίζεται από την Κυβέρνηση, λογοδοσία των πολιτικών
και τέλος τα προνόµια;

Και µας λέτε ότι εµείς κάναµε για άλλο πράγµα ερώτηση και
επιχειρούµε να εργαλειοποιήσουµε τι, κύριε Νικολακόπουλε; Τι
να εργαλειοποιήσουµε; Όλον αυτόν τον κόσµο; Θεωρείτε ότι επι-
δέχεται ολόκληρος ο λαός εργαλειοποίησης; Μπορεί να είστε
τόσο µικρονοϊκοί; Μπορεί πραγµατικά να νοµίζετε ότι ο κόσµος
είναι χαζός και µπορεί οποιοσδήποτε να τον εργαλειοποιεί; Νο-
µίζω ότι αυτή την κοινωνική κατακραυγή και την παλλαϊκή αντί-
δραση την προκαλέσατε ακριβώς µε αυτήν σας την αντίληψη ότι
ο κόσµος είναι χαζός και πως ό,τι παραµύθι και αν τον ταΐσετε,
ό,τι ψέµα κι αν του πείτε, θα τον πείσετε. Ε, ο λαός δεν είναι
χαζός. Έχει εξαπατηθεί πολλές φορές και έχει κάνει λάθη πολλές
φορές, γιατί κάποιοι τον εξαπάτησαν. 

Επειδή, όµως, ανήκω σε εκείνες και εκείνους που αµετανόητα
και αµετάκλητα πιστεύω στη δύναµη των πολιτών, θα σας πω ότι
στο τέλος, όποιες µεθοδεύσεις και αν γίνουν, ο λαός θα νικήσει.
Να είστε σίγουρος γι’ αυτό. Και τώρα που έχετε στρογγυλοκαθί-
σει σε καρέκλες κυβερνητικές και βουλευτικές, που δεν αντιστοι-
χούν στην κοινωνική βούληση -έχει αποσύρει η κοινωνία την
εµπιστοσύνη της- και τώρα που έχετε εκεί στρογγυλοκαθίσει, να
θυµάστε ότι αυτές είναι καρέκλες στις οποίες σας βάζει ο κόσµος
και ο κόσµος σάς τις αφαιρεί. 

Μας είπατε ότι δεν καταλάβατε, λοιπόν, ότι έγινε γι’ αυτόν τον
λόγο το συλλαλητήριο και µάλλον υιοθετείτε τη λαθροχειρία του
κ. Μητσοτάκη που µας είπε ότι όλος αυτός ο κόσµος συγκεντρώ-
θηκε στη µεγάλη του πλειοψηφία για να ζητήσει από τον κ. Μη-
τσοτάκη να πάει την Ελλάδα πιο ψηλά. Δεν ξέρω ειλικρινά τι πιο
προσβλητικό µπορούσε να πει ένας Πρωθυπουργός απέναντι σε
µια παλλόµενη κοινωνία που του ζητάει να παραιτηθεί, που του
ζητάει να υποβληθεί στη δικαστική διαδικασία και που καταγγέλ-
λει ότι δεν υπάρχει δικαιοσύνη. 

Έρχοµαι, όµως, και σε αυτά που είπατε. Δεν µε ακούσατε στην
πρωτολογία; Μίλησα τόσα λεπτά. Δεν ακούσατε τα περιστατικά
ένα προς ένα και µου λέτε αν έχω κάτι να καταγγείλω; Να τα ξα-
ναπώ. Αστυνοµικοί που τα σπάσανε µπροστά στη Μητρόπολη και
στο κατάστηµα «Cherchez La Femme» στη Μητροπόλεως. Αστυ-
νοµικοί που περικύκλωσαν πολίτη γύρω-γύρω και του έλεγαν «κα-
τέβα κάτω, ρε, να λογαριαστούµε». «Κι εγώ µόνος µου είµαι»,
έλεγε ένας ένοπλος µε άλλους έξι-επτά γύρω γύρω µε γκλοµπ,
µε όπλα, µε ασπίδες, µε χηµικά, µε κράνη, µε περικνηµίδες, µε
επιγονατίδες, µε µπότες, µε γάντια. 

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ:... (Δεν ακούστηκε)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Παλικαράς, ναι, το είπες, Τζώρτζια, έτσι όπως αρµόζει. 
Αστυνοµικοί που επιτέθηκαν στον πατέρα του Ντένις Ρούτσι,

Πάνο Ρούτσι. Τι άλλο θέλετε να σας πω; Σας ζητάω τα ονόµατά
τους και κοιτάτε το ταβάνι και µας λέτε αν έχουµε κάτι, να καταγ-
γείλουµε. 

Αστυνοµικοί που τραυµάτισαν µε δολοφονικό τρόπο τον φω-
τορεπόρτερ Μανώλη Τσάφο. Σας αφηγήθηκα σηµείο προς ση-
µείο το χρονικό του τραυµατισµού. Τον τραυµάτισαν ενώ είχε
κρεµασµένη εδώ τη φωτογραφική του µηχανή. Τον χτύπησαν στο
κεφάλι και αιµορραγούσε. Του προκάλεσαν πάρα πολλές σωµα-
τικές βλάβες και νοσηλεύθηκε στον «Ευαγγελισµό» και η προ-
σπάθεια αντιστροφής της πραγµατικότητας που επιχειρήσατε,
θέλατε να τον εµφανίσετε τον φωτορεπόρτερ σαν να είναι κά-
ποιος κακοποιός. 

Ο -επίσης φωτορεπόρτερ- Ορέστης Παναγιώτου. Δεν τα έχετε
δει αυτά; Δεν τα έχετε δει; Τέµπη: Επεισόδια στην Αθήνα. Τραυ-
µατίστηκε ο φωτορεπόρτερ του ΑΠΕ. Δεν το έχετε δει ούτε αυτό;

Δεν έχετε δει τα βίντεο µε τις κοπέλες που τις βαράνε µε
γκλοµπ; Κυκλοφορούν στο διαδίκτυο. Τι ακριβώς κάνει η Αστυ-
νοµία; Ψάχνει να βρει τα παιδιά µε τα τρικάκια; 

Ελεύθεροι όλοι και αθώοι για το έγκληµα των Τεµπών; Ελεύ-
θεροι όλοι και αθώοι για το έγκληµα των υποκλοπών; Ελεύθεροι
όλοι και αθώοι για τις παρακολουθήσεις; Ελεύθεροι όλοι και
αθώοι για το λαθρεµπόριο; Και µας λέτε ότι κάποιες µαφίες πα-
ρεισέφρησαν; Οι δικές σας µαφίες παρεισέφρησαν, σε συνεργα-
σία µε αστυνοµικές δυνάµεις. Σας ανέφερα ότι αποτυπώνονται
να είναι σε αγαστή συνεννόηση ένστολοι αστυνοµικοί µε κουκου-
λοφόρους. Ούτε αυτά τα έχετε δει;

Θέλετε να πάω να τα καταγγείλω στον εισαγγελέα, όπως έλεγε
ο κ. Βενιζέλος; Που πήγα και τα κατήγγειλα τα αίσχη της διαφθο-
ράς και όταν ήρθε εδώ η δικογραφία, κλείσατε τη Βουλή, τα κόµ-
µατα σας, για να µην ελεγχθεί ως πρώην Υπουργός;

Σας τα λέω εδώ. Θα κάνετε κάτι; Διότι από τις 31 Οκτωβρίου
και από τη µεγάλη συγκέντρωση των εποχικών πυροσβεστών,
που επέπεσαν χωρίς διακριτικά οργανωµένες οµάδες αστυνοµι-
κών επάνω σε άοπλους εποχικούς πυροσβέστες και που ρίξανε
και σ’ εµένα κρότου λάµψης, ο κ. Χρυσοχοΐδης νίπτει τας χείρας
του και δηλώνει ότι θα τα χειριστεί άλλος. Και την ίδια ώρα πλη-
ροφορούµαι ότι τα χειρίζεστε εσείς.

Είναι πανοµοιότυπες συµπεριφορές, οργανωµένη δράση
εγκληµατικής οµάδας, η οποία είναι υπό τη δική σας διοίκηση,
κύριε Νικολακόπουλε. Δεν θυµάµαι αν είστε δικηγόρος. Αν είστε,
καταλαβαίνετε τι σας λέω. 

Έρχεστε και λέτε ότι η πολιτική ηγεσία δεν διοικεί, διοικεί η
φυσική ηγεσία; Ποιος τη διορίζει τη φυσική ηγεσία, εγώ; Ή ο πο-
λίτης που τρώει το νερό πάνω στο κεφάλι του και το χηµικό; Ή η
κοπελίτσα που την είχανε αποµονωµένη, ένα νεαρό κορίτσι, µε
χειροπέδες, και φώναζαν άλλα παιδιά «αφήστε το κορίτσι»; Τι
ντροπή!

Ο κ. Χρυσοχοΐδης έχει να πει «δεν είµαι εγώ, είναι άλλος»;
Ποιος κάνει τις προαγωγές; Ποιος προήγαγε τον αστυνοµικό του
µπαζώµατος, αδελφό Βουλευτή, Αγάπιο Χαρακόπουλο σε τα-
ξίαρχο; Ποιος κρατούσε εδώ στη Βουλή αστυνοµικό καταγγελ-
θέντα για βιασµούς των παιδιών του και της συζύγου του; Ποιος;
Ποιος; Εσείς. Εσείς. 

Όταν, λοιπόν, λέτε «αν έχουµε στοιχεία», σας λέω να πάρετε
τα Πρακτικά από τη σηµερινή µου οµιλία, από την οµιλία που
έκανα στις 6 Μαρτίου εδώ στη Βουλή στη διάρκεια της πρότασης
µοµφής, από όλες τις παρεµβάσεις που έχουµε κάνει. 

Να πείτε αν έχετε διάφορα σαΐνια που σας λένε για bots, να
πείτε στα σαΐνια αυτά να σας φέρουν όλες τις δηµόσιες καταγ-
γελίες πολιτών µε βίντεο και φωτογραφίες για αστυνοµική βία και
να µας πείτε συγκεκριµένα, γιατί αν καλά κατάλαβα, η θέση σας
είναι ότι δεν έχετε στοιχεία για αδικήµατα αστυνοµικών. Αυτή
είναι η θέση του Υπουργείου, ότι δεν έχετε στοιχεία. 

Ήταν όλα, κατά τη δική σας πληροφόρηση σήµερα, αφού σας
έχω καταθέσει και νέα επίκαιρη ερώτηση για τη βία που ασκή-
θηκε ακόµη και απέναντι στις γυναικείες οργανώσεις και τις φε-
µινιστικές οργανώσεις που έκαναν πορεία στις 8 του Μάρτη για
τα δικαιώµατα των γυναικών. Ακόµα και εκεί στείλατε ενόπλους. 

Στις 25 Νοεµβρίου επιτέθηκαν αστυνοµικοί σας στην Τζώρτζια
την Κεφαλά, τη Βουλευτίνα µας δίπλα µου, και χρειάστηκε εγώ
να αντιδράσω εκείνη την ώρα και να απωθήσω αστυνοµικό, ο
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οποίος απωθούσε την Τζώρτζια Κεφαλά. Και το έχουµε καταγ-
γείλει και αυτό δηµόσια. Και αυτό δεν το ξέρετε; Και αυτό δεν το
είδατε; Όλοι αυτοί οι αστυνοµικοί που δρουν µε αυτό τον τρόπο
αποθαρρύνοντας το δηµοκρατικό δικαίωµα των πολιτών λειτουρ-
γούν όλοι ως θερµοκέφαλοι;

Μα, αν έχετε τόσους θερµοκέφαλους και έτοιµους να επιτίθε-
νται σε πολίτες, πρέπει κάτι να κάνετε, αλλά βεβαίως είναι πολύ
ξεκάθαρο ότι όπως δεν ήταν ένας θερµοκέφαλος ο Κορκονέας
που δολοφόνησε παιδί, όπως δεν ήταν ένας θερµοκέφαλος ο
δράστης της δολοφονικής απόπειρας κατά του Μάριου Λώλου,
όπως δεν ήταν θερµοκέφαλοι οι αστυνοµικοί που ενεπλάκησαν
στη δολοφονία του Ζακ Κωστόπουλου και «την έβγαλαν καθαρή»
από τις δικές σας διαδικασίες, έτσι και όλοι αυτοί εκτελούν δικές
σας εντολές.

Και θα διαµηνύσετε στον κ. Χρυσοχοΐδη ότι περιµένω συγκε-
κριµένες απαντήσεις και από τον ίδιο. Και επειδή συµβαίνει να
είναι ο Υπουργός που έκανε προεκλογική εκστρατεία το 2012 πα-
τώντας πάνω στον ρατσισµό και στο στρατόπεδο συγκέντρωσης
της Αµυγδαλέζας, θέλω να τον ρωτήσετε γι’ αυτό εδώ, για τους
αστυνοµικούς δηλαδή -θα το καταθέσω και στα Πρακτικά, ελάτε
σας παρακαλώ να σας το δώσω- οι οποίοι άρχισαν να σπρώχνουν
έναν νεαρό άνθρωπο που έπαιζε κιθάρα ειρηνικά. Τον ονόµασαν
«ο Ντίλαν της διαδήλωσης». Έπαιζε, λοιπόν, κιθάρα ειρηνικά
µπροστά στα ΜΑΤ και τα ΜΑΤ -η ΥΑΤ- άρχισαν να τον σπρώχνουν
και να του λένε «Πακιστανός είσαι, ρε»; Ούτε αυτό το είδατε;
Απειλούσε µε την κιθάρα του που έπαιζε τραγούδια ή θεωρείτε
πια ότι βρίσκεστε σε τέτοιο σηµείο κατάπτωσης ώστε απειλείσθε
ακόµη και από ένα τραγούδι;

Περιµένω τις απαντήσεις σας. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Κυρία Πρόεδρε, επί έξι λεπτά µιλούσατε προσπα-
θώντας να αναλύσετε γιατί οι πολίτες διαδήλωσαν και νοµίζω ότι
αυτό αποτελεί την καλύτερη απόδειξη της προσπάθειας που κά-
νετε συστηµατικά όλο αυτό το χρονικό διάστηµα να εκµεταλλευ-
τείτε, να αποκοµίσετε πολιτικά οφέλη από τα αιτήµατα των
πολιτών, που προφανώς ήταν συντετριµµένοι, συγκλονισµένοι
από ένα τραγικό σιδηροδροµικό δυστύχηµα που στέρησε τη ζωή
ανθρώπινων ζωών. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έγκληµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Συνεχίζετε την προσπάθεια να εκµεταλλευτείτε πο-
λιτικά τον πόνο των ανθρώπων και τη συµπαράσταση όλης της
ελληνικής κοινωνίας σ’ αυτό. Αυτό κάνετε. 

Πριν µπω, λοιπόν, στην απάντηση επί των θεµάτων της ερώτη-
σης, θα κάνω και ένα τελευταίο σχόλιο γι’ αυτό το θέµα, µιας και
εσείς αναφερθήκατε στην εξαίρεσή σας στην εξεταστική επι-
τροπή, γιατί σχεδόν ταυτόχρονα φύγαµε από αυτή την εξετα-
στική. 

Να σας πω, λοιπόν, ότι ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι εξαιρεθή-
κατε γιατί, όπως και εσείς είπατε, είχατε αναλάβει υπόθεση συγ-
γενών θυµάτων. Ξέρετε, λοιπόν, πολύ καλά ότι η εξεταστική επι-
τροπή κάνει ανακριτικά, προανακριτικά καθήκοντα. Εφαρµόζο-
νται αναλογικά οι διατάξεις του Ποινικού Κώδικα και της Ποινικής
Δικονοµίας και υπάρχει ξεκάθαρο ασυµβίβαστο. Και, µάλιστα, οι
δικαστές οι οποίοι παραβιάζουν αυτό τον κανόνα τελούν πειθαρ-
χική παράβαση. Το κλείνουµε το θέµα αυτό. 

Μπαίνω, λοιπόν, στο θέµα. Άκουσα προσεκτικά πολύ ώρα και
την πρωτολογία και τη δευτερολογία. Δεν άκουσα ούτε µια κα-
ταδίκη, µα καµία, για αυτούς τους κουκουλοφόρους που όλη η
Ελλάδα είδε να επιχειρούν... 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δικοί σας είναι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Α, είναι µια εξήγηση που δίνετε -θα τα δούµε στην

επόµενη ερώτηση- ότι αυτοί είναι αστυνοµικοί. Δικοί µας λέτε ότι
είναι.

Άρα, γι’ αυτό, λοιπόν, δεν καταδικάζετε αυτούς που όλη η Ελ-
λάδα είδε ότι προσπάθησαν να επιτεθούν σε αστυνοµικούς, έθε-
σαν σε κίνδυνο, προσπάθησαν να διαταράξουν την ειρηνική
διαδήλωση και έθεσαν σε κίνδυνο ζωές και σωµατική ακεραι-
ότητα πολιτών. 

Όσον αφορά τους τραυµατισµούς που αναφερθήκαµε πριν και
τα στοιχεία που σας είπα, η Ελληνική Αστυνοµία πάντοτε κάνει
έρευνα και αυτή είναι η αδιαπραγµάτευτη θέση του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη για κάθε καταγγελλόµενο. Μόνο που ξέ-
ρετε κάτι; Εγώ σας είπα πριν ότι θα ερευνηθούν τα πάντα.

Όµως, τις προηγούµενες φορές, κυρία Κωνσταντοπούλου, κα-
ταθέτατε χαρτιά. Εγώ σας είπα πως ό,τι στοιχεία έχετε να κάνετε
µήνυση, να πάνε στη δικαιοσύνη, αλλά σας είπα και κάτι ακόµα:
Ό,τι στοιχεία καταθέσετε εδώ, εµείς θα τα πάρουµε και θα τα
ερευνήσουµε. Άλλες φορές καταθέτατε έγγραφα εδώ πέρα. Σή-
µερα δεν είδαµε ούτε ένα έγγραφο για τραυµατισµούς ούτε κά-
ποιο άλλο στοιχείο. Θα τα δώσετε και θα ερευνηθούν. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αλλιώς δεν θα τα ερευνήσετε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Θα τα δώσετε όλα και θα ερευνηθούν και από τη δι-
καιοσύνη και πειθαρχικά από την Ελληνική Αστυνοµία. 

Θα πρέπει να σας πω, λοιπόν, ότι για την πολιτική ηγεσία για
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, η προστασία των συντα-
γµατικά κατοχυρωµένων ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων
πολιτών, καθώς και η διευκόλυνση της άσκησής τους αποτελεί
βασική και αδιαπραγµάτευτη προτεραιότητα. Έχουµε ως απο-
στολή τη διασφάλιση της κοινωνικής ειρήνης, την παροχή έννο-
µης προστασίας στους πολίτες, την τήρηση της τάξης στους
δηµόσιους χώρους και συγκεντρώσεις και γι’ αυτό λαµβάνεται
κάθε µέτρο, κάθε προληπτική, κάθε κατασταλτική δράση.

Στη συγκεκριµένη διαδήλωση, λοιπόν, οι αστυνοµικές δυνάµεις
αντέδρασαν άµεσα, έγκαιρα, στοχευµένα, µε επαγγελµατισµό για
την αποτροπή των επιθέσεων, την αποτροπή γενίκευσης των
επεισοδίων. Έκαναν ό,τι είναι δυνατόν, έκαναν τις ενδεδειγµένες
αστυνοµικές ενέργειες, έκαναν χρήση των τακτικών αναγκαίων
µέσων, µε αποτέλεσµα να περιστείλουν τις έκνοµες ενέργειες,
να αποκατασταθεί η τάξη, να προστατευτούν οι συµµετέχοντες
και σε κάθε περίπτωση αυτό οφείλει να κάνει πάντοτε η Ελληνική
Αστυνοµία, να κάνει ό,τι προβλέπεται στον νόµο, να κάνει τις σω-
στές υπηρεσιακές και δικονοµικές ενέργειες. 

Θα πρέπει να σας πω ότι έγιναν εκατόν εξήντα προσαγωγές,
εβδοµήντα επτά συλλήψεις ατόµων και ήδη από τις πρώτες πρωι-
νές ώρες για να προστατεύσει τη διαδήλωση η Ελληνική Αστυ-
νοµία συνέλαβε δεκατέσσερα άτοµα και έκανε αρκετές προσα-
γωγές από το πρωί στους οποίους βρήκε είκοσι επτά µολότοφ,
αυτοσχέδιους εκρηκτικούς µηχανισµούς, εµπρηστικούς µηχανι-
σµούς, βαριοπούλες, γάντια, κουκούλες.

Και ξέρετε και κάτι ακόµα; Δεν άκουσα να το αναφέρετε που-
θενά. Τραυµατίστηκαν είκοσι εννέα αστυνοµικοί. Σε αυτούς τους
αστυνοµικούς που τραυµατίστηκαν δεν άκουσα καµία συµπαρά-
σταση, δεν άκουσα κάποιο ενδιαφέρον. Και αυτοί είναι παιδιά της
διπλανής πόρτας και αυτοί πηγαίνουν για το µεροκάµατο. Και
αυτή η Κυβέρνηση -όχι όσο κυβερνήσατε εσείς ούτε οι άλλες κυ-
βερνήσεις- αναγνώρισε το επικίνδυνο του επαγγέλµατός τους. 

Κάποιοι, λοιπόν, και τραυµάτισαν αυτούς τους αστυνοµικούς -
θα δούµε στην επόµενη, εσείς λέτε ότι αστυνοµικοί τραυµάτισαν
αστυνοµικούς, θα το δούµε λοιπόν- και προκάλεσαν φθορές και
σε κτίρια και οχήµατα.

Όµως, σας έκανα και εγώ µια ερώτηση, κυρία Κωνσταντοπού-
λου. Σας ρώτησα τι θα κάνατε εσείς και σας έκανα συγκεκριµένες
ερωτήσεις. Δεν µου απαντήσατε τι θα κάνατε εσείς για να προ-
στατεύσετε τη διαδήλωση αυτή. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ρωτάτε εδώ. Απαντάτε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ξέρετε κάτι, όµως; Έστω και µικρό χρονικό διά-
στηµα, µικρό -κατά την άποψή µου, πολιτικά το λέω, ευτυχώς-
κυβερνήσατε και εσείς και ήσασταν Πρόεδρος της Βουλής. Και
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ήσασταν Πρόεδρος της Βουλής όταν στις 15 Ιουλίου του 2015
γινόντουσαν επεισόδια έξω από τη Βουλή. Εσείς δεν κάνατε αυτό
που έκανε ο κ. Κακλαµάνης, να ανοίξετε τις πόρτες για να µπουν
πολίτες να προστατευθούν από τους κουκουλοφόρους. 

Και ξέρετε τι έλεγε τότε; Εγώ θα το δώσω στα Πρακτικά να το
δείτε και να το διαβάσετε. Είναι εδώ ο κ. Πανούσης. Ξέρετε ήταν
Υπουργός Δηµόσιας Τάξης τότε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι και συγκρούστηκα µαζί του.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Πότε παραιτηθήκατε, κυρία Κωνσταντοπούλου;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είχα συγκρουστεί µαζί του.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Στις 15 Ιουλίου έγιναν αυτά. Εσείς πότε φύγατε; Πα-
ραιτηθήκατε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν τα ξέρετε καλά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ακούστε τι έλεγε τότε ο κ. Πανούσης. Είναι η ανα-
κοίνωση του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: «Το Υπουργείο
προσπαθεί να ελέγξει κάθε τυχόν εκτροπή των αστυνοµικών δυ-
νάµεων, αλλά περιµένει και από τους πολίτες να καταγγείλουν
αυτούς που προκαλούν επικίνδυνα επεισόδια µε βόµβες µολότοφ
εµπλουτισµένες µε πέτρες και σίδερα και όχι να ανέχονται ή να
συγκαλύπτουν αυτούς που εγκληµατούν, να τους χαρακτηρίζουν
κοινωνικούς αγωνιστές, να αµφισβητούν τη δικαιοσύνη και να πιέ-
ζουν να µη συλλαµβάνονται όσοι ασκούν βία». Αυτά λέει η ανα-
κοίνωση. 

Δεν άκουσα τις αντιδράσεις σας. Εσείς, αν δεν κάνω λάθος,
παραιτηθήκατε τον Οκτώβριο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Λάθος κάνετε!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Τι κάνατε, λοιπόν, εσείς;

Άρα, λοιπόν, κυρία Κωνσταντοπούλου, επειδή ξέρουµε τι κά-
νατε, καταθέτω για τα Πρακτικά το δηµοσίευµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Αν-
δρέας Νικολακόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είστε τόσο άσχετος; Μπορεί να είστε τόσο άσχετος;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Η διαφορά, λοιπόν, είναι εµφανής. Στη δεύτερη
ερώτηση θα δούµε και τη συνέχεια σε σχέση µε τη διαδήλωση
αυτή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Και προχωρούµε στην τελευταία για σήµερα επίκαιρη ερώτηση

και συγκεκριµένα στην πέµπτη µε αριθµό 618/4-3-2025 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα
Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη, µε θέµα: «Περιπτώσεις παρακρατικής δράσης
και οργανωµένης προβοκάτσιας σε βάρος των διαδηλωτών, σε
συνεργασία µε την Ελληνική Αστυνοµία, ανήµερα της 2ης επε-
τείου από το έγκληµα των Τεµπών, στις 28-2-2025, στη διάρκεια
της µεγαλειώδους διαµαρτυρίας των πολιτών για δικαιοσύνη, για
την τιµωρία των ενόχων, κυβερνητικών και πολιτικών προσώπων,
και για τον τερµατισµό της κυβερνητικής συγκάλυψης».

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ.
Κύριε Νικολόπουλε, πραγµατικά εντυπωσιάζοµαι παρακολου-

θώντας έναν Υφυπουργό της Κυβέρνησης Μητσοτάκη να λέει
τόσο χονδροειδή ψέµατα και να µην ντρέπεται. Ήσασταν πολύ
µικρός; Ήσασταν σε άλλο κόµµα τότε; Γιατί έχει και πολλούς που
ήταν σε άλλα κόµµατα και είναι τώρα στην Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη. Δεν έχω παρακολουθήσει την προσωπική σας πορεία, αλλά

θα σας µιλήσω για κάποια δηµόσια γεγονότα για να συνεννοού-
µαστε.

Όταν η Πλεύση Ελευθερίας λέει ότι υπερασπιζόµαστε το δι-
καίωµα όλων των πολιτών στην ελεύθερη διαδήλωση και ότι αντι-
τασσόµαστε µε όλη µας την ύπαρξη στην αστυνοµική βία, δεν το
λέει θεωρητικά. Η Πλεύση Ελευθερίας ό,τι κάνει και λέει και εγώ
προσωπικά ό,τι κάνω και λέω το υπηρετώ µε το παράδειγµά µου,
µε τη στάση µου. Ως δικηγόρος έχω υπερασπιστεί πάρα πολλά
θύµατα αστυνοµικής βίας και ξέρω πάρα πολύ καλά τους τρό-
πους µε τους οποίους οι παρακρατικές δυνάµεις µέσα στο κρά-
τος και το παρακράτος µέσα στο κράτος και επίορκοι αστυ-
νοµικοί µε πολιτική κάλυψη προσπαθούν κάθε φορά να κηλιδώ-
νουν διαµαρτυρίες, αλλά και να δικαιολογούν παραβιάσεις του
Ποινικού Κώδικα και του Ποινικού Δικαίου.

Δεν µπορώ να αφήσω αναπάντητα όλα αυτά τα χονδροειδέ-
στατα ψέµατα που είπατε και για να µην τα ξαναπείτε και για να
ενηµερώσετε και όποιον µπορεί να σας τα είπε, να σας θυµίσω
τα εξής: Όταν ανέλαβα Πρόεδρος της Βουλής, αφαιρέθηκαν τα
κάγκελα γύρω-γύρω από τη Βουλή µετά από αίτηµά µου στο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, αφαιρέθηκαν τα κάγκελα, ο
κλοιός που υπήρχε γύρω-γύρω από τη Βουλή σε όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα. Και όσο ήµουν Πρόεδρος της Βουλής, οι
διαµαρτυρίες και τα συλλαλητήρια έµπαιναν µέσα στη Βουλή, τα
υποδεχόµουν προς µεγάλη αντίδραση διαφόρων που δεν ήθελαν
τους πολίτες µέσα στη Βουλή. Μεγαλύτερη αντίδραση υπήρξε
και όταν µπήκε το αντιρατσιστικό συλλαλητήριο και κάναµε ειδική
συζήτηση που προέβαλε το Κανάλι της Βουλής µέσα στην Αί-
θουσα της Γερουσίας στις 21 Μαρτίου 2015. Επειδή ήµουν στους
ανθρώπους που υπερασπίστηκαν θύµατα αστυνοµικής βίας σε
όλο το προηγούµενο διάστηµα και ήµουν και σε εκείνους που
είχαν παρακολουθήσει το περίφηµο βίντεο µε τους κουκουλοφό-
ρους-καδρονοφόρους που δήθεν έκαναν τα επεισόδια και που
δήθεν ήταν αυτά τα οποία λέτε -όπως θέλετε να τους χαρακτη-
ρίσετε, χούλιγκαν, αντεξουσιαστές, ό,τι κάθε φορά λέτε- πιστο-
ποιήθηκε µε βίντεο. Ήταν αστυνοµικοί τους οποίους φυγάδευσαν
άλλοι αστυνοµικοί ένστολοι µέσα από τη Βουλή. Ήταν ένα βίντεο
του «ALTER» το οποίο προβλήθηκε.

Έχοντας µεγάλη εµπειρία, λοιπόν, η πρώτη εντολή που έδωσα
ως Πρόεδρος της Βουλής ήταν ότι καµία αστυνοµική δύναµη
άλλη εκτός από τη Φρουρά της Βουλής δεν θα µπαίνει µέσα στη
Βουλή και δεν είχαµε ποτέ τέτοια κατάσταση να βρίσκονται οχυ-
ρωµένοι και ταµπουρωµένοι µέσα στη Βουλή οπλοφόροι άλλων
υπηρεσιών που δεν έχουν αρµοδιότητα.

Και όταν µε προκαλούσαν και ο Υπουργός που αναφέρατε, ο
κ. Πανούσης, µε τον οποίο συγκρούσθηκα, κύριε Νικολακόπουλε
-και συγκεντρωθείτε λίγο σε αυτά που σας λέω και αφήστε τους
συνεργάτες σας τώρα και αφήστε και εσείς τον Υπουργό να τα
ακούσει αυτά- όταν, λοιπόν, µε προκαλούσαν και µπήκε εδώ απ’
έξω µια κλούβα για να εµποδίσει τους διαδηλωτές υγειονοµικούς
να περάσουν µπροστά από τη Βουλή, ως Πρόεδρος της Βουλής
συνόδευσα τους διαδηλωτές τους οποίους βρήκα στον δρόµο
και είπα στον αστυνοµικό να ανοίξει για να περάσουν οι άνθρωποι
που διαµαρτύρονται ειρηνικά. Καταλάβατε; Όχι παραβιάζετε
ανοιχτές θύρες, αλλά πραγµατικά βρίσκεστε σε εντελώς άλλο
φάσµα, όταν προσπαθείτε να µε ταυτίσετε µε πρόσωπα και κα-
ταστάσεις και µε µία κυβέρνηση, την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, µε την
οποία συγκρούστηκα, ακριβώς γιατί παραβίασε τις δεσµεύσεις
της και µε έναν Υπουργό, τον κ. Πανούση, µε τον οποίο επίσης
συγκρούστηκα διότι παραβίαζε τις δεσµεύσεις µας.

Θα σας αναφέρω, όµως, επειδή αυτό το ξέρουν και οι Βουλευ-
τές σας και οι Υπουργοί σας, ότι όταν γίνονταν εδώ συλλαλητή-
ρια πριν από το δηµοψήφισµα, τα συλλαλητήρια µε σύνθηµα
«Μένουµε Ευρώπη», οι διαδηλωτές στους οποίους συµµετείχαν
και Βουλευτές σας, είχαν ανέβει από τις σκάλες και µέχρι το Προ-
αύλιο της Βουλής και ουδείς τους πείραξε. Με εντολή µου ουδείς
παρενέβη!

Και κανείς δεν έπαθε τίποτα, κύριε Νικολακόπουλε, γιατί η δη-
µοκρατία δεν φοβάται τη διαµαρτυρία ούτε την ελευθερία. Ήταν,
λοιπόν, εξόχως άστοχο όλο αυτό που προσπαθήσατε να κάνετε.
Μην το ξανακάνετε! Εξόχως άστοχο! Μιλήσατε σε έναν άνθρωπο
που υπερασπίζεται σε όλη του τη ζωή και υπερασπίστηκε και από
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τη θέση της Προέδρου της Βουλής τα δικαιώµατα των ανθρώπων
και την άφησε αυτή τη θέση. Δεν βιδώθηκε στη θέση, να µην ξε-
κολλάει, όπως κάποιοι από εσάς.

Ξεκινώντας, λοιπόν, από την σκηνή που σας περιέγραψα, το
βίντεο αποτυπώνει κουκουλοφόρους και καδρονοφόρους, οι
οποίοι προκαλούσαν ένταση και έδιναν το άλλοθι και τη δικαιο-
λογία στις αστυνοµικές δυνάµεις να πουν ότι δήθεν εξ αυτού του
λόγου είχαν πνίξει στα χηµικά την πλατεία, έριχναν τα χηµικά
µέσα στο µετρό του Συντάγµατος, νοσηλεύονταν άνθρωποι τότε.
Τα ξεχάσατε; Γιατί κάποιοι περιγράφουν την κατάσταση το 2011
µε τους «αγανακτισµένους» σαν να ήταν κάποιοι εγκληµατίες
έξω. Πολίτες ήταν που διαµαρτύρονταν και οι οποίοι υφίσταντο
βία και τους άνοιγαν τα κεφάλια και τους πήγαιναν στα νοσοκο-
µεία και αποδείχθηκε ποιοι έκαναν τις προβοκάτσιες, παρακρα-
τικοί σε συνεργασία µε τους αστυνοµικούς.

Με αυτά τα δεδοµένα σάς ρωτώ πολύ συγκεκριµένα. Από την
περίοδο της χούντας είναι γνωστές οι πρακτικές των δήθεν «αγα-
νακτισµένων» πολιτών. Στην περίοδο της Μεταπολίτευσης έχει
γίνει τρέχον νόµισµα η φράση και η ορολογία «γνωστοί άγνω-
στοι».

Γιατί λέγονται γνωστοί άγνωστοι, κύριε Νικολακόπουλε, κύριε
Υφυπουργέ; Γιατί είναι γνωστότατοι στις αρχές, που παριστάνουν
ότι είναι άγνωστοι.

Και ποτέ δεν συλλαµβάνουν κάποιον από αυτούς τους δήθεν
κουκουλοφόρους, αλλά συλλαµβάνουν απλούς πολίτες και, µά-
λιστα, µε πρακτικές που έχουν καταγραφεί στις µαρτυρίες. 

Επειδή ζήτησε χαρτιά ο κύριος Υφυπουργός -δεν έχει χαρτιά
λέει- µετρήστε λίγο πόσα θα σας καταθέσω και έχω άλλα χίλια
να καταθέσω, εάν δεν έχετε αρκετή τεκµηρίωση.

Πρώτον, lifo.gr.: «Τέµπη-Επεισόδια στην Αθήνα: Τραυµατίστηκε
ο φωτορεπόρτερ Ορέστης Παναγιώτου».

Δεύτερον, megatv.com: Πατέρας θύµατος των Τεµπών καταγ-
γέλλει: «Οι γονείς έφαγαν ξύλο και δακρυγόνα στο συλλαλητή-
ριο». Σε µία απίστευτη καταγγελία προχώρησε ο Πάνος Ρούτσι -
λέει «Θάνος» το δηµοσίευµα, είναι Πάνος- πατέρας θύµατος για
το χθεσινό συλλαλητήριο στην Αθήνα για τα Τέµπη. 

Τρίτον, Dnews: Όργιο προκλητικότητας από τον πρόεδρο
Ένωσης Αστυνοµικών: «Δακρυγόνα φάγανε, δεν φάγανε σφαί-
ρες».

Τέταρτον, Ένωση για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου: Μαζική
καταστολή και τραµπουκισµοί από την ΕΛ.ΑΣ. στο συλλαλητήριο. 

Πέµπτον, ΕΦΣΥΝ: Ανατριχιαστικές µαρτυρίες καταστολής στο
µεγάλο συλλαλητήριο. Τουλάχιστον δεκατέσσερις µαρτυρίες κα-
ταγεγραµµένες και µε έναν άνθρωπο να καταγγέλλει ότι άκουσε
στον ασύρµατο να λένε οι αστυνοµικοί «Θέλουµε άλλους δύο»,
ότι χρειάζονται άλλους δύο να έχουν συλληφθεί. Μου έχει απα-
ντήσει εµένα σε δικαστήριο αστυνοµικός «Δουλειά µας είναι να
συλλάβουµε κάποιους, για να αποδείξουµε ότι έγιναν επεισόδια. 

Και, βεβαίως, κάθε φορά το ποιοι τραυµατίζονται και πώς τραυ-
µατίζονται από πλευράς αστυνοµικών, από τη δική µου εµπειρία
τη δικαστηριακή, θα πρέπει να απαντήσετε πώς συµβαίνει να εµ-
φανίζονται κάθε φορά ότι τραυµατίζονται αυτοί οι ίδιοι που κα-
ταγγέλλονται για αστυνοµική βία. Αυτοί που ανοίγουν τα κεφάλια,
αυτοί που συλλαµβάνουν χωρίς λόγο, αυτοί που κλωτσάνε και ρί-
χνουν γκλοµπιές εµφανίζονται ότι έχουν τραυµατιστεί, αλλά στη
συντριπτική πλειοψηφία τους -αν όχι όλοι- δεν πάνε ποτέ σε ια-
τροδικαστή. Έχει τύχει ακόµη και να φέρουν ανυπόγραφες βε-
βαιώσεις του Γενικού Νοσοκοµείου Αεροπορίας -πώς έχουν τώρα
στα χέρια τους ανυπόγραφες ιατρικές βεβαιώσεις, και αυτό θα
πρέπει να το απαντήσετε- και ουδείς δεν έχει φωτογραφηθεί
έστω µε πιστοποιηµένο πραγµατικό τραυµατισµό. Και µην αντι-
µεταθέσετε τη συζήτηση σε περιπτώσεις γνωστές, µεµονωµένες
και συγκεκριµένες µε τραυµατισµούς, που είναι και καταδικα-
στέες και καµία σχέση δεν έχουν µε τη συγκεκριµένη περίπτωση. 

Έκτον, «Ψεκάστε τους να φύγουν»: Δυνάµεις των ΜΑΤ επιτί-
θενται κατά ειρηνικών διαδηλωτών στο Σύνταγµα.

Έβδοµον, EUROKINISSI: «Δέκα τουλάχιστον άνθρωποι που συ-
νελήφθησαν σε προελέγχους των συγκεντρώσεων για τα Τέµπη
στις 28 Φεβρουαρίου, αφέθηκαν ελεύθεροι χωρίς απολύτως κα-
νέναν περιοριστικό όρο. 

Όγδοον, alfavita.gr, Τέµπη: Σώθηκε στο δυστύχηµα, τον συνέ-

λαβαν στο συλλαλητήριο. 
Ένατον, Τέµπη: Αστυνοµικοί τραµπούκισαν δεκαπεντάχρονο

στο Σύνταγµα
Και ακόµα να σας δώσω και άλλα τρία για την Τετάρτη 5 Μαρ-

τίου:
Πρώτον, «Τουλάχιστον τρεις τραυµατίες µετά την επίθεση των

ΜΑΤ στη µεγάλη συγκέντρωση στο Σύνταγµα».
Δεύτερον, «Η οµάδα «ΔΡΑΣΗ» πέφτει µε τις µηχανές της σε

διαδηλωτές».
Τρίτον, «Τους έσπασαν στο ξύλο για να τους… προστατεύ-

σουν- Ντράπηκε και η ντροπή»- ΕΦΣΥΝ.
Τέταρτον, «Νέο βίντεο αστυνοµικής αυθαιρεσίας: Χτύπησαν

και έριξαν ποδηλάτη που πέρναγε από το Σύνταγµα». 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου  καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποίο βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Θέλετε και άλλα ή θέλετε να τα δείτε πρώτα αυτά και να µας
πείτε; Διότι ήρθατε να µας πείτε ότι δεν καταθέσαµε έγγραφα.
Σας λείψανε τα έγγραφα και η τεκµηρίωση! Ιδού! Και αν σας προ-
καλούνται ερωτηµατικά, πείτε µας γιατί σας είπα έχουµε άλλα
χίλια και µαρτυρίες ατελείωτες πολιτών, διότι αυτό το οποίο είδε
όλη η Ελλάδα δεν είναι αυτό που εσείς λέτε ότι είδε όλη η Ελ-
λάδα. Όλη η Ελλάδα είδε γιατί ήταν εκεί, ήταν στο Σύνταγµα.
Όλη η Ελλάδα είδε µια µαζικότατη διαµαρτυρία την οποία εσείς
θέλατε να σταµατήσετε, να περιορίσετε και να τορπιλίσετε. Το
κάνατε και στις 26 Γενάρη, όταν η ΕΡΤ µε εντολή σας δεν προ-
έβαλε το συλλαλητήριο, προκλήθηκαν τα επεισόδια πάλι από
εσάς µε επίθεση πάλι στον φωτορεπόρτερ Μάριο Λώλο και προ-
έβαλε η ΕΡΤ στις τρεις η ώρα πια τα επεισόδια! Άλλη επίκαιρη
ερώτηση που έκανε ο κ. Καζαµίας. 

Είναι, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα, κύριε Υφυπουργέ, τα ερω-
τήµατα και, φυσικά, όλοι κρινόµαστε, γιατί το τι κάνουµε µένει
στην ιστορία και µας ακολουθεί. Κι εγώ προσωπικά είµαι πάρα
πολύ ήσυχη µε τη συνείδησή µου ότι δεν υπάρχει περίπτωση να
σας αφήσω να συνεχίσετε να επιτίθεστε στους πολίτες και στην
κοινωνία και να παριστάνετε ξυλοκοπώντας τους, ρυπαίνοντάς
τους µε χηµικά, καταβρέχοντάς τους, βρίζοντάς τους, λοιδορώ-
ντας τους, απαξιώνοντάς τους, συλλαµβάνοντάς τους χωρίς
αιτία, τροµοκρατώντας τους, ότι έτσι τους προστατεύετε.

Όχι, έτσι δεν τους προστατεύετε. Έτσι προσπαθείτε να ανα-
στείλετε ανεπιτυχώς την εναντίον σας διαµαρτυρία. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα και, αν θέλετε, απαντή-
στε µου συγκεκριµένα, γιατί στην προηγούµενη επίκαιρη ερώ-
τηση δεν µου απαντήσατε τίποτα. 

Πρώτον, ποια είναι τα άτοµα που απεικονίζονται σε φωτογρα-
φίες και βίντεο να δρουν σε συνεργασία και αγαστή συνύπαρξη
µε ένστολους; Είναι πολύ συγκεκριµένες οι φωτογραφίες και τα
βίντεο. Υπάρχουν ένστολοι που οφείλετε να γνωρίζετε και σε ποια
διµοιρία ανήκουν και ποιοι είναι. Και αυτοί οι ένστολοι πρέπει να
πουν ποια είναι τα άτοµα µε τα οποία συνεννοούνταν πριν από
τα δήθεν επεισόδια, τις προβοκάτσιες δηλαδή που εσείς προκα-
λείτε. Και πώς δικαιολογείτε τη δράση τους για τη διάλυση της
ιστορικής κοινωνικής διαµαρτυρίας της 28ης Φεβρουαρίου του
2025; Διότι έχει υπάρξει άλλη µία δολοφονική τότε δράση κου-
κουλοφόρων και ξέρετε πολύ καλά ποια εννοώ. Εννοώ την επί-
θεση στη Marfin από κουκουλοφόρους που σκότωσαν αθώους
πολίτες. Και ακόµα δεν τους έχετε ούτε πιάσει. Διακηρύξεις επί
διακηρύξεων ότι θα τους πιάσετε, ότι είναι αυτό, ότι είναι το άλλο
και δεκαπέντε χρόνια τώρα ο κ. Χρυσοχοΐδης, που ήταν και τότε
και τώρα Υπουργός, δεν τους έχει πιάσει! Από τις 6 Μαΐου του
2010! Τρανότερη απόδειξη ότι όλα αυτά γίνονται σε συνεργασία
µε το παρακράτος µέσα στο κράτος δεν υπάρχει!

Και δεύτερη ερώτηση: Ποιοι είναι οι ένστολοι που απεικονίζο-
νται να δρουν σε συνεργασία µε γνωστούς αγνώστους; Θα ανα-
λάβετε την πολιτική ευθύνη για αυτήν την αντιδηµοκρατική
παρακρατική δράση;

Ελπίζω να µη µου απαντήσετε όπως πριν, ότι δηλαδή δεν έχετε
στοιχεία και θέλετε να σας καταθέσω χαρτιά, γιατί θα το ξανα-
κάνω, όπως καταλαβαίνετε. Και ήδη σας κατέθεσα πέντε έγ-
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γραφα. Ελπίζω πραγµατικά να µου απαντήσετε συγκεκριµένα, να
καταδικάσετε αυτές τις πρακτικές, να αναλάβετε προσωπικά ευ-
θύνη, κύριε Νικολακόπουλε, διότι ο καθένας µας κρίνεται από το
αν ταυτίζεται και αν ανέχεται τέτοιες πρακτικές και αν τις υπο-
θάλπει ή αν διαχωρίζει τη θέση του. 

Καταδικάζετε, λοιπόν, αυτές τις πρακτικές; Καταδικάζετε τους
αστυνοµικούς που δρούσαν µαζί µε κουκουλοφόρους και τους
συντόνιζαν πριν από την είσοδό τους στη διαδήλωση;

Περιµένω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-

πουργέ, ο λόγος σε σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κυρία Πρόεδρε, επί εξίµισι λεπτά σας άκουγα να
υπερασπίζεστε τη δράση σας για την καταπολέµηση της αστυ-
νοµικής βίας, τη στήριξη…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αποκαθιστώ την πραγµατικότητα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Να αποκαταστήσετε την πραγµατικότητα, όπως
εσείς την αντιλαµβάνεστε. 

Σας άκουγα να υπερασπίζεστε, λοιπόν, τη στήριξη όλων αυτών
των κουκουλοφόρων και όσων επιχειρούν να δηµιουργήσουν
επεισόδια.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ διαδηλώνω;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Μάλιστα, µας είπατε ότι είχατε ανοίξει και τα κά-
γκελα της Βουλής, να µπαίνει ο κόσµος στη Βουλή και όλοι αντι-
λαµβάνονται ποια θα ήταν η κατάσταση, αν εσείς συνεχίζατε -γι’
αυτό και εγώ είπα πριν, ευτυχώς- να διαχειρίζεστε αυτή την κα-
τάσταση. 

Όµως, εγώ σας είπα κάτι συγκεκριµένο. Στις 15 Ιουλίου έγινε
µία διαδήλωση. Κάποιοι ρίχνανε µολότοφ…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιου Ιουλίου; Ποιας χρονιάς;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Στις 15 Ιουλίου του 2015. Ήσασταν Πρόεδρος, έτσι;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Α, του 2015. Θα απαντήσετε για το 2025 µε το 2015!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ήσασταν Πρόεδρος. Σας είπα κάτι και το κλείνω και
µπαίνω να απαντήσω. Λοιπόν, ήσασταν Πρόεδρος. Εκεί έγιναν
συγκεκριµένα επεισόδια, κάποιοι συνελήφθησαν, κάποιοι ρίχνανε
τη µολότοφ. Ο Υπουργός σας τότε σας είπε, ο Υπουργός τον
οποίο στηρίζατε τότε και εσείς…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, κύριε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Στηρίζατε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είχα συγκρουστεί µε την κυβέρνηση… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Σας λέει σταµατήστε να συγκαλύπτετε αυτούς που
εγκληµατούν και να τους χαρακτηρίζετε κοινωνικούς αγωνιστές,
σταµατήστε να αµφισβητείτε τη δικαιοσύνη. Εσείς αντιδράσατε;
Εγώ σας το είπα πριν και έκανα λάθος, ότι τον Οκτώβριο παραι-
τηθήκατε. Έκανα λάθος. Σίγουρα τα αντανακλαστικά σας δεν
είναι γρήγορα, γιατί αν κάτι γίνεται 15 Ιουλίου και σας λέει ο
Υπουργός σας αυτό, αυτό που κάνετε σήµερα σας έλεγε τότε ο
υπουργός σας να µην το κάνετε. Κι εσείς, λοιπόν, σίγουρα δεν
δείξατε καλά αντανακλαστικά, αλλά έκανα ένα λάθος. Δεν παραι-
τηθήκατε τον Οκτώβριο. Ξέρετε τι έγινε; Έγιναν εκλογές τον Σε-
πτέµβριο του 2015 και εσείς φύγατε αναγκαστικά τον Οκτώβριο,
Για να αποκαταστήσουµε την πραγµατικότητα. 

Μπαίνω, λοιπόν, τώρα στο αντικείµενο της ερώτησης. Θα σας
πω, λοιπόν, ότι και πάλι έχουµε µια διαφορετική αντίληψη της
πραγµατικότητας. Διότι, εσείς θεωρείτε ότι αυτά τα επεισόδια
που έγιναν στις 28-2-2025 ήταν αστυνοµικοί παρακρατικοί ενα-
ντίον αστυνοµικών. Αυτό λέτε. Λέτε, δηλαδή, ότι αστυνοµικοί επι-
τέθηκαν σε αστυνοµικούς, για να διαλύσουν τη διαδήλωση αυτή.
Αυτό λέτε εσείς, αυτό αντιλαµβάνεστε. 

Κατ’ αρχάς, θα πω το εξής: Είναι πάρα πολύ ωραία να ερχό-
µαστε εδώ και να λέµε για την προστασία των διαδηλώσεων, των
διαδηλωτών που θέλουν να διαδηλώσουν ειρηνικά, αλλά είναι
άλλο πράγµα να κάνουµε πράξεις. Άλλο οι θεωρίες, άλλο η επα-
ναστατική γυµναστική.

Θέλω να θυµίσω κάτι, ότι ποτέ δεν φέρατε εσείς µια πρόταση
νόµου, ποτέ δεν ψηφίσατε έναν νόµο όσο κυβερνήσετε για την
προστασία αυτών των διαδηλώσεων. Ξέρετε ποια το έκανε; Μόνο
µια κυβέρνηση το έκανε αυτό. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας που για πρώτη φορά µετά από πενήντα χρόνια ψήφισε νόµο
που ρυθµίζει το δικαίωµα του συνέρχεσθαι, τον ν.4703/20 και
προεδρικό διάταγµα 73/20, για να βοηθήσει την ακώλυτη άσκηση
του δικαιώµατος των πολιτών για την προστασία αυτού του έν-
νοµου αγαθού. Κι έχει και συγκεκριµένες προβλέψεις του πως
µπορούν να αποτραπούν έκνοµες συνέργειες. 

Χρέος της πολιτείας και χρέος αυτής της Κυβέρνησης, λοιπόν,
είναι να διαφυλάττει το δικαίωµα του κάθε πολίτη να διαδηλώσει,
να διαφυλάξει το δικαίωµά του να προσέλθει, να συµµετάσχει,
να αποχωρήσει και να υπάρχει µια ασφαλής διεξαγωγή. Δεν
τραυµατίστηκαν πολίτες, επιµένω σ’ αυτό. 

Έρχοµαι τώρα στις κατηγορίες που αναφέρετε στην ερώτησή
σας. Γνωρίζουµε, λοιπόν, και δηλώσεις και αναρτήσεις που κυ-
κλοφορούν σε µέσα κοινωνικής δικτύωσης στο διαδίκτυο, πα-
ντού, και σε ένα µέρος του Τύπου, τις οποίες αναπαράγετε και
εσείς εδώ στη Βουλή. Αυτό κάνετε µε δήθεν αποδεικτικό υλικό,
όπου επιχειρείται µια ταύτιση των αστυνοµικών δυνάµεων µε αυ-
τούς που προκαλούν τα επεισόδια. 

Αυτές, λοιπόν, σας λέω πολύ ξεκάθαρα ότι είναι ανυπόστατες,
συκοφαντικές και ενδεχοµένως, -θα διερευνηθούν- και ποινικά
κολάσιµες. Μόνο τέτοιες µπορούν να χαρακτηριστούν. Αυτές οι
τοποθετήσεις κατηγορηµατικά διαστρεβλώνουν την πραγµατικό-
τητα. Δηµιουργούν προκαταλήψεις, κλονίζουν την εµπιστοσύνη
των πολιτών στο θεσµό της Eλληνικής Aστυνοµίας που σκοπό
έχει να προστατεύσει τους πολίτες και να διασφαλίσει την ασφά-
λεια, που είναι το πολυτιµότερο αγαθό. Αυτοί, λοιπόν, είναι οι
αστυνοµικοί που προσπάθησαν να εµποδίσουν αυτούς που ήθε-
λαν να ρίξουν αντικείµενα, βόµβες µολότοφ και εκρηκτικούς µη-
χανισµούς καθ’ όλη τη διάρκεια, µε κίνδυνο -επαναλαµβάνω- για
τους πολίτες. Αυτό που έπρεπε να κάνει η Ελληνική Αστυνοµία,
λοιπόν, το έκανε. Έγινε η διαδήλωση, ολοκληρώθηκαν οι οµιλίες
και κάποιοι επιχείρησαν να διαδηλώσουν. 

Πραγµατικά, τώρα, τι λέτε;  Ότι οι είκοσι εννέα αστυνοµικοί
που τραυµατίστηκαν -για τους οποίους δεν είχατε µία κουβέντα
να πείτε, κυρία Κωνσταντοπούλου, µία κουβέντα συµπαράστα-
σης- τους τραυµάτισαν αστυνοµικοί; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν έχω δει κανέναν…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Τους τραυµάτισαν αστυνοµικοί; Αυτό λέτε; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν έχω δει κανέναν να τραυµατίστηκε. Ούτε ένα βίντεο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Αυτή εδώ η εικόνα, που είδαν εκατοµµύρια πολίτες,
αστυνοµικό κάτω, στην είσοδο της Βουλής, να τον χτυπάνε κου-
κουλοφόροι, ισχυρίζεστε ότι τον χτυπούν αστυνοµικοί; Τον χτυ-
πούν άτοµα, τα οποία είναι ταυτισµένα; Αυτό λέτε, εδώ; Να
ξέρουµε τι λέτε.

Παρακαλώ, για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ.

Ανδρέας Νικολακόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Αυτούς τους εβδοµήντα επτά που συνέλαβαν -και αυτοί ταυ-
τοποιήθηκαν- δεν µπορεί να µας τους κάνετε αστυνοµικούς.
Αυτοί που προσήχθησαν, ταυτοποιήθηκαν. Ξέρετε, παλαιότερα
συµµετείχαν σε επεισόδια που έχουν γίνει στα γήπεδα, οργανω-
µένοι σε οµάδες. Αυτοί ήταν αστυνοµικοί; Ήταν άτοµα, τα οποία
είχαν στο παρελθόν προκαλέσει επεισόδια. Ανήκουν στο λεγό-
µενο «αντιεξουσιαστικό χώρο». Ήταν αυτοί αστυνοµικοί;

Νοµίζω ότι θα πρέπει να τα δείτε πάλι και να σέβεστε λίγο πε-
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ρισσότερο και τον Έλληνα αστυνοµικό. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να σέβοµαι; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Αυτό που σας λέω, τον Έλληνα αστυνοµικό, γιατί
αυτό που κάνετε είναι προσβολή στον Έλληνα αστυνοµικό. Ό,τι
στοιχεία έχετε -το ξαναλέω- θα τα καταθέσετε, µε τη µόνη δια-
φορά…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας τα κατέθεσα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Καταθέσατε πέντε δηµοσιεύµατα …

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεκαεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): … της «Εφηµερίδας των Συντακτών», κάποιων
άλλων εφηµερίδων, όσα καταθέσατε. Σας λέω ότι όλα θα ελεγ-
χθούν, όπως επίσης, θα ελεγχθούν και αυτοί οι οποίοι διαδίδουν
ανυπόστατα και συκοφαντικά στοιχεία. 

Θα πω στη δευτερολογία µου τα υπόλοιπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Πρόεδρε,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τελικώς, λοιπόν, ήταν µία διαµαρτυρία που δεν δέχθηκε
επίθεση από αστυνοµικούς, όπως µας λέτε. Ήταν όλα τέλεια,
όπως είπε ο κ. Χρυσοχοΐδης. Όλα τέλεια. Τώρα, βέβαια, εσείς πε-
ριγράφετε κάτι άλλο, που δεν είναι το «όλα τέλεια». Περιγράφετε
κάτι εντελώς διαφορετικό. Δεν υπάρχουν παρακρατικοί. Δεν µου
απαντήσατε για τους κουκουλοφόρους και τους καδρονοφόρους
που τους φυγάδευσαν µέσα από τη Βουλή, το 2011. Μιας και σας
αρέσουν οι ιστορικές αναδροµές, τους εντόπισε ποτέ κανείς; Ο
κ. Χρυσοχοΐδης, που είναι τόσα χρόνια Υπουργός Προστασίας
του Πολίτη, εντόπισε τα άτοµα αυτά; Υπήρξε κάποια εξατοµί-
κευση; Υπήρξε κάποια τιµωρία; 

Γιατί εγώ αυτό που λέω είναι ότι αυτό το οποίο είδε όλη η Ελ-
λάδα και µετά έκλεισε ο τηλεοπτικός σταθµός, πιστοποιεί ακρι-
βώς αυτό που σας λέω και που εγώ το ζω στις δίκες αστυνοµικής
βίας, µε ανθρώπους που τους ανοίγουν τα κεφάλια αστυνοµικοί
και µετά κανείς δεν βρίσκει τον αστυνοµικό. Έρχονται οι αστυνο-
µικοί και όλοι λένε «δεν θυµάµαι», «δεν θυµάµαι ποιος ήταν». Αν-
θρώπους που τους κατεβάζουν τα µάτια, αιµορραγούν, που είναι
πιστοποιηµένοι και φωτογραφηµένοι ότι τραυµατίστηκαν, εν αντι-
θέσει, µε τις ανακοινώσεις που βγάζετε ότι τραυµατίστηκαν τόσοι
αστυνοµικοί και δεν βλέπει ποτέ κανείς ποιος είναι. 

Την άλλη φορά έφτασε ο Αρχηγός της Αστυνοµίας στην τηλε-
φωνική µου διαµαρτυρία -και ο κ. Ο Χρυσοχοΐδης- να µου ανα-
φέρουν ως τραυµατία τον ταξίαρχο, ο οποίος ήταν παρών στην
επίθεση κατά των εποχικών πυροσβεστών και ήταν αυτός που µε
εµπόδιζε να δω άνθρωπο που τον είχαν κάνει «λιώµα» στο ξύλο
και νοσηλεύτηκε δύο µέρες. Εποχικός πυροσβέστης. Και πήγε να
µου πει ο κ. Χρυσοχοΐδης ότι αυτός είναι τραυµατίας. Του λέω:
«µην το λέτε σε µένα αυτό, γιατί εγώ τον έχω δει τον συγκεκρι-
µένο, σε συγκεκριµένο χρόνο και δεν είναι τραυµατίας». Και αµέ-
σως αποσύρθηκε ο ισχυρισµός. 

Τι µας λέτε, δηλαδή, για τις συνθήκες, οι οποίες διαµορφώνο-
νται µε βάση τα επιχειρησιακά σχέδια της Αστυνοµίας, όπου
αστυνοµικοί επιχειρούν µε πλήρη εξάρτυση, µε κράνη, µε κλοµπ,
µε επιγονατίδες, µε περικνηµίδες, µε όπλα, µε χειροπέδες, µε χη-
µικά; Είναι κινούµενοι στρατοί οι διµοιρίες. Μας λέτε ότι αυτοί οι
άνθρωποι εκτίθενται σε τραυµατισµούς; Αυτό λέτε στα αλήθεια;
Τότε πρέπει να αλλάξετε τον επιχειρησιακό σχεδιασµό. 

Εν αντιθέσει, όµως, µε αυτά που λέτε εσείς, όλη η Ελλάδα είδε
µία µολότοφ να φεύγει από τη µεριά των αστυνοµικών και να
προσγειώνεται στο επίκεντρο των ειρηνικά διαµαρτυρόµενων πο-
λιτών, κύριε Υφυπουργέ. Αυτό εσείς δεν το είδατε; Δεν είδατε τη
µολότοφ που έφυγε από τη µεριά των αστυνοµικών, προσγει-
ώθηκε στο κέντρο των πολιτών, έπεσε πάνω σε πολίτη που πήρε
η τσάντα του φωτιά και προσπαθούσε να τη σβήσει και άνοιξαν
σαν µανιτάρι γύρω-γύρω οι πολίτες; Δεν τα είδατε αυτά; Απαντή-
στε µου. Γιατί εγώ σας λέω ότι αυτά είναι κοµµάτι της προβοκά-
τσιας σας και δεν µου απαντήσατε για τίποτα. 

Είναι αστείο να λέτε για τη 15η Ιουλίου. Στις 15 Ιουλίου 2015,
κύριε Νικολακόπουλε, ήρθαν εδώ στη Βουλή τα πρώτα προαπαι-
τούµενα του τρίτου µνηµονίου και εγώ, ως Πρόεδρος της Βου-
λής, συγκρούστηκα µε την Κυβέρνηση, κατέβηκα από την Έδρα,
αρνήθηκα την ψήφισή τους. Είναι εδώ οι υπάλληλοι που τα γνω-
ρίζουν αυτά και θα έπρεπε και εσείς να τα γνωρίζετε. Μου µιλάτε
εδώ και προσπαθείτε να µου φορτώσετε εµένα αυτά που έκανε
η κυβέρνηση µε την οποία είχα συγκρουστεί; Απορώ! Είναι αυτή
η απάντησή σας για το 2025, που µε πρακτικές πανοµοιότυπες
εδώ και δεκαετίες αφήνετε παρακρατικά στοιχεία και ενθαρρύ-
νετε παρακρατικά στοιχεία να δρουν; 

Σας κάνω κάποιες συγκεκριµένες ερωτήσεις και αφήστε την
αντιµετάθεση. Είναι απλές οι ερωτήσεις. Υπάρχουν φωτογρα-
φίες, υπάρχουν βίντεο και σας δίνω και τη δική µου µαρτυρία,
γιατί τα είδα αυτά στο Σύνταγµα που ήµουν. Υπάρχουν φωτογρα-
φίες και βίντεο δηµοσιευµένα στο διαδίκτυο. Μας είπατε τώρα
ότι δεν µετράνε ούτε τα δηµοσιεύµατα. Τι µετράει για εσάς τε-
λικά; Δεν µετράνε οι µαρτυρίες των πολιτών, δεν µετράει η πρα-
γµατικότητα, δεν µετράνε τα δηµοσιεύµατα, δεν µετράει η πο-
λιτική καταγγελία, δεν µετράει ο λόγος, δεν µετράνε τα γραπτά,
τι µετράει τότε; Μόνο η επιθυµία σας για εξουσία; Δεν µετράνε
οι πενήντα επτά νεκροί, δεν µετράνε οι οικογένειές τους, δεν µε-
τράει ένας ολόκληρος λαός στις πλατείες και στους δρόµους, τι
µετράει; Η αγάπη του κ. Μητσοτάκη για την Πρωθυπουργία; 

Σας ερωτώ συγκεκριµένα και δεν τα έχω καταγγείλει εγώ πρω-
τογενώς αυτά, τα έχουν καταγγείλει οι πολίτες. Δεν τους µε-
τράτε; Από πού αντλείτε την εξουσία σας; Πείτε µας, από πού;
Από πού αντλείτε την εξουσία σας να µην µετράτε τους πολίτες;
Οι πολίτες τα έχουν καταγγείλει και τα έχουν δηµοσιοποιήσει
επώνυµα, σε λογαριασµούς τους, συγγενείς θυµάτων, απλοί άν-
θρωποι. Σας ανέφερα δύο βαριά τραυµατίες φωτορεπόρτερς:
Ορέστης Παναγιώτου και Μανώλης Τσάφος. Πώς µου απαντάτε,
λοιπόν, ότι δεν τραυµατίστηκε κανείς; Πώς µου απαντάτε µε
αυτόν τον τρόπο; 

Ξέρετε σε ποια θέση είναι η Ελλάδα κατά τη διεθνή αξιολό-
γηση για τον σεβασµό του κράτους δικαίου και για το δικαίωµα
στη διαµαρτυρία; Είναι στον πάτο! Οι εκθέσεις του Συνηγόρου
του Πολίτη, της αρµόδιας αρχής για να αξιολογεί τα ζητήµατα
αστυνοµικής βίας και αυθαιρεσίας, είναι κόλαφος. Κόλαφος! Οι
εκθέσεις των διεθνών οργανώσεων υπεράσπισης των ανθρωπί-
νων δικαιωµάτων, της Διεθνούς Αµνηστίας, του Human Rights
Watch είναι κόλαφος και οι ανακοινώσεις των διεθνών µέσων ενη-
µέρωσης είναι κόλαφος! Η κοινή αίσθηση των πολιτών για την
ασφάλειά τους είναι ότι δεν είναι ασφαλείς στη χώρα µας, επί της
Κυβερνήσεως σας, µε αυτή τη δράση της Αστυνοµίας. 

Ποιο µήνυµα ήρθατε να εκπέµψετε εδώ, κύριε Υφυπουργέ;
Ακόµη και όταν έρχεται Αρχηγός κόµµατος µέσα στη Βουλή και
σας καταγγέλλει περιστατικά βίας και σας καταθέτει, όχι πέντε,
αλλά δεκαεπτά δηµοσιεύµατα -και σας τα καταθέτει στα Πρα-
κτικά, γιατί πιο πριν δεν τα είχατε- και σας αναφέρει ονοµατεπώ-
νυµα και σας αναφέρει τη µαρτυρία της και σας αναφέρει
χρόνους, τόπους, ούτε αυτό αρκεί; Δεν αποδεικνύει τίποτε ούτε
αυτό; Μα, έτσι έχετε πείσει την κοινωνία ότι είστε οι αρχιερείς
της συγκάλυψης. Δεν το καταλαβαίνετε; Αρνείστε αυτό που
έζησε όλος ο κόσµος, αυτό που είδε όλος ο κόσµος, προσπα-
θείτε να το µεταστρέψετε, όπως κάνετε στο έγκληµα των Τε-
µπών. Το ίδιο κάνετε. Γι’ αυτό ο Κυριαζίδης δεν µπορούσε να
ζητήσει συγγνώµη και είπε τρεις φορές «Για να συνεννοούµα-
στε». Το ίδιο κάνετε, το άσπρο µαύρο, το µαύρο άσπρο και τη
νύχτα µέρα! Έτσι δράτε και ο κόσµος σας έχει καταλάβει. 

Είναι προφανές ότι δεν θα πάρω από εσάς απαντήσεις. Θα
ακούσω τη δευτερολογία σας. Δεν έχω πια καµία αµφιβολία ότι
δεν θα µου απαντήσετε, αλλά να ξέρετε ότι την τελική απάντηση
σε όλα αυτά και στη στάση σας θα τη δώσουν οι πολίτες. Να
είστε σίγουρος γι’ αυτό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας και θα ολοκληρώσουµε τη
συνεδρίαση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Κάνετε λάθος, κυρία Πρόεδρε. Θα πάρετε απαντήσεις. Αυτό
που θέλω να σας πω, για να κλείσουµε το θέµα αυτό, είναι ότι σή-
µερα µας είπατε ότι µετά τα επεισόδια στις 15 Ιουλίου του 2015…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Καταλαβαίνω ότι δεν θέλετε να τα ακούτε. Το κατα-
λαβαίνω, θα τα ακούσετε όµως.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και θα σέβεστε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Σας σέβοµαι απόλυτα. Θα µε ακούσετε, όµως, όπως
σας άκουσα και εγώ πολύ προσεκτικά, χωρίς να σας διακόψω.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν είπα «δεν µε σέβεστε». Απλώς, επανέλαβα αυτό που
εσείς µου είπατε, «θα σέβεστε».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Στις 15 Ιουλίου, λοιπόν, εσείς είπατε ότι αντιδρά-
σατε. Εγώ σας λέω, λοιπόν, ότι δεν παραιτηθήκατε ποτέ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πάλι τα ίδια;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Η αγάπη, λοιπόν, για τις καρέκλες, στις οποίες ανα-
φερθήκατε. Είσαστε αυτή, η οποία διαφωνήσατε, όπως λέτε,
αλλά παραµείνατε µέχρι τον Οκτώβριο, όχι επειδή παραιτηθή-
κατε, αλλά επειδή την απάντηση -αυτό που είπατε πριν- την έδω-
σαν οι πολίτες. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έφυγα. Δεν το γνωρίζετε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Οι πολίτες, λοιπόν, σας είπαν «φεύγετε από Πρό-
εδρος». Κλείνουµε, λοιπόν, αυτό το θέµα.

Πάµε στο εξής. Διαστρεβλώνετε συνεχώς την πραγµατικότητα,
όπως διαστρεβλώσατε τι έγινε στις 28 Φεβρουαρίου. Διαστρε-
βλώσατε -θα µου επιτρέψετε, κυρία Πρόεδρε, να πω ότι διαστρε-
βλώσατε- αυτό το οποίο είπα πριν. Δεν είπα ότι δεν µετράνε τα
έγγραφα, τα οποία δείχνετε. Είπα ότι όλα θα ελεγχθούν. Σας
είπα, όµως, ότι κάθε έγγραφο, όπως ξέρετε, γιατί είστε δικηγό-
ρος, έχει µια συγκεκριµένη αποδεικτική ισχύ. Εσείς, λοιπόν, δώ-
σατε δηµοσιεύµατα της «Εφηµερίδας των Συντακτών»… 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όλων των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Θα εξεταστούν και αυτά. Όµως, ξέρετε ότι όταν κά-
ποιος πολίτης τραυµατίζεται, έχει ιατρικά πιστοποιητικά, έχει
µαρτυρίες, πάει στην Αστυνοµία, καταθέτει. Όλα αυτά θα ερευ-
νηθούν. Όχι, όµως, να µου καταθέτετε έγγραφα, τα οποία αφο-
ρούν και συλλήψεις που έκανε η Αστυνοµία! Αυτά έχουν µια απο-
δεικτική ισχύ, αλλά δεν θα το κάνουµε εδώ το δικαστήριο, κυρία
Πρόεδρε. Θα πάει στη δικαιοσύνη, στην πειθαρχική διαδικασία.

Πάµε τώρα σε κάτι άλλο. Συνεχίζετε να διαστρεβλώνετε αυτά
που έγιναν στις 28 Φεβρουαρίου. Συνεχίζετε να µας λέτε ότι οι
αστυνοµικοί τραυµάτισαν αστυνοµικούς. Δεν µου δώσατε µια
εξήγηση. Τους τραυµατισµούς, τα εγκαύµατα πρώτου βαθµού εί-
κοσι εννέα αστυνοµικών τα έκαναν αστυνοµικοί; Δεν µου το εί-
πατε αυτό. Σας απαντώ σε αυτό που µε ρωτάτε. Γιατί εσείς λέτε
ότι αυτό έγινε µεταξύ της Αστυνοµίας. Αυτό λέτε. Αυτό σας έλε-
γαν και τότε να µην κάνετε. 

Εσείς µας λέτε, λοιπόν, ότι αυτοί που συνελήφθησαν και προ-
σήχθησαν ήταν  αστυνοµικοί, ήταν παρακρατικοί; Τι ήταν αυτοί;
Αυτό, λοιπόν, είναι ντροπή -το λέω πολύ ξεκάθαρα-, είναι προ-
σβλητικό για τον Έλληνα αστυνοµικό που πηγαίνει το πρωί στη
δουλειά του, για να βγάλει το µεροκάµατο. Και είµαστε εµείς, η
Κυβέρνηση αυτή -γιατί πολιτική απόφαση ήταν αυτή- που ανα-
γνωρίσαµε το επικίνδυνο. Δεν το είχε κάνει καµία άλλη Κυβέρ-
νηση. Δεν πηγαίνει, για να κάνει επεισόδια, κυρία Κωνσταντο-
πούλου, ούτε για να «πλακωθεί» µε τους συναδέλφους του, ούτε
για να τραυµατίσει τους συναδέλφους του, πηγαίνει για να προ-
στατέψει αυτούς που πήγαν να διαδηλώσουν ειρηνικά. Είναι προ-
σβολή προς τον αστυνοµικό που δίνει µάχη µε το οργανωµένο
έγκληµα, προς τον αστυνοµικό που προσπαθεί να προστατεύσει

θύµατα γυναίκες και έχει προστατεύσει πολλές από την ενδοοι-
κογενειακή βία, που προσπαθεί να προστατεύσει ανήλικους,
προς αυτόν που προσπαθεί να βεβαιώσει τροχαίες παραβάσεις
για να µην γίνονται τροχαία ατυχήµατα, προς αυτόν που διακιν-
δυνεύει την ασφάλειά του στα γήπεδα και υπάρχει κάποιος που
έχασε τη ζωή του. Μην το ξεχνάµε αυτό το γεγονός πριν από
έναν χρόνο. Εσείς δεν είπατε µία καταδίκη για τους είκοσι εννέα
αστυνοµικούς που τραυµατίστηκαν.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είπαµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Μία δεν άκουσα. Είναι προσβλητικό.

Οι Έλληνες αστυνοµικοί λειτουργούν πάντοτε στο πλαίσιο του
νόµου. Όταν δεν το κάνουν, έχουν πειθαρχικές κυρώσεις. Το
έχουµε αποδείξει αυτό και µε αύξηση των συλλήψεων της Υπη-
ρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων και όπου γίνεται και µε πειθαρχι-
κές διαδικασίες τις οποίες αναβαθµίζουµε.

Κύριο µέληµα είναι να προστατεύουµε τους πολίτες που δια-
δηλώνουν ειρηνικά, πάντοτε µε αυταπάρνηση, µε γενναιότητα και
διακινδυνεύοντας πολλές φορές και τη σωµατική τους ακεραι-
ότητα, για να υποστηρίξουν το δικαίωµα των πολιτών να διαδη-
λώνουν. 

Σας λέω ότι οι έρευνες σε όλα τα επίπεδα για την ταυτοποίηση
ατόµων που συµµετείχαν στα επεισόδια, θα συνεχιστούν, αλλά
είναι πραγµατικά κρίµα, είναι ντροπή να αναπαράγονται στην Αί-
θουσα του Κοινοβουλίου όσα λένε ανώνυµα πολλοί στο διαδί-
κτυο. Είναι πραγµατικά ντροπή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ρίξτε τις ντροπές στον Καραµανλή.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Θα σας πω µόνο ότι αναρτήσεις που ταυτίζουν Έλ-
ληνες αστυνοµικούς µε ταραχοποιούς και τις οποίες δυστυχώς
αναπαράγετε είναι κατασκευασµένες. Χρησιµοποιούνται εικόνες
οι οποίες έχουν δηµοσιευθεί στο διαδίκτυο πολλά χρόνια πριν,
χρησιµοποιούνται εικόνες από το εξωτερικό. Αυτό όλο είναι αντι-
κείµενο ξεχωριστής έρευνας. Γι’ αυτό και είπα «δώστε τα έγ-
γραφα, ό,τι έχετε». Θα ερευνηθεί και αυτό, θα ερευνηθούν τα
πάντα και ποιοι διαδίδουν fake news και ποιοι έχουν πραγµατικά
στοιχεία για αξιόποινες πράξεις. Όλα θα τα δούµε, όλα στο φως. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καταγγέλλονται…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Θα σας πω χαρακτηριστικά ότι διακινείται µια φω-
τογραφία µε Έλληνες αστυνοµικούς και ένα κουκουλοφόρο, που
φέρουν µάλιστα και παρόµοια ρούχα. Αυτή είναι φωτογραφία
που έχει το 2007 στο Κεµπέκ του Καναδά. 

Επίσης, από το 2009 διακινείται µια φωτογραφία στο διαδίκτυο
-θα τα δώσω και εγώ αυτά- κάθε φορά που γίνονται επεισόδια
και εµφανίζεται ως πρόσφατη.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Αν-
δρέας Νικολακόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Όµως και πάλι σας λέω ότι ό,τι στοιχεία έχετε στη δικαιοσύνη,
στις πειθαρχικές διαδικασίες.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποια δικαιοσύνη; Δεν είπατε «να τα καταθέσετε εδώ»;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Και στις πειθαρχικές διαδικασίες. 

Σας διαβεβαιώνω ότι αυτά που καταθέσατε θα τα πάρω και θα
ασχοληθεί η αρµόδια υπηρεσία της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μη µου λέτε στη δικαιοσύνη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Σας διαβεβαιώνω ότι όλα θα ερευνηθούν. Έχω πει
δέκα φορές και θα το ξαναπώ: δικαιοσύνη, πειθαρχική διαδικα-
σία. Τις ξέρετε τις διαδικασίες. Δεν είναι µόνο δικαιοσύνη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς είστε η δικαιοσύνη;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
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του Πολίτη): Όχι βέβαια. Το ξέρετε πολύ καλά αυτό. 
Θα σας πω λοιπόν ότι οι αστυνοµικοί θα συνεχίσουν και πρέπει

-και αυτό οφείλει να κάνει η Αστυνοµία- να υπηρετούν τα καθή-
κοντά τους µε επαγγελµατισµό και αφοσίωση για την προστασία
του ύψιστου έννοµου αγαθού, της ασφάλειας, το οποίο είναι προ-
ϋπόθεση για τη σταθερότητα, την ελευθερία, για τη λειτουργία
της δηµοκρατίας, για την άσκηση κάθε δικαιώµατος

Σε αυτή, λοιπόν, την πραγµατικά πρωτοφανή διαδήλωση για
ένα τόσο ευαίσθητο θέµα, µε τόσο µεγάλο αριθµό πολιτών, σας
λέω ότι η Ελληνική Αστυνοµία έκανε αυτό που ήταν δυνατόν, το
καλύτερο δυνατό. Συµµετείχε µεγάλος αριθµός σε αυτήν την δια-
δήλωση και πραγµατικά οι πολίτες πήγαν και έφυγαν ασφαλείς.
Αυτό το έργο ήταν το καλύτερο δυνατόν που µπορούσε να κάνει
η Ελληνική Αστυνοµία.

Όµως θα σας πω και κάτι ακόµα: Όλοι αυτοί οι πολίτες που
διαδήλωσαν και όλοι οι πολίτες που είδαν αυτή τη διαδήλωση, µε
αυτά τα οποία ισχυρίζεστε εδώ και µε όλες τις απόψεις που ακού-
σαµε, είµαι βέβαιος -πλην ίσως των κουκουλοφόρων- ότι δεν θα
εµπιστεύονταν σε εσάς το µεγάλο έργο της προστασίας της
ασφάλειας των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν αναρτηθεί ηλεκτρονικά

στη διαδικτυακή ιστοσελίδα της Βουλής των Ελλήνων όπως και
διανεµηθεί στα Τµήµατα Έκδοσης Πρακτικών και Εντύπων, απ’
όπου µπορείτε να τα αναζητήσετε, τα Πρακτικά των συνεδριά-
σεων της Ολοµέλειας της Βουλής της Παρασκευής 15 Νοεµ-
βρίου 2024, της Δευτέρας 18 Νοεµβρίου 2024, της Τρίτης 19
Νοεµβρίου 2024, της Τετάρτης 20 Νοεµβρίου 2024, της Παρα-
σκευής 22 Νοεµβρίου 2024, της Δευτέρας 25 Νοεµβρίου 2024,

της Τρίτης 26 Νοεµβρίου 2024, της Τετάρτης 27 Νοεµβρίου
2024, της Πέµπτης 28 Νοεµβρίου 2024, της Παρασκευής 29 Νο-
εµβρίου 2024 και της Δευτέρας 2 Δεκεµβρίου 2024 και ερωτάται
το Σώµα εάν τα επικυρώνει.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς, τα Πρα-

κτικά των συνεδριάσεων της Ολοµέλειας της Βουλής της Παρα-
σκευής 15 Νοεµβρίου 2024, της Δευτέρας 18 Νοεµβρίου 2024,
της Τρίτης 19 Νοεµβρίου 2024, της Τετάρτης 20 Νοεµβρίου
2024, της Παρασκευής 22 Νοεµβρίου 2024, της Δευτέρας 25 Νο-
εµβρίου 2024, της Τρίτης 26 Νοεµβρίου 2024, της Τετάρτης 27
Νοεµβρίου 2024, της Πέµπτης 28 Νοεµβρίου 2024, της Παρα-
σκευής 29 Νοεµβρίου 2024 και της Δευτέρας 2 Δεκεµβρίου 2024
επικυρώθηκαν.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, είναι δυνατόν µε αυτές τις συνθήκες να
γίνει η επικύρωση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στο σηµείο αυτό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Ερωτάται το Σώµα αν δέχεται να κλείσουµε τη συνεδρίαση.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.55’ λύεται η συνεδρίαση για την Τε-
τάρτη 12 Μαρτίου 2025 και ώρα 10.00’ µε αντικείµενο εργασιών:
1) κοινοβουλευτικό έλεγχο, α) επετειακή αναφορά για την Ηµέρα
της Γυναίκας β) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και 2) νοµοθε-
τική εργασία σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανε-
µηθεί.
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